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1 “N a j se veselijo nebesa, zem lja n a j 
se raduje, buči n a j m orje in  k a r  ga napolnjuje. N a j 
vriska od veselja po lje  in  vse, k a r  na njem  raste” (Ps 
96, 11-12). Tako pojem o p r i  po lnočn ic i ob razodetju  
skritega in  skrivnostnega Boga. Pojemo z  besedami, 
k i so psa lm istu  p riv re le  iz  srca že tisoč le t p red  ro j
stvom Jezusa K ristusa ko t človeka.

V preteklosti se je  prem alo  poudarja lo , da je  Bog 
posta l človek, čeprav so kris to loški p ro b le m i 4. in  5. 
stoletja razč is tili p r is tn i nauk o Jezusu ko t pravem  
Bogu in  pravem  človeku. Vendar nas je  skora j m im o
grede obšla ta čudovita  resnica, da je  nam reč Bog 
posta l eden izm ed nas, za nas, zame.

Bog se je  p r ip ra v lja l na p r ih o d  v ta nas svet ko t 
p ra v i človek. Toda ko je  p riše l ko t majhno, nebogljeno 
dete, ga ljud je  ne m ara jo  a li ga spregledajo. Ne p r i 
znava jo  ga za člana človeške družine. Zato j im  Božič 
pom en i samo bogato obloženo m izo in  počitnice.

Sv. Frančišek Asiški ustvari prve, žive jaslice. Poišče 
gobavca, da ga p o ln  ljubezn i objame in  po ljub i. V 
njem gleda objokano Božje dete, živega Boga, k i  izku 
si izobčenje iz  človeške srede. Božjo vsemogočnost zre 
v njegovi čudoviti ljubezn i do ubogega, bolnega, u m i
rajočega človeka. Z a n j je  to božja kra ljevska ljube
zen, k i  se razodene na lesu, na križu.

M arsikom u ne gre v račun, da se poveže Božič s 
križem. Toda Jezus dokaže, da je  p rava  ljubezen samo 
v ž iv lje n ju  za druge. Z a rad i tega je  posta l m ikroskop
sko m ajhen v telesu matere M arije. Vse ž iv ljen je  je  b il 
vedno zadnji. Svoje veličanstvo je  ra zk r il šele na k rižu  
in  v čudovitem vstajenju iz  prekletstva sm rti. Le ta 
nam  odpre srce in  usta za hvalospev Božiču, začetku  
našega odrešenja. Pojemo čudežu skrite  ljubezni.

M aksim  Spoznavalec nas pog lab lja  v skrivnost ro j
stva Boga v našem srcu. Rodi se lahko samo po  veri 
in  ljubezni. Sv. H ie ron im  kleče p rem iš lju je  v v o tlin i 
Jezusovega ro jstva v Betlehemu o njegovem učlo
večenju in  se m u ne more načuditi.

V švicarskih p lan ina h  pod  mogočnim p iram idsk im  
M atterhornom  je  svojčas skozi vse poletje odmevalo  
p rv ih  14 vrstic evangelija po  Janezu po  dolgem rogu. 
Glas se je  š ir i l  tja  do M ont B lanca in  do vseh belih 
štiritisočakov. Vsak večer se je  razlegalo isto oznan i
lo, da je  nam reč Bog posta l človek. Vse nas je  prevze
m ala hvaležnost, d a je  Bog posta l človek. K e rje  hotel 
ostati z  nam i, se po is tove titi z  vsakim, k i ga sprejme, 
da ga lahko dvigne nad smrt, nad  vsa gospostva in  
oblasti tega veka. N i nehal nas lju b it i  k lju b  vsemu 
mrazu, g rd o b iji ošabnih angelov in  ljud i.

M orda ga je  bolelo in  ga še b o li na jb o lj to, da ljud je  
k a j ra d i opravičujem o sebe in  greh s tem, da rečemo: 
saj je  vse človeško. To pa  n i res. On, k i je  izku s il člove
ške roke in  pesti, p lju n k a  in  zaničevanje, bičanje, po 
smeh, križanje, v sestrah in  b ra tih  taborišča in  ječe, 
bombe, lakoto  in  žejo, vso človeško hudobijo, ve, k a j 
to pomeni.

Že s svojim  rojstvom v hlevčku nam  Jezus govori, 
n a j bomo p o n iž n i in  m a jh n i ter ljubezniv i.

Jezus nas uči na jp re j ljubezni, k i  p riznava , da smo 
od Boga, da smo ro jen i za druge, da ž iv im o  za druge 
in  drugačne, p ra v  tako ka ko r to dete ž iv i za Očeta in  
za vse druge: za angele, l ju d i in  vesolje.

Izprosim o si vere, k i je  ka ko r olje za naše prazne  
srčne posode. s t r a n  6
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red n a m i  so svet i  bož ičn i  p ra z n ik i ,  p o l n i  verskega in čustvenega naboja.  
Ob ja s l i cah  in božičnem drevesu se zb i ram o  vsi, k i  smo blage volje. 

Naj v tem duhu gredo naša topla vošči la vsem so t rudn ikom ,  bralcem in p r i j a te l jem ,  
in sploh vsem naš im ro jakom  doma in po svetu. N a j  bož je  Dete b la g o s lo v i  vse nas  
in  nam v novem le tu  n a k l o n i  m i l o s t  in  uspešno de lovan je .  - UREDNIŠTVO IN  UPRAVA

M sgr. De A n to n i in msgr. Ravignani 
BOŽIČNA VOŠČILA

m D an ije l D evetak /  pogovor 
P. MARKO IVAN RUPNIK

m Ivan Ž erja l /  po g ovo r 
MIRJAM MUŽENIČ

P l
Erik D o lhar
S H IM O N  PERES V TRSTU
M arjan  D robež /  pogovor 
ANTON VENCELJ

Prihodnja številka našega  
l ista bo izšla v četrtek,
9. januarja 2003

Sotrudnike naprošamo,  
da pošl jejo  svoje pri spevke  
najkasneje do 6. januarja 

op o ld n e ,  (u red .)

TE3353291
Msgr. dr. 
Jožko Pirc, 
rektor 
Slovenika 
v Rimu, 
o sebi, 

Cerkvi in... (str. 3)

Luciano 
Caveri, 
valdostan- 
ski politik, 
o širitvi 
Evropske 

unije na Vzhod ( s t r .  2)
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PO DEVOLUCIJI ŠE VRSTA 
DAVČNIH ODPUSTOV!

DRAGO  LEGISA

Medtem ko še ni prav nič 
jasno, kakšen bo dejanski prav
ni ustroj italijanske republike, 
potem ko bo odobrena Bossi- 
jeva "devolucija", je med ljud
mi spet završalo. Skupno s fi
nančnim zakonom za leto 2003 
naj bi bila dejansko odpisana 
cela vrsta davčnih dajatev, tako 
da bi davčni utajevalec s plači
lom sorazmerno majhne glo
be uredil svoj položaj in postal 
enak vsem rednim ter pošte
nim davkoplačevalcem. Zani
mivo pri vsem tem je, da se to 
dogaja, ko gospodarsko in fi
nančno ministrstvo vodi Giu- 
lio Tremonti, ki je še pred 10 
leti kot mlad ekonomist - stro
kovnjak na davčnem podro
čju - v dnevnem in strokov
nem tisku na dolgo in široko 
dokazoval, da so "davčni od
pusti nemoralni in nezakoni
ti" . Berlusconijeva vladna ve
čina v parlamentu odločno 
zagovarja "odpuste" za dav
čne prekrške ali utaje v raz
dobju 1997-2001 in skuša ja
vnosti dopovedati, da so ti 
ukrepi potrebni, češ da pri
pravlja korenito davčno refor
mo, zaostanki na tem podro
čju pa naj bi bili v veliko nad
lego! Naj bo tako ali drugače, 
eno drži kot prib ito : takšna 
politika daje potuho davčnim 
utajevalcem in se država de
jansko norčuje iz poštenih 
davkoplačevalcev.

V središču pozornosti jav
nosti je seveda še vedno priho
dnost italijanske avtomobilske 
industrije Fiat. Čeprav so že 
bile napovedane velike spre
membe v samem vrhu turin- 
skega avtomobilskega velika
na, je njegov predsednik Pao
lo Fresco na odločno zahtevo 
bank upnic in po posegu sa
mega Fiatovega "očaka" od
vetnika Ciannija Agnellija - ta 
je tudi dosmrtni senator-ostal 
na svojem predsedniškem me
stu, medtem ko je dosedanji 
glavni ravnatelj podjetja Ales- 
sandro Barberis postal po
oblaščeni upravitelj. S to re
šitvijo soglaša tudi ameriška 
General Motors, lastnica ne
kaj desetin odstotkov Fiatovih

delnic, ki pa bo leta 2004 
lahko po po g o d b i, ki je bila 
sklenjena pred nakupom del
nic, odkupila vse ostale Fiato
ve delnice. Sanacijski načrt, ki 
ga financirajo banke, se torej 
lahko izvaja. To med drugim 
pomeni, da je nekaj nad pet 
tisoč delavcev v dopolnilni bla
gajni , medtem ko ni znana na
daljnja usoda nekaterih obra
tov po državi. Zato se prote
stne manifestacije delavcev 
nadaljujejo, vsi trije sindikati 
pa zdaj nastopajo enotno in 
se bodo, kot kaže, tudi v priho
dnosti složmo zavzemali, da 
se prizadetim delavcem ne bi 
naredila še večja škoda.

Zaradi Bossijeve "devolu
cije"- ki dejansko pomeni pre
nos oblasti od središča na ob
robje - je  opaziti znake razha
janj v nekaterih krogih vla
dajoče večine, to je v Domu 
svoboščin. Prav nič ni namreč 
jasno, kako in zlasti s kakšnimi 
finančnimi sredstvi bodo po
samezne dežele urejale po
dročja zdravstva, šolstva in 
krajevne varnosti. Sam pred
sednik republike Ciampi stal
no opozarja, da prihaja v po
štev le solidarnostni federali
zem, kar pom eni, da med 
deželami ne sme biti bistvenih 
razlik, kar zadeva n jihovo 
gmotno stanje, bogatejše de
žele bi zato morale pomagati 
revnejšim. Mnogo resnih po
mislekov vzbuja tudi področje 
t.i. krajevne varnosti. Bo vsaka 
dežela imela svoj polic ijski 
zbor? Kakšne bodo njegove 
pristojnosti? Kdo bo skrbel za 
usklajevanje dela z državno 
policijo, orožniki in ostalimi 
sorodnimi zbori? Iz 11 vrstic, 
kolikor sestavlja Bossijev za
konski predlog o devoluciji, ne 
dobimo nobenega odgovora 
na navedena in mnoga druga 
vprašanja. Res pa je, da ima 
Berlusconi v parlamentu krep
ko večino in da je torej še ved
no dovolj vode za redni po
gon njegovega političnega 
mlina. Kar zadeva finančni 
zakon, naj le omenimo, da so 
v znak protesta napovedali 
odstop rektorji vseh univerz v 
državi.

K A K O D O L G O SE?

VPRAŠANJE 
SPRAVE MED  
ITALIJO IN 
SLOVENIJO

S potekom mandata slo
venskemu predsedniku M ila
nu Kučanu je v krajevnih jav
nih občilih oživelo vprašanja 
politične in moralne sprave 
med Italijo in Slovenijo, ki se 
je postavilo po osamosvojitvi 
Slovenije leta 1991. V ta okvir 
so spadale tudi zahteve Italije 
po vračanju zapuščene imovi- 
ne njenim  optantom , ki so 
med drugim za več časa usta
vile proces vključevanja Slo
venije v evropske povezave. 
Vprašanje se je  rešilo s tako 
imenovanim Solanovim kom
promisom, ki je  odpravil veto 
Italije za pridruženje Slove
nije Evropski uniji. Se prej v 
času predsednika vlade Peter
leta je bila ustanovljena me
šana italijansko-slovenska ko
misija zgodovinarjev, ki je do
bila nalogo razčistiti odnose 
med obema narodoma v zad
njem obdobju in je, kot zna
no, lani zaključila svoje delo 
in objavila skupno poročilo. 
To bi pravzaprav morali stori
ti obe vladi, vendar do tega 
ni prišlo, četudi je takrat v Ita
liji še vladala leva sredina.

V zadnjih letih so mediji v 
Italiji ponovno oživili vpraša
nje pobojev v "fo jbah" od ka
p itu lac ije  Ita lije  septembra 
1943 do konca vojne 1945. V 
tej kampanji sta bili na zatož
ni klopi Slovenija in Hrvaška, 
ki da se zato morata opravičiti 
italijanskemu narodu, pozab
ljajoč pri tem genocidno poli
tiko fašistične Italije in grozo
dejstva vojaške okupacije med 
vojno. V zvezi s temi dogodki 
so se od časa do časa pojavljali 
glasovi o potrebi po spravnih 
dejanjih med obema narodo
ma oz. državama. Očitno je, da 
sta se tega vprašanja lotili tudi 
diplomaciji Italije in Slovenije 
in iskali zadovoljivo rešitev za 
obe strani. To pa ni tako eno
stavno, ker krajevna italijanska 
javnost pričakuje zgolj opra
vičilo Slovenije v zvezi z ba- 
zovsko fojbo, ostalo jo  pa bolj 
malo zanima. Slovenska stran 
pa se zavzema, naj bi sprav
na dejanja zadevala tudi spo
menik bazoviških junakom, tr
žaško Rižarno in taborišče v 
Gonarsu ali na Rabu.
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Luciano Caveri, valdostan- 
ski politik, je  po večletnem 
delu v italijanskem parlamen
tu in po krajši dobi, ko je  v 
Rimu opravljal tudi pomemb
no funkcijo državnega pod
sekretarja za manjšinska vpra
šanja, trenutno evropski par
lamentarec. Pri nas ga dobro 
poznamo, saj je po posredo
vanju stranke Slovenske skup
nosti odločilno posegel v ita
lijanskem parlamentu, ko je 
ta sprejemal zaščitni zakon za 
Slovence v Italiji. Tudi sicer je 
že do lgo  let p rija te lj naše 
manjšine in je  vedno na teko
čem, kaj se pri nas dogaja. 
Kot evropski poslanec je  pri 
gradnji nove Evrope v teatru, 
kjer se je odvijala zgodovin
ska širitev, imel tako rekoč 
mesto v prvi vrsti, od koder 
je lahko opazoval to pomem
bno dogajanje. Zato se nam 
je zdelo primerno, da komen
tar v zvezi z najnovejšim raz
vojem v spreminjanju geopo
litičnih ravnovesij na stari ce
lini prepustimo njemu, ki ima 
poleg podkovanosti tudi to 
odliko, da je še posebno po
zoren do manjšinskih proble
mov. Luciana Caverija smo 
srečali v njegovi Aosti, med 
posvetom, ki ga je mladina 
Unione Valdotaine posvetila 
jezikovnim vprašanjem v Do
lini Aoste.

V Koebenhavnu je  
Evropska unija prižgala  
zeleno luč za vstop 
desetih novih članic 
v zvezo. Te so Slovenija, 
Madžarska, Slovaška, 
Češka, Poljska, Litva, 
Estonija, Litvanija,
Ciper in Malta. Kako 
hi kom entirali to 
zgodovinsko združitev 
kontinenta?
Mislim, da je bil zame pri

vilegij, da sem lahko živel v 
tem obdobju. Resnično gre 
za zgodovinski trenutek, saj 
bi b ilo  za generacijo naših 
očetov in dedov vse to, kar se 
je  zg o d ilo , a b so lu tno  ne
pojm ljivo. Ko so si leta '58 za
mišljali Evropsko zvezo, so si 
težko predstavljali že to, da se 
bodo vanjo vključile države, 
kot na primer Velika Britanija. 
Podobno si je  bilo pred pad
cem berlinskega zidu nemo
goče predstavljati, da bi se EU 
nekoč lahko pridružila kate
rakoli država za železno za
veso. Zato smo danes pred 
zgodovinskim dejstvom, ki se 
je konkretiziralo v Koebenhav
nu, ta širitev pa prinaša tudi 
polno stvarnih problemov. 

Kateri se vam zdijo 
najbolj pereči problemi, 
ki so povezani s širitvijo 
Evropske zveze'/
N ajbolj konkreten p rob

lem je vrsta referendumov, ki 
jih morajo izvršiti v državah, 
ki so na pragu Evrope. Šele 
re ferendum i bodo p o trd ili 
voljo vsake od teh držav, da 
vstopi v EU. Prvi referendum 
bo na Madžarskem, kar je 
dobro. Treba bo om ogočiti, 
da bo v tej vrsti referendumov 
prišlo do pozitivne verižne 
reakcije, ker je dovolj en sam 
negativen glas, na p rim er
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okolja, ste bdi vedno
zelo pozorni do tega
problema...
"Skrb za enakopravnost 

jezikov je  treba ločiti v dve 
ka te g o riji. N a jp re j gre za 
uveljavitev vsakega nacional
nega jezika v sklopu EU. To 
je problem, ki se bo vsekakor 
rešil. Kdor na primer odpre 
spletne strani EU, bo videl, da 
je slovenščina že prisotna. 
Treba pa je biti realisti in se 
zavedati, da bosta delovna 
jezika znotraj EU ostala an
gleščina in francoščina. Gre 
vsekakor za ne izpodb itno  
pravico, da se vsakdo izraža 
v lastnem jeziku in da pre
jema vse uradne dokumente 
prevedene v lasten je z ik . 
Vseh jezikov bo sedaj enain
dvajset, kar je že osupljiv Ba
bilon...

O b tem pa je tu še vpraša
nje manjšinskih jezikov vsake 
posamezne države. Problem 
se bo z vstopom  srednjee
vropskih in vzhodnih držav, 
še poglobil, saj so tam držav
ne meje potegnili še bolj pri
bližno kot na Zahodu. Sam 
sem na primer z velikim zani
m anjem  sledil svo jevrs tn i 
polem iki v zvezi z madžar
skim zakoni, s ka terim i ta 
država konkretno pomaga 
vsem rojakom, ki ž iv ijo  on
kraj lastnih meja, to je v dru
gih državah. Madžarska bo 
morala te zakone v bistvu od
praviti, ker se je polem ika 
zaključila z ugotovitvijo, daje 
v nekaterih državah, kjer je 
prisotna madžarska manjši
na, prišlo do ločevanja v pr
vorazredne državljane, ki jim  
je pomagala matična država, 
in drugorazredne državljane. 
Zato so v teh državah zago
varjali tezo, da morajo drža
ve same poskrbe ti za vse 
manjšine, ki živijo na lastnem 
teritoriju. Mislim, da je  to pre
cej kratkovidna vizija, ki pa jo 
je treba premostiti na evrop
skem nivoju. Danes predstavlja 
na prim er mednarodno za
slombo za Slovence v Italiji ne 
toliko Slovenija, pač pa bolj 
Evropska unija. Valdostanci 
bodo našli oporo ne v Fran
ciji, pač pa v EU itd. Gre tore j 
za bistveno vprašanje, čeprav 
je treba poudariti, da je za 
zdaj zaščita jezikovnih in et
ničnih manjšin še vedno v pri
stojnostih držav. Na moje ne
davno parlamentarno vpraša
nje je evropski komisar V itto- 
rino odgovoril, da bi lahko EU 
že danes posegla ob kršitvah 
evropskih sporazumov, ki bi 
se tikale majšinskih pravic, 
vendar bi bilo v ministrskem 
svetu potrebno doseči sogla
sje, kar pomeni, da je v prak
si to skoraj nemogoče."

Evropa upanja in protislo
vij, torej. Teme še zdaleč ni
smo izčrpali, upamo pa, da jo 
bomo lahko s poslancem Ca- 
verijem še poglob ili, ko bo 
prišel, kot je zagotovil, spet k 
nam na obisk. O b koncu je 
vsem bralcem Novega glasa 
zaželel srečen Božič in vese
lo novo leto, mi pa smo se mu 
še enkrat zahvalili, da se je 
večkrat zavzel za probleme 
naše manjšine.

kake srednjeevropske države 
ali Malte, da sproži nek meha
nizem evroskepticizma, ki bi 
lahko imel rušilne posledice. 

Evroskepticizem je  
verjetno tudi posledica 
razočaranja nad nizkim  
prilivom  evropskega 
denarja v blagajne 
novih članic...
Da, drugi pereč problem 

je denar: denar za regional
ne politike, za kmetijstvo, za 
prevoze... Vendar je  treba po 
mojem razum eti predvsem 
to, da je sedanji proračun za 
države Srednje in Vzhodne 
Evrope ter za dva otoka vse
kakor nezadosten. Logično 
je, da so se v teh državah 
ustvarila določena pričako
vanja. V tem okviru je  zgovo
ren primer Slovenije, ki je v 
bistvu bogata država in je  
zato do zadnjega tvegala, da 
postane donatorska država, 
nam esto da bi p re jem a la  
pričakovane strukturalne pri
spevke. Treba bo torej na po
dlagi konsenza poskrbeti za 
kompromisne prehodne re
šitve, o katerih se že na širo
ko diskutira.

Čeprav se je  
petnajsterica komaj 
dogovorila o sprejemu 
10 novih članic, se je  

predvsem v zvezi z  
vprašanjem določitve 
datuma za začetek 
pogajanj za vstop 
Turčije, že govorilo o 
novi širitvi. Kaj mislite 
vi o tem?
Eno zgodov insko  stran 

smo zapisali. Sedaj je treba 
razumeti, kakšen bo bodoči 
red po "Evropi petindvajsetih 
članic". Takrat bo vprašanje 
vk ljuč itve  Turčije in Rusije 
postalo res ključno. Po mo
jem mora biti EU tu stroga. 
Mislim, da bi se morala prej 
obrniti proti Balkanu in razu
meti, če je na tem območju 
še kaka država, ki bi jo  bilo 
potrebno vk ljuč iti. Osebno 
pa izražam velike dvome v 
zvezi z umestnostjo vstopa 
Turčije in Rusije.

Vsa la vprašanja so bila 
v centru medijske 
pozornosti tako p r i nas 
kot v Sloveniji. Kljub 
temu pa niso povsem 
zasenčila še tretjega 
vprašanja, in sicer 
problema
enakopravnosti jezikov  
v EU. Ker izhajate 
iz narodnostno in 
jezikovno mešanega
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"PLAMEN EVANGELIJA IN LUC KULTURE"
ANDREJ BRATUŽ

Pred dobrim letom ste 
postali rektorpapežkega 
zavoda Slovenik v Rimu. 
To je  ustanova, ki 
sprejema slovenske 
duhovnike, ki j ih  škofje 
pošljejo v Rim na 
podiplomski študij na 
kaki papeški univerzi. 
Kaj nam lahko poveste 
v zvezi s tem?
Res sem bil lani, ko sem 

sprejel rektorsko službo, že 
več kot sedemnajst le t sredi 
vsega dogajanja v Sloveni- 
ku. Ce pa prištejem še šest 
let, ko sem v zavodu tud i 
študiral, verje tno poleg do l
go le tn e g a  re k to rja  msgr. 
M aksim ilijana Jezernika naj
bo lje  poznam  Slovenikovo 
"zgodov ino " in na neki na
čin živim  in diham z njo. Ta
ko sem npr. v zavodu vsaj 
nekaj časa preživel skoraj z 
vsemi generacijam i njego-

S lo v e n ik  ž e  v e č  k o t  

š t i r id e s e t  le t  u t r ju je  

n a š o  s lo  v e n s k o  p r is o t 

n o s t  v  R im u .

vih študentov, med n jim i tu 
di s sedanjim a dvema po
m ožn im a škofom a, msgr. 
A lo jz ijem  Uranom in msgr. 
Jurijem Bizjakom. O b msgr. 
Jezerniku in drug ih  ustano

v ite ljih  Slovenika, kot npr. 
msgr. Janezu Beleju, profe
sorju dr. Janezu Vodopivcu, 
vicerektorju dr. Joštu M arte
lancu, če om enim  samo naj
pomem bnejše, sem se do
dobra uveril o pom em bno
sti in dragocenosti te pape
ške slovenske ustanove v 
Rimu.

Že več kot štirideset let u- 
trju je  našo slovensko prisot
nost v Rimu in enakoprav
nost z d ru g im i narod i ter 
gradi povezanost vesoljne 
Cerkve s slovensko Cerkvijo 
in n jen im i škofi. Ko pom i
slim na daljnosežnost zam i
sli Slovenika, na izredno vo
ljo  in pogum njegovih usta
noviteljev in dobrotn ikov ter 
na dosežke prehojene poti, 
me prevzema predvsem živa 
želja, da bi to bogato dedi
ščino in poslanstvo zvesto 
ohranjal in skupaj s sodelo
va la  - to so zlasti v icerektor 
mag. Igor Luzar in M arijine 
sestre, ki v zavodu že več kot 
trideset let za nas skrbijo - 
posodab lja l in naprej raz
vijal. Na vaše vprašanje bi 
zato preprosto odgovoril ta
kole: Če sem prej kot vice
rektor vse Slovenikovo po
slanstvo spremljal in pri delu 
sodeloval, sem sedaj za vse 
to v prvi osebi odgovoren. 
Verjetno se da razum eti, da 
je v tem kar zadosti velika in 
nelahka sprem em ba p re j
šnjega dela.

Msgr. dr. Jožko Pirc je bil rojen v Idriji, teološko fakul
teto končal v Ljubljani in postal duhovnik leta 1972. Po 
triletni kaplanski službi je nadaljeval s študijem teologi
je na Papeški lateranski univerzi v Rimu, ki ga je končal z 
doktoratom iz teologije leta 1982. Leta 1984 se je vrnil v 
Rim, postal vicerektor Slovenika in profesor za eklezio- 
logijo na papeški misijonski univerzi Urbaniana. Po rek
torski službi v Sloveniku jeseni 2001 je v začektu leta
2002 postal tudi odgovorni dušni pastir za slovensko rim
sko skupnost.

Znano je, da se 
prav na tem 
papeškem zavodu, 
k i ste
ga pred kratkim  
zelo lepo predelali 
in posodobili za 
študijsko in 
bivanjsko središče, 
odvija tudi bogata 
kulturna in 
znanstvena dejai'- 
nasLKaj bi nam  
lahko o tem pove
dali'?
Slovenik skuša po 

svojih močeh, kot piše 
na spominski plošči pri 
vhodu, hraniti slovenske
mu narodu "plamen evange
lija in luč kulture". Obojemu 
je posvečen najprej pog lo
bljeni študij različnih teoloških 
in drugih strok, ki so poveza
ne s pastoralnim delom naših 
duhovnikov. Že blizu sto slo
venskih duhovnikov je z ve
čjim ali tudi najboljšim uspe
hom doseglo magisterij ali 
doktorat, kar pomeni izreden 
duhovni in kulturni kapital ne

le za slovensko Cerkev, mar
več za slovenski narod kot tak. 
Leta 1978 je bila v zavodu 
ustanovljena Slovenska teo
loška akademija, ki povezuje 
slovenske profesorje na pa
peških univerzah v Rimu in ne
katere druge ugledne profe
sorje in sodelavce. Akademija 
skupaj s Slovenikom že dvaj
set let septembra meseca pri
reja znanstvene simpozije, od

misijonskega leta 1982 do 
Ehrlichovega lani in Grivčeve- 
ga letos. Na teh simpozijih se 
zbirajo slovenski strokovnjaki 
iz dom ovine, zamejstva in 
zdomstva, da bi osvetlili o- 
sebnosti iz naše narodne, ver
ske in kulturne zgodovine. 
Krona zbornikov, ki je tako 
nastala,je zelo iskana in pred
stavlja za nekatere obdelane 
osebnosti nujni referenčni vir. 
Akademija skupaj z Inštitu
tom za zgodovino Cerkve v 
Sloveniji pri Teološki fakulte
ti v Ljubljani sodeluje tudi pri 
raziskovanju vatikanskih in 
drugih arhivov ter objavljanju 
najdenega gradiva v zbirki 
Acfa Ecclesiastica Sloveniae. 

Do zgraditve 
slovenskega zavoda 
v Rimu so p re j slovenski 
duhovniki, k i so 
študirali na papeških 
univerzah, stanovali 
v glavnem  
v Germaniku 
in Tevtoniku, iz Ita lije  
v Lombardskem zavodu, 
pa še kje drugje. Tudi 
Hrvatje imajo svoj 
zavod sv. Hieronima 
prav sredi Rima.
Ali se Vam zdi, da je  
danes Slovenik tista 
povezovalna točka, ki 
veže med seboj 
slovenske bogoslovne 
študente in duhovnike ? 
Vsekakor. Za vse študente 

imamo v Sloveniku dvoje po

sebnih srečanj na leto. Pa tudi 
drugih neformalnih priložno
sti za srečevanja in sodelo
vanje ne manjka. Vsa ta leta so 
naši bogoslovci in duhovniki 
še vedno gostje tako Germa- 
nika kot Tevtonika. Letos npr. 
so v Tevtoniku trije duhovniki, 
v Germaniku pa štirje bogo
slovci, medtem ko živijo re
dovniški bogoslovci in duhov
niki v svojih rimskih posto
jankah. Zelo močno smo Slo
venci prisotni v papeškem ru
skem zavodu (Russicum), kjer 
je pet naših rojakov, med n ji
mi rektor, vicerektor in knji
žničar. Vsako leto izdaja Slo
venik knjižico Seznam sloven
skih duhovnikov, redovnikov, 
redovnic, laikov profesorjev in 
študentov teologije v Rimu, ki 
nas nato povezuje skozi te
koče akademsko leto. Verjet
no Vas bo presenetilo, da je 
letos v njej 73 imen, kar pred
stavlja v primerjavi z drugimi 
narodi zelo močno slovensko

S lo  v e n ik  s k u š a  o h ra 

n i t i  s lo v e n s k e m u  

n a r o d u  ‘p la m e n  

e v a n g e li ja  in  l u č  

k u l t u r e ”.

zastopstvo. Med njimi je tr i
na js t un iverz ite tn ih  p ro fe 
sorjev, deset v redni službi, tr i
je  pa so že v pokoju.
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VOŠČILA NAŠIH ŠKOFOV

Božič 2002: opazujem na Vzho
du narejeno ikono, ki p rikazu je  
Božič, in vidim  votlino v skali: jasli- 
o ltar, v katere je  položen Jezus, 
ožarjajo z lučjo temne sence skalne 
votline; tu sta še osel in vol, ki sta 
simbolično pobarvana v nenaravne 
barve in presenečeno ter istočasno 
tudi izgubljeno gledata prizor, med
tem ko na velikem rdečem plašču 
ležeča M arija  dobesedno vabi k 
upanju, ki ima svoje korenine v razu
mnosti starih vprašanj.

Menim, da tudi letos praznujemo 
Božič, ki je strnjen v oznanilu, v ka
terem sta skrivnostno združena ne
bo in zemlja (Beseda je meso po
stala) in se meri s tesnobo teme, ki 
tudi danes grozi človeškemu ob
zorju.

Papež Janez Pavel II. je prav pred 
dnevi opozoril na tesnobo Boga, ki 
gleda na človeštvo, na katerega pri
tiskajo strašna grozodejstva lakote 
in vojne; organizacija UNICEF nam

je predstavila zastrašujoče številke
o najmlajših (samo za ponazoritev: 
med letoma 1990 in 2000 je dvesto 
m ilijonov otrok izgubilo življenje v 
pretežno nam nepoznanih vojnah, 
enajst m ilijonov otrok pa je umrlo 
za boleznimi, ki jih  danes z lahkoto 
ozdravijo...).

In tudi prihodnost ni nič kaj rož
nata, če pomislimo na vojno vihro 
na Bližnjem vzhodu, na zastrašujoč 
položaj v Jezusovi deželi, na velikan
sko in pozabljeno revščino afriških 
dežel, na današnjo logiko mašče
valnosti in povračilnih ukrepov. Prav 
zato je nujno potrebno, da Kristu
sova luč ponovno prinese razum
nost in razsodnost v srca odgovor
nih in mogočnih vseh narodov in da 
tudi razsvetli Cerkev, ki bo tako zna
la biti pogumno preroška in bo vse
mu svetu razglašala nemoralnost 
vsake vojne, potrebo po uničenju 
vseh vojaških skladišč smrti (naj se 
preverijo tudi tista, ki jih imajo naj
bogatejše države!), z lo rabo č lo 
veškega življenja od samega spo
četja naprej, logiko brezmejnega 
potrošništva, ki spravlja v lakoto 
večino prebivalstva na svetu, nez
m ožnost spre jem anja od loč itev  
mednarodnih arbitraž ter odločitev 
in same organizacije OZN, ki so da
nes edina rešitev za mednarodne 
spore v svetu.

V svoji majhnosti ima tudi naša 
dežela svojo "votlino": predvsem so 
to bolečine in trpljenje vseh tistih, 
ki bodo preživeli Božič bolni in v sa
moti, ker so nedavno izgubili drago 
osebo; tu so seveda tudi vsi tisti de

lavci, ki zaskrbljeni gledajo na teža
ve FIAT-ove industrije, ker vedo, da 
se bo gospodarska kriza razširila tu
di v naše kraje, saj bo tudi pri nas pri
manjkovalo delovnih mest, nekateri 
pa bodo poslani v dopolnilno blagaj
no, če že ne bodo ob delovno mesto.

Prav je, da se spomnimo tudi pri
seljencev iz drugih držav in iz drugih 
pokrajin naše države, ki so izbrani 
od Božje ljubezni ne samo zato, ker 
so revni, ampak predvsem zato, ker 
so "tu jc i" in "gostje", kot Sin Božji, 
ki je zapustil troedinost skupnosti, 
da bi sam postal "tu jec" v človeški 
družbi. Tu je še skrivnost težavnih 
odnosov med ljudmi, družin v stiski, 
zapornikov, ki zaman kličejo, naj se 
jim  priznajo pravice, ostarelih, ki so 
prevečkrat zapuščeni, mladih, ki so 
v vrtincu zapletene postmoderne 
družbe, iz katere kričijo odraslim, 
naj jim  om ogočijo kraje srečanja, 
dialoga, poklicnega oblikovanja, da 
bi sami ušli porazni samoti.

Tudi Gorica, ki je te dni praznič
no razsvetljena kot še nikoli doslej, 
živi v resnici trenutke negotovosti, 
ker ne ve, kakšna bo njena prihod
nost. Evropske perspektive ji odpira
jo nova vrata novih in pomembnih 
možnosti za nova upanja, a so isto
časno tudi povod, da se pomisleki 
in dvomi izražajo s starimi nerazume
vanji, za katere smo bili že prepriča
ni, da smo jih prerasli. Debata o so
očanju in razdelitvah med različne 
narode in jezike ter kulture, ki so pri
sotne na goriškem ozemlju, je do
segla neprijetno in zelo netolerant
no raven. Težave, ki jih povzroča inte

gracija vseh priseljencev, tudi tistih, 
ki imajo urejene dokumente, kažejo 
na to, da moramo opraviti še veliko 
poti, da bi dosegli kulturo spreje
manja drugačnih in solidarnosti.

Kajti "Jezus se ne rodi v palačah 
mogočnih in ne v luči in zvoku tr
govskih mest,ampak v temni votlini 
človeške bolečine in iskanja ž iv
ljenjskega smisla". S seboj prinaša 
Jezus svojo luč in svoje upanje, ki ni 
v obliki okostenelega in neizvedlji
vega optim izm a, ampak v odloč
nem pozivu k trudu in naporu, da 
bi se vsi mi in v prvi vrsti tisti, ki pre
poznavamo v novorjenem detetu 
Sina Božjega, borili skupaj z njego
vo Ljubeznijo za bolj resničen, lepši 
in pravičnejši svet in bolj resnično, 
bolj pravično in lepšo škofijo!

+ D IN O  DE AN TO N I 
GORIŠKI NADŠKOF

Dragi moji bratje in sestre, 
v kn jig i preroka Izaija berem: 

"Ljudstvo, ki je hodilo v temi, je zagle
dalo veliko luč" (Iz 9,1). Iz Janezove
ga evangelija vem, da je ta "resnič
na luč, ki razsvetljuje vsakega člo
veka, ki pride na svet" (Jn 1,9) Jezus, 
ki se za nas rodi v Betlehemu.

Če ga sprejmemo v srcu in v živ
ljenju, nam bo razodel veličino tega, 
da smo božji otroci in nam bo obraz 
razsvetlil z radostjo. Vedno on nam 
bo dal spoznati v vsakem človeku 
obraz brata, ki ga je treba sprejeti 
in ljubiti ter z njim živeti dneve ra
dosti in miru.

Zelo cenim vašo iskreno vernost, 
vaše lepe običaje, ki se razodevajo

v ponižni preprostosti jaslic in ki se 
izražajo v božičnih pesmih, v kate
rih se jasnim  otroškim  glasovom 
pridružujejo glasovi odraslih v en 
sam zbor, ki oznanja sladkost, do
broto in veselje.

To je pričevanje krščanske vere, 
ki jo  je treba narediti vedno bolj živo, 
in zvestobe vaši kulturi, ki jo  je tre
ba čuvati in pospeševati, častiti v 
jeziku, ki je njen dih in jo  predstav
ljati v njenem bogastvu umetnosti 
in zgodovine.

Prihajam v vaše cerkve in molim 
z vami. Pridem pred vrata vaših hiš 
in vam na njihovem pragu podajam 
voščilo milosti in miru.

Skupaj z vašimi duhovniki blago
slavljam vaše družine, vaše otroke, 
ostarele in bolne, vse vas, ki ste mi 
drag i zaradi ljubezn i, ki vam jo 
prinašam v Gospodu Jezusu.

Vesel Božič in srečno Novo leto.
+ EVGEN RAVIGNANI 
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kristjani iim družba

N A S I S K A V T JE  S O  J O  P R IN E S L I Z D U N A J A

BETLEHEMSKA LUČ 
MED NAMI

Prejšnji konec tedna je za 
mnoge skavte in skavtin je 
potekal v znamenju sprejema 
in razdelitve Luči miru iz Bet
lehema. Vsako leto avstrijski 
skavti prinašajo namreč iz 
Betlehema Luč miru na Du
naj, kamor se odpravijo pred
stavniki evropskih skavtskih 
organizacij, da bi jo  ponesli 
po celi Evropi. Letos seje iz za
mejstva na Dunaj odpravilo 
35 skavtov iz Gorice in Trsta.

NA DUNAJU
V soboto, 14. t.m., je  bil 

ekumenski obred sprejema 
betlehemske Luči v cerkvi sv. 
Antona Padovanskega na Du
naju. Obred so vodili in mu 
prisos tvova li p redstavn ik i 
evangeličanske, anglikanske, 
romunsko-pravoslavne, bol- 
garsko-pravoslavne, armen
ske in rimskokatoliške Cer
kve. Skavti iz raznih evropskih 
dežel so temu obredu dali pri
merno mednarodno obele
žje. Med n jim i smo seveda 
bili tudi skavti iz zamejstva, ki 
smo naslednjega dne Luč pri
nesli v Gorico. Preostali del 
dneva smo preživeli na spre
hodu po mrzlem Dunaju ter 
večer in noč na sedežu avstrij
skih skavtov skupine VVien 
23. Tam smo si, zbrani v re
fleksiji ob pomenu Luči miru, 
razde lili dož ive tja  ob tem

srečanju. Pisani občutki, ki so 
nas prevevali, od evropskosti 
skavtizma do globoke simbo
like Luči m iru, ki prihaja iz 
krajev, kjer je  m ir zapostav
ljen, so skupino zd ruž ili v 
razm išljanje o prihodnosti, 
kjer moramo sami graditi mir.

V TRSTU
Za tržaške skavte je  bil 

letošnji sprejem nekoliko dru
gačen kot prejšnja leta: v cer
kvi Novega svetega Antona 
so skavte pričakali tržaški škof 
Ravignani ter drugi predstav
niki tržaških krščanskih skup
nosti: grško pravoslavni arhi- 
mandrit, voditelja protestan
tske metodistične in luteran
ske Cerkve ter predstavnik 
srbsko pravoslavne Cerkve. 
Srečanja se je letos udeležil 
tudi tržaški župan Dipiazza. 
Posebnost letošnjega spreje
ma je bilo tudi besedno bo
goslužje: ob branju beril, m i
sli, petju, zahvalah, prošnjah 
in evangeliju v petih jezikih 
(grškem, italijanskem, nem
škem, srbskem in slovenskem) 
so lahko številni prisotni doži
veli resnično povezanost vseh 
veroizpovedi, ki jih  povezuje 
ista Luč sveta, ki je prišla na 
zemljo, da bi nas odrešila - in 
to je Kristus. Tržaške skavtske 
organizacije  AGESCl, M A- 
SCI, AMIS, SZSO in FSE so

f r

FO TO  BU M BAC A

svoje srečanje organizirale že 
v soboto, 14. decembra, saj 
so Luč miru iz Betlehema pri
nesli že nekaj dni prej z Du
naja, da bi lahko lažje organi
zirali prevoz Luči po celi Ita
liji. Tržaški skavtje v sodelo
vanju s Trenitalia odpotujejo 
tudi po Italiji in ponudijo Luč 
miru vsem, ki jo  želijo sprejeti. 
Iz Trsta so tako odpotovali 
proti Turinu, Livornu, Palermu, 
Lecceju in celo v Cagliari.

Že ob koncu prejšnjega 
tedna so skavtje ponesli Luč 
po nekaterih župnijah. Prihod
nji teden bodo svoje božično 
duhovno srečanje pripravile 
tudi ostale skavtske skupine, 
ki bodo v nedeljo ali pa pri 
polnočnicah ponesle po raz
nih župnijah Luč miru. Vsi so 
torej vabljeni, da si to  Luč 
miru vzamejo na svoje domo
ve in jo  nesejo v druge kraje, 
da bo njen plamen res postal 
simbol miru in sreče. Na bo
žično vigilijo pa položite Luč 
miru na polico ob oknu, tako 
da bo njena svetloba izžare
vala daleč naokrog po svetu.

V GORICI
V nedeljo, 15. decembra, 

smo udeleženci dunajske od
prave popo ldne  prispe li v 
Gorico, kjer je  mesto sprejelo 
Luč miru. Najprej so se skavti 
iz celotnega mesta zbrali pri 
židovski sinagogi (voditelji in 
RP) ter v cerkvi sv. Ivana (VV 
in IV). Skupaj smo nato kre
nili na pot izpred cerkve v pro
cesiji, k ije  nosila Luč miru, ob 
priso tnosti goriškega nad

škofa De Antonija. Procesija 
se je v dveh trenutkih ustavi
la, da bi skavti štirih mestnih 
skupin (AGESCl, FSE, SZSO 
in MASCI) ponudili zbranim 
svoja razmišljanja o miru, ki 
naj se iz partikularnosti naše
ga mesta razširi na ves svet.

Procesija je nato prispela 
do cerkve sv. Ignacija na Trav
niku, kjer je nadškof skupaj s 
skavtskim i cerkvenim i asi
stenti vodil trijezično - italijan
sko, slovensko in furlansko - 
somaševanje. O b srečanju se 
je zbrala velika množica, ki je 
s svojo prisotnostjo potrdila, da 
ji je pri srcu bodočnost naše
ga mesta, ki naj postane zgled 
za evropsko sožitje narodov.

Po doživeti skavtski maši 
smo se vsi zbrali na vrtu nad
škofijskega dvorca, kjer smo 
skavti delili Luč m iru vsem 
prisotnim, ob kozarcu tople
ga vina in prigrizku.

Vsi, ki so dobili Luč miru jo 
bodo sedaj razdelili med svo
je bližnje in ponesli v svoje 
župnije.

Luč je predvsem znamenje 
za upanje. Upanje, da se bo mir 
razširil z isto vnemo, kakor se 
med ljudmi v Evropi širi pla
men, ki prihaja iz tiste votline, 
kjer je bil rojen Knez miru, in 
ki doživlja vojne strahote. Naj 
bo zato Božič predvsem mož
nost, da vsakdo izmed nas na
redi korak naprej v smer miru. 
Pa čeprav le v svoji družini. 
Brez miru med nami bo nam
reč težko graditi m ir na svetu.

(JC) in IZNAJDLJIVI GAMS

SKRIVNOST ZAKONSKE LJUBEZNI
P. M IRKO PELICON

CE NIMAM 
ZAUPANJA...

Tu pa tam slišiš reči: "Če 
je med njima prava zaljublje
nost, bo trajalo". In res je! 
Vendar današnjemu paru pre
ti nevarnost idealizacije za
konskega življenja, s tem da 
si rad zatiska oči pred senca
mi, ki so v paru prisotne. Za 
sence lahko imamo tiste o- 
mejenosti, ki označujejo po
sameznika, saj nihče ne more 
biti popoln. Srečal sem par z 
otrokom, ki ni poročen ne ci
vilno ne v Cerkvi. Ona mi je 
pripovedovala, kako je bila 
prvič hudo zatreskana v fan
ta, ki ga je kasneje poročila v 
Cerkvi. Bila je prepričana, da 
je njuna zaljubljenost prava, 
ker med njima ni bilo senc, 
vse je bilo tako lepo, da je 
mejilo s pravljičnostjo. Pet let 
pekla, ko sta si odkrivala dru
ga drugemu tisto, česar prej 
nista videla, ker sta oba poj
movala zakon kot kraj sanj. 
Seveda, odkrivanje napak pri 
drugem je pomenilo za njun 
odnos prelevitev v obrekova
nje, natolcevanje vsega tiste
ga, kar ju je razočaralo. Zbe
žala je in se v razočaranju nad 
svojim življenjem spet poroči
la s starejšim. Poroko je tako 
utemeljila: "Da ne ostanem 
sama v življenju, se poročim 
z nekom, da mi bo ob strani, 
tudi če se dejansko ne bova 
ljubila". Ni šlo dolgo naprej, 
saj je padla v globoko potr
tost. Prepričana, da v življenju 
ne bo več šlo, se "slučajno" 
sreča z neporočenim  č lo 
vekom, ki jo  sprejme in vzlju
bi. S takšno zaznamovano 
pretekljostjo ji izkaže vso lju
bezen, ki med njima dozore
va - z razliko od prvih njenih 
zakonskih izkušenj - brez za- 
sanjenosti, v večjem realizmu, 
ki si ga je ona dobesedno 
izborila na podlagi prejšnjih 
življejnjskih dogodkov, ki so 
zanjo pomenili pravi življenj
ski poraz.

Sama mi je zaupala, kako 
je šele sedaj spoznala, da je 
bila močno podvržena zasa
njanosti, brez izkušenj, kako 
je spoznala, da je njeno živ
ljenje temeljilo na puhlosti zu

nanje privlačnosti. V novi si
tuaciji sobivanja pa-če jo po
gledamo z duhovno-krščan- 
skega vidika, ji lahko rečemo 
neurejeni - se je v svojem is
kanju zavedela, dajo ima Bog 
zelo rad in da je v svojih na
pakah odkrila, daje možno na 
novo iti naprej. Po vsej verjet
nosti bo cerkveno sodišče 
izjavilo ničnost prvega zako
na in bo tako mogla urediti 
svoje trenutno stanje. Zaupa
la mi je: "Ne bi želela, da bi se 
današnji pari mogli naučiti 
realnega življenja na tako ve
likih napakah, kakršne sem 
storila jaz. Nisem sprejemala 
naukov Cerkve, nisem pono
tranjila duhovne vsebine nau
kov. Vse mi je bilo preozko, 
ker je bil moj jaz preširok. M i
sliš, da si svoboden, da za svo
bodo lahko delaš, kar hočeš! 
Res, bila sem svobodna, toda 
izven ljubezni. Delala sem, 
kar se mi je hotelo, nisem pa 
služila. Zahtevala sem in ni
sem dajala. Videla sem samo 
to, kar sem hotela videti. Bog 
se je zbral v svoji tišini in pu
stil, da sama delam, kar ho
čem. Morala sem si skoraj 
razbiti glavo, da sem prišla do 
tega spoznanja, da ne morem 
zaupati v človeka, če nimam 
zaupanja v božjo ljubezen".

To je zgodba, ki jo lahko 
večkrat slišimo. Ostale so mi 
njene besede: "Če nimam 
zaupanja v božjo ljubezen, ne 
morem zaupati v človeka". Ko 
mi je to pripovedovala, je bilo 
ču titi, da so njene besede 
izrečene iz srca, ker so vse
kakor sad njene "težke" živ
ljenjske izkušnje. Vsem za
konskim parom bi rad voščil 
blagoslovljen Božič, da bi v 
vašem življenju ne le "tradi
cionalno" proslavljali Božič, 
ampak da da bi v življenju iz
kušali besede tiste žene o zau
panju. Bog vas blagoslovi!

S V E T O  P I S E M S K A  R A Z M I Š L J A N J A
O B  B O G O S L U Ž N I H  B E R I L I H
V L I T U R G I Č N E M  L E T U  B__________________

ŽLAH TEN  IZBO R  BOŽJE BESEDE,
I NEDELJO ZA NEDELJO

VILJEM ŽERJAL 4 . ADVENTNA NEDELJA

“Jaz mu bom oče in  on m i bo s in ” (2  Sam 7, 14).
“Tvojzarod bom u trd ila  na veke” (Ps 89, 5).
“ V skladu z  razodetjem skrivnosti, k i  je  b ila  za 

molčana skozi večne čase" (R im  16, 25)■
“Njegovemu kraljestvu ne bo konca ” (Lk 1, 33).

Prvo berilo zadnje adventne nedelje je vzeto iz druge Sa
muelove knjige. Poroča o plemeniti misli kralja Davida, ki jo 
je razodel preroku Natanu. Šlo je namreč za to, da bi David 
sezidal Gospodu hišo, tempelj. Natan je pohvalil Davidovo 
zamisel. Toda še tisto noč je moral Natan sporočiti Davidu 
Gospodovo misel, da ne bo namreč David zidal Gospodu 
bivališča, pač pa bo Bog sam sezidal in utrdil na veke njemu 
in njegovim (2 Sam 7, 1-16).

Gotovo je bil v Davidovi zamisli dobršen del samoljubja. 
Saj bi se s slavnim templjem hvalil pred drugim i vladarji. Ljud
stvo bi ga še bolj cenilo. Podobno ravnajo tudi drugi obla
stniki. Še posebej z ljudmi, ki si jih podjarmijo. Da pa ublažijo 
odpor proti nasilni zasedbi tuje zemlje, postrežejo ljudem s 
kako drobtino. Toda v zameno si pričakujejo politično korist, 
hvalo, m ir in bogastvo.

Bog nikakor ni proti zidavi templja po Salomonu, niti ni 
proti postavljanju sinagog in cerkva. Vendar opominja, da bo 
enkrat vse to postalo razvalina. In zares Slavni Salomonov 
tempelj so porušili Babilonci 1.687 pr. K., Herodovega pa Rim
ljani I. 70 po Kr. Slednjega je bil Jezus napovedal takole okrog 
stoječim: V idite vse to? Resnično, povem vam: Tu zagotovo 
ne bo ostal kamen na kamnu, ki bi ne bil zrušen (M t 24, 2).

Jezus ljubi tempelj, saj govori, da je hiša njegovega Očeta. 
A boli ga razdejanje človekoveka templja, telesa in duše, Božjega 
kraljestva v dušah in telesih ljudi. Njegov tempelj bi moral biti 
čist, ne kraj barantanja in trgovanja. V človeku mora bivati Bo
žja podoba, podoba vstalega telesa od mrtvih (Jn 2, 13-22). 
Biti mora podoba vstajenja sredi gorja in velike stiske (M t 24, 
3-44). To pa lahko uresniči samo Bog in noben Davidov ali Sa
lomonov telesni potomec. Samo Bog ga bo uresničil v Sinu, saj 
pravi: "Jaz mu bom Oče in on mi bo sin" (2 Sam 7,11-16).

Božja obljuba ni torej vezana na človeka, ne na zgradbe iz 
lesa in kamna. Bog je popolnoma svoboden v vsem svojem 
ravnanju. Hoče pa biti Oče vsakemu človeku, posebno ubo
gemu in stiskanemu (1 Tim 2, 4; M t 5, 3; Iz 40,1 ss). Edino on 
je zvest do konca, zaradi česar mu pojemo hvalo (Ps 89, 2-5;
2 Tim 2,13).

Sicer je Cerkev vedno gradila - in bo to delala še naprej - 
cerkve, hiše molitve, ki naj bodo vidno znamenje Boga med 
nami in z nami, še posebej za obhajanje sv. evharistije v skup
nosti verujočih.

Davidov sin Jezus bo resnično bivališče Boga. To angel 
napove M ariji v zakotnem kraju Nazaretu. Marija in Jožef 
komaj kaj razumeta to skrivnost. A Bog deluje po njiju, ker

sta ponižna in odprta za Boga, to največjo skrivnost. Verujeta 
in doživljata pa nemogoče stvari: Rojstvo Janeza Krstnika iz 
starke, spočetje v devici po Svetem Duhu. Mladi Jožef se zato 
možato odloči za varovanje mlade zaročenke in njenega sina. 
Bori se s skrivnostjo, ki jo  komaj sluti. Ni zaletav. Ne misli na 
svojo korist. Podoben je Mojzesu, ki je gledal Nevidnega v 
vztrajni veri (Heb 11, 27).

Prikazovanja angelov, Božjih poslancev, razodevanje Boga 
v sanjah so kakor skrivnostna govorica za dogodke, ki jih doživ
ljajo le tisti, ki od nekdaj pričakujejo odrešenje, Odrešenika. 
Ta se bo rodil kot človek. In tako Marija kakor Jožef mu bosta 
smela dati ime: Jezus kar pomeni Odrešenik (M t 1, 21; Lk 1, 
31).

Angel počasti M arijo s pozdravom veselja. Im enuje jo  pol
no milosti v popolnem prijateljstvu z Gospodom. Hrabri jo: 
"Ne boj se, kajti našla si m ilost pri Bogu, spočela boš in rodila 
sina. Ta bo velik,... Sin Najvišjega... kraljeval bo v Jakobovi 
hiši vekomaj; in njegovemu kraljestvu ne bo konca" ( Lk 1, 30 
ss).

Strmimo tudi nad skrivnostjo Marijinega devištva: "Kako 
se bo to zgodilo, ko ne spoznam moža?" (Lk 1, 34). Ostala bo 
za vedno Devica in Mati.

Občudujemo M arijino vero, vero odprto za Božjo voljo.
O b zaključku adventa zahrepenimo po skrivnosti Božje 

ljubezni.
Prosimo z M arijo za globoko božično vero. Priporočimo ji 

vse ljudi, posebno naše ljudi, da bi namreč živeli srečo vere. 
Bog nas bo uslišal. Pri njem ni nič nemogoče! (Lk 1, 37).

FO TO  KR O M A
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Vladim ir Truhlar je, žal, 
premalo poznan. V čem 
sta - v nekaj besedah - 
njegova veličina in 
aktualnost?
Mislim, da je  najbolj aktu

alna njegova integralna vizija 
življenja, Boga, človeka in zgo
dovine, celostna vizija spozna
nja in izkušnje. Truhlar pome
ni živ organizem, organično 
spoznavanje, organično raz
mišljanje, organično izraža
nje. Rušijo se zidovi ter vse ab
straktne strukture in teoretič
ne nadgradnje, ki smo si jih 
postavili v moderni dobi; spet 
se postavlja vprašanje življe
nja: aii ga bomo spet odkrili 
ali pa ga bomo dejansko izgu
bili in tako izgubili sami sebe.
V takem kontekstu prihaja 
Truhlar na dan z vizijo integri
ranega življenja, z neposred
nostjo in obenem z refleksijo. 

Religiozno izkustvo je  
temeljno v Truhlarjevi 
misli. Zakaj je  ta pojem 
današnjemu človeku 
tako tu jin  oddaljen? 
Smo na koncu moderne 

dobe, ki nas je  s svojim znan
stvenim aparatom in metodo
logijo  nekoliko oddaljila od 
življenja. Tudi civilizacijski ra
zvoj je šel pač v tako smer, da 
je  osta ja lo izkustvo vedno 
bolj osamljeno, nepomembno, 
enostransko vezano na čustvo, 
kar pomeni: neresno in neza
nesljivo. Ž ivim o pač v civili
zac iji, v kateri je  o trok  na 
vprašanje: "O dkod  prihaja 
mleko?" odgovoril: "Iz marke
ta !" Ni več stika z življenjem, 
naravo in kozmosom.

Kaj nam lahko poveste 
o cerkvenih očetih, teh

Tistega, ki je z odprtim srcem spoznal p. Marka Rupnika, sta verjetno očarali njegova 
strastna ljubezen do Boga in močna misel, ki se uteleša v življenju in izraža v njegovem 
bogatem delovanju - med drugim - misleca, slikarja in pisca. Eden Rupnikovih "duhovnih 
očetov" je bil tudi p. Vladimir Truhlar, goriški rojak, teolog in pesnik, ki mu je bil v Gorici 
6. in 7. decembra posvečen odmeven simpozij. P. Rupniku se iskreno zahvaljujemo, ker 
nam je ob tem še marsikaj zanimivega povedal.

FO TO  BU M BAC A

duhovnih velikanih iz  
prvih  stoletij krščanstva, 
ki so močno prisotni 
v Truhlarjevi teološki 
misli: zakaj so, 40 letpo 
Drugem vatikanskem 
koncilu, tako malo 
poznani med verniki? 
Zadeva je, kakršna pač je, 

ker je  patrologija po Drugem 
vatikanskem cerkvenem zbo
ru doživela precej močan za
suk; okrepile so se namreč t.i. 
pomožne znanosti, kot sta 
npr. filo logija  in študij literar
nih oblik. V začetku prejšnje
ga stoletja - v dobi Henrija de 
Lubaca, Yvesa Congarja in ru
ske emigracije v Parizu - pa 
je bilo odkritje očetov odkri
tje nekega novega pristopa k 
teologiji prav zaradi neposre
dne izkustvenosti, zaradi svo
bode ter enotnosti med du

hovnostjo in teologijo; tedaj 
je bilo pri očetih vse še poeno
teno in omenjeni misleci, ki 
so očete odkrili, so se zaljubili 
prav v to! Premik je  bil v tem, 
saj je  patrologija po koncilu 
posta la  filo lo ško -lite ra rn a  
zvrst, ki pa vernika ne zanima, 
ker mu ne daje duhovne hra
ne, mu ne pomaga živeti. 

Lahko upamo, da bomo 
v prihodnosti bolje 
poznali cerkvene očete? 
Truhlar sam ni bil patrolog. 

Do sozvočja s cerkvenimi o- 
četi je  prišel prek modernih 
mislecev, ki so zelo dobro "u- 
porabljali" očete. Tudi danes 
je najprimernejša pot do te o- 
grom ne zakladnice Cerkve 
prav srečanje s tistim i, ki zna
jo  zelo dobro "uporab lja ti" 
očete v veri, razmišljanju, du
hovnosti itd.

Kako doživljate - kot 
teolog in slikar - poezijo 
Vladim irja Truhlarja? 
Kot študent filozofije  sem 

osebno spoznal V ladim irja  
Truhlarja in z njim eno leto ži
vel v Dravljah pri Ljubljani. 
Njegova poezija mi je bila ve
dno všeč zaradi svoje besed
ne, pojmovne, vsebinske in 
simbolične čistine. V njegovi 
poeziji sem doživ lja l osoj- 
nost, č is tino in neizm erno 
privlačnost skrivnosti. Zato 
sem zelo odločno stal za tem, 
da bi se lotili ponovne objave 
Truhlarjeve poezije.

Poezija in slikarstvo 
lahko posredujeta

ljubezen do Boga 
bolj kot besede...
Simbol sam je po svoji na

ravi neposreden in se razode
va tako, da človeka pritegne, 
ga zainteresira, očara, se mu 
počasi razodeva in človeka 
povabi, da ga sam poimenu
je. Simbol se torej posreduje 
na dejaven način, od človeka 
zahteva sodelovanje. In umet
nost, tista velika umetnost, 
kot jo  imenuje Vjaceslav Iva
nov, je  gotovo umetnost, ki 
govori prek simbolov.

PREDSEDNIK KUČAN  
ODLIKOVAL P. RUPNIKA

Predsednik Slovenije Milan 
Kučan je 13. t.m. podelil škofu 
Vekoslavu Grmiču srebrni ča
stni znak svobode, častni znak 
svobode pa p. Marku Rupniku 
in slovenskemu župniku v Berli
nu Izidorju Pečovniku-Doriju. 
Državni poglavarje poudaril, 
da jih je odlikoval zaradi njiho
ve ustvarjalnosti, privrženosti 
slovenstvu, skrbi za ohranja
nje in uveljavljanje slovenske 
samobitnosti v svetu in spričo 
njihove dobrote in človečno
sti. P. Rupnik je odlikovanje do
bil za svoj prispevek k prepoz
navanju slovenske likovne u- 
metnosti v svetu, zlasti za mo
zaike v kapeli Odrešenikove 
Matere v Vatikanu. Rupnik se 
slovesnosti ni mogel udeleži
ti, zato je v njegovem imenu 
odlikovanje prevzela njegova 
sestra Ema Rupnik-Lampe.

SVETNIK TEDNA

24. D EC EM BR A

SILVESTER ČUK ji

1 ADAM IN EVA
Na dan pred božičnim praznikom se Cerkev spominja sve- 

topisemskih prvih staršev človeškega rodu - Adama in Eve. 
Ime Adam pom eni “zem ljan" ali "prebivalec Zemlje", ime Eva 
pa "tista, k i daje življenje" ali "m ati vseh živih". Ob njuni uso
di spoznavamo resnico, da je  za velik greh (četudi enkraten) 
treba delati pokoro s trd im  delom vse življenje.

Upodabljajoča umetnost spremlja naše prve starše na vseh 
postajah njunega življenja: od  stvarjenja Adama in Eve preko 
življenja v raju, kjer je  vladalo m im o sožitje med človekom, 
živalmi in vso naravo, do skušnjave in greha ter izgona iz raja. 
Prizore iz življenja prvih staršev prikazujejo tud i freske na obo
ku srednje ladje cerkvice Svete Trojice v Hrastovljah, k i so na
stale pred petsto leti. Mojster Janez iz Kastva je  za nepismene 
ljud i tiste dobe naslikal prizore iz Prve Mojzesove knjige: 
stvarjenje Adama in Eve, prepoved Boga, naj ne jesta sadov 
od drevesa spoznanja dobrega in hudega, prekršitev te pre
povedi na prišepetavanje kače-satana. Grehu je  sledila kazen: 
izgon iz raja. Četrti prizor na teh freskah kaže Adama, ki preko
pava zemljo "v potu  svojega obraza", kakor je  rečeno v napo
vedi Boga po prvem grehu, Eva pa doji svoja sinova Kajna in 
Abela in poleg ma terinskih dolžnosti opravlja še druga družin
ska dela.

Današnji dan je  simboličnega pomena: srečujeta se stari 
Adam in novi Adam - Kristus, prva Eva in druga Eva - Marija. 
Njima, ki sta človeštvu nakopala prekletstvo, stojita nasproti 
Odrešenik in Marija kot soodrešiteljica. Cerkev v Adamovem  
grehu vidi "srečno krivdo", k i nam je  prinesla Odrešenika. 
Odrešeni in od Boga z njegovim lastnim življenjem hranjeni 
človek stoji višje, kot je  stal prv i človek pred grehom.

V Svetem pismu stare in nove zaveze je  polno mest, k i se 
nanašajo na prvi človeški par. Evangelist Luka navaja Kristu
sov rodovnik od Adama, da b i pokazal, da je  Kristus našega 
rodu. V pismih apostola Pavla je  Adam simbol telesnega živ
ljenja in krivde, Kristus pa simbol opravičenja in nadnaravne
ga življenja.

Osebno ime Adam je  na Slovenskem razmeroma redko, iz 
tega imena je  izpeljanih več priimkov, na prim er Adamič, Ada- 
movič, Adamčič. Tudi ime Eva p ri nas ni posebno pogosto; 
zelo redki sta različici Evica in Evelina. Eva je  simbol za žensko 
sploh. Izraz Evine hčere pom eni ženske, Evini sinovi pa so lju
dje.

Poleg spomina Adama in Eve je  na koledarju današnji dan 
tud i ime sv. HERMINE ali IRME, ustanoviteljice samostana 
benediktink Echternach v Luksemburgu, k i je  umrla leta 710. 
Ta svetnica je  nebeška zavetnica tistih, ki jim  je  ime Hermina 
ali Irma.

Sicer pa je  današnji dan, zlasti po poldnevu, zaznamovan 
s pričakovanjem božične skrivnosti. Božični v ig iliji a li be- 
denjemu dnevu so naši verni predniki dali lepo ime "sveti 
večer". Družina ga preživlja skupaj z obredjem blagoslovitve 
doma ter z m olitv ijo  in s petjem  ob jaslicah.

ŠKOFIJSKA G IM N A Z IJA  VIPAVA /  PREDAVANJE

ZA ŽIVLJENJE
PRIČEVANJE IZ SVETE DEŽELE

PISMO IZ IZRAELA <is>
Na škofijski gimnaziji V i

pava so imeli starši po prvi 
redovalni konferenci prejšnji 
teden priložnost prisluhniti 
predavanju o problemih mla
dih, ki ga je pripravila psiho
loginja Antonija Skvarč,j>ro- 
fesorica psihologije na SGV, 
ter nazadnje možnost razgo
vora na to temo in pogovor s 
profesorji.

Kot je povedal ravnatelj gi
mnazije V ladim ir Anžel, kaže 
učni uspeh ob prvi učni kon
ferenci tudi letos napredek v 
primerjavi z enakim lanskim 
obdobjem. Kot lani so tudi le
tos med učenci zaslužni za to 
zlasti oddelki prvega in tretje
ga letnika. Ti imajo povpreč
ni uspeh 92%, drug i letnik 
73,5%, povprečje vseh treh 
letnikov skupaj pa je 82,6%. 
Četrti letnik to skupno pov
prečje ob iča jno  še dvigne, 
vendar bo to znano šele ob 
koncu tega koledarskega leta, 
ob njihovi prvi redovalni kon
ferenci teh oddelkov, ki imajo 
po novem le dve redovalni 
konferenci. Za to gimnazijo 
zanimanje mladih nenehno

narašča tudi pri rojakih izven 
Slovenije, vendar, razen izjem, 
jim  sedanja državna oblast v 
ta namen ni namenila nika
kršnih sredstev. Pristojno m i
nistrstvo se ne odziva na pro
šnje za sredstva, ki jih  nujno 
rabijo za nenehno rast kako
vosti šolskih in dopolnilnih de
javnosti. To jesen se jim  je za 
čas avstralskih počitnic priklju
čil tudi dijak (vnuk slovenskih 
izseljencev) iz te daljne deže
le, ki tudi v Avstraliji obiskuje 
katoliško gimnazijo, kjer imajo 
pri maturi možnost izbirnega 
predmeta slovenščine. Tako 
mu vključevanje v tukajšnji 
gimnazijski pouk slovenščine 
omogoča živ stik s knjižno 
materinščino. Potomca tretje 
generacije rojakov iz Argen
tine, ki se je naselil v Sloveniji, 
pa so zaposlili pri pouku telo
vadbe, saj je to delo opravljal 
še tam. Ker je tudi šolan no
gometni trener, je ŠGV še en 
razlog več za življenjski op
timizem, ki žari iz nje v širše 
okolje vedrega značaja Vipav
cev, ki so znani po vernosti.
— — —  MM

TEREZA SREBRNIC

Ko smo otroke vozili k mor
ju v Ašdad, sem blizu opatije 
Latrun večkrat opazovala ta
blo z napisom Newe Shalom. 
Ker sem bolj megleno vede
la, za kaj gre, sem nekega dne 
izrazila s. Suzan željo, da bi 
vasico pobliže spoznala, saj 
v njej živijo  palestinske in ju 
dovske družine. Sestra je ob
ljubila, da se bo pozanimala, 
ker je v St. Vincentu nekako za
dolžena za take pobude. In res 
je uspešno organizirala obisk 
tega kraja. Zbrala se nas je 
skupina dvanajstih prosto
voljcev iz Ita lije , le Kler iz 
Francije se je pridružila sku
paj z Agnes iz Švice. Sestre 
so o b lju b ile  tud i prevoz s 
kombijem in seveda šoferja.

Med italijanskim i prosto
voljci se je o Nevve Shalomu 
govorilo nekoliko v negativ
ni luči in omalovaževalno, 
zato m eje res zanimalo, kak
šna je vasica.

Nedelja, 11. avgusta - Ob 
8.30 je predviden odhod in

smo točni. Izlet bo celodne
ven in s. Salma, ki je odgo
vorna za kuhinjo, je  poskrbe
la tudi za kosilo. O krog de
vetih že prispem o v slavni 
Nevve Shalom ali VVahat as - 
Salam, kot se kraj imenuje v 
arabščini in nosi istočasno 
obe imeni. Vasica leži na gri
ču, ki ga obdajajo porume
nela polja, nasadi na obširni 
ravnini. N ič posebnega, na 
prvi pogled: nekaj hiš, spre
jemni center, šola, bazen, pov
sod drevje in cvetje. Kmalu 
se nam predstavi Anne le 
Meignen, ki je z dom inikan
skim redovnikom in duhov
nikom Andrejem Hussarjem 
(na sliki) soustanoviteljica te 
vasice. A nd re ' Hussar, ali 
Bruno, kot so ga vsi imeno
vali, je bil velika karizm atič
na osebnost. Njegovo življe
nje je bilo bogato, pisano in 
raznoliko. Rodil se je  leta 
1911 v Kairu, glavnem mestu 
Egipta, francoski m ateri in 
madžarskemu očetu. Oba 
sta bila juda, a nista sledila 
svoji veri. O kolje je bilo več

jezično, saj je bil materin je
zik angleščina. Bruno je štu
diral na italijanskem liceju v 
Kairu in končno v Franciji, 
kjer je postal inženir. Kasneje 
je povedal o svojem poklicu: 
"... samo tole mi je ostalo, 
želja, da bi gradil mostove... 
med ljudm i". Inženirskega 
poklica ni do lgo  opravlja l, 
vedno pa si je prizadeval, da 
je bil graditelj medsebojne
ga spoznavanja med različ
nimi ljudmi in predvsem gra
dite lj miru.

Ni bil sicer versko vzgo
jen, a v Parizu je spoznal kr
ščanstvo in preko Jezusa Bo

ga. Dal se je k rs titi v 
katoliški cerkvi. Postal 
je francoski državljan in 
med nemško zasedbo 
se je  zavedel svojih ko
renin, da pač pripada 
judovskem u narodu . 
Moral je bežati zaradi 
preganjanja in doživljal 
na svoji koži pojav an
tisem itizm a. Po do lg i 
bolezni, ki ga je za dve 
le ti p rik le n ila  na po
steljo, se je  leta 1945 
odločil in vstopil v do
minikanski red. Po na
daljnjem študiju je  bil 

leta 1950 posvečen v duho
vnika. Njegov sobrat pater 
Avril si je  srčno želel da bi se 
v Jeruzalemu ustanovil štu
dijski center za hebraizem in 
Andre' Hussar, pater Bruno, 
naj bi bil najbolj primerna 
oseba za tako službo. In res: 
leta 1953 je že v Izraelu in 
pravi: "Takoj po svojem pri
hodu v to deželo sem vedno 
globlje v sebi čutil: sin Izrae
la sem! Ta narod, med kate
rim živim , je moj narod in ta 
zemlja je moja zemlja".

Tako se začne Brunovo bo
gato delovanje v Sveti deželi.

DALJE
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INTERVJU /  M IR JA M  M U Ž E N IČ

TIGROVSKA ZG O D O VIN A  
JE ŠE VEDNO PREMALO 

POZNANA
Novinarka Televizije Slovenija M irjam  Muženič, ki že 

deseto leto spremlja življenjski utrip slovenske narodne 
skupnosti v Italiji, je  tudi avtorica dveh dokumentarcev 
o primorski polpretekli zgodovini. Zadnjega smo si lahko 
ogledali na prvem programu slovenske nacionalne tele
vizije 10. decembra letos, ta govori o organizaciji TIGR, 
medtem ko so pred dobrima dvema tednoma v open
skem Prosvetnem domu ponovno predvajali dokumen
tarec o Bazoviških junakih, ki je  nastal pred dvema leto
ma ob 70-letnici njihove ustrelitve. O  tej tem i smo se s 
kolegico M irjam  Muženič tudi pogovorili.

A

manjkljiv, nam hočejo neka
teri odreči še tiste m inim al
ne pravice, ki nam jih  je zako
nodajalec pripravljen s ka- 
palko odm eriti.

Kot sem že zapisal, je na 
svečanostih v spomin padlim 
in na ku ltu rn ih  prireditvah 
nasploh zelo malo mladih. 
Oglejmo si sliko, ki je prilože
na članku, posneta pa je bila 
leta 1945, ob postavitvi spo
menika ustreljenim drugega 
tržaškega procesa: na open
skem strelišču so bili takrat 
povečini sami mladi, ki so os
vajali prostor s svojimi zasta
vami, na katerih so bile rdeče 
zvezde. Če pa dobro pogle
damo, bomo na skrajni levi 
opazili tudi duhovnika, ver
je tno  msgr. Andreja Zinka, 
takratnega župnika na O pči
nah, ki se je udeležil sveča
nosti, ker so mu bile vredno
te, za katere so naši mladi 
darovali svoja življenja, pred 
vsako ideologijo.

Na univerzi študiram zgo
dovino Rusije. Profesorica 
nam je povedala, da je ob svo
jih plovbah po rekah Donu

ali Volgi videla, kako mladi 
ljudje mečejo cvetje v reko v 
spom in na pred desetle tji 
preminule branilce Dom ovi
ne pred nacističnim agresor
jem. V Rusiji im ajo mladi no- 
voporočenci navado, da ob 
poroki položijo šopek cvetja 
pred spomenik padlim, kate
rih je v Rusiji ogrom no. Lah
ko bi modrovali, da je to po
sledica režimske indoktrina
cije, ki jih  je usmerjala dolga 
desetletja. Zadnje čase pa tu
di v Rusiji pod zahodnim vpli
vom in globalizacijo izginja
jo  podobne navade. Kot sem 
že povedal, nas lahko pozaba 
ali namerno potvarjanje zgo
dovinske resnice pripeljeta do 
tega, da ponavljamo stare na
pake, ki so v preteklosti po
vzročile to liko nasilja in gor
ja. M islim , da si noben urav
novešen človek ne želi zno
va okusiti vojne in nasilja.

Zato ostanimo zvesti svo
jim  padlim in njihovim  vred
notam . M i pa ustvarja jm o 
lepšo prihodnost brez vojne 
in nasilja svojim potomcem.

IZ ZNAN EG A ITALIJANSKEGA DNEVNIKA

"IT A U A N I CATTIVA  
CENTE"

ANDREJ BRATUŽ

Bolonjski dnevnik II Resto 
del Carlino je v številki z dne 
20. novembra objavil zanimiv 
članek pod gornjim naslovom 
(Italijani, hudobni ljudje).

Naš bralec iz Bologne P.P. 
nam je prijazno posredoval 
članek iz emilijanskega dnev
nika. V tem članku pisec Gio-

prebivalstvo". Vse to  in še 
marsikaj drugega izhaja iz 
tega obdobja  italijanskega 
ko lo n ia lizm a  v Evropi! O 
vsem tem je pričal filmski fe
stival narodov (Festival dei 
popoli), ki je bil pred kratkim 
v Firencah.

Še kar zadeva Balkan. Tako 
piše prej omenjeni člankar: 
"V  Jugoslavijo so Italijani šli

ii Resto dei Carlino

IVAN ŽERJAL

Kako si se približala  
tematiki TIGR-a in 
predvojnega 
protifašističnega 
odpora na Primorskem? 
Pri svojem dopisniškem de

lu iz Furlanije-Julijske krajine, 
zlasti še v srečanjih z "m ojim i 
zamejci", kot v Sloveniji obi
čajno imenujem pripadnike 
slovenske narodne skupnosti 
v Italiji, sem v zadnjih letih ve
likokrat slišala tudi o bolj ali 
manj znanih zgodovinskih te
mah tega prostora in ljudi. 
Vsakoletno poročanje s spo
minske slovesnosti na bazovi
ški gmajni, spremljanje in do
življanje vsega, kar se v sodob
ni politiki v zvezi s tem doga
ja, so opravila svoje. S prijaz
nim povabilom in prav tako 
spodbudo nekaterih uredni
kov, predvsem svoje uredni
ce zunanjepolitične redakcije 
gospe Blanke Doberšek, sem 
se lotila TV dosjeja o Bazovi
ci, ne da bi se prav dobro za
vedala, kako obsežno, občut
ljivo in odgovorno delo je to. 
Oddaja je  bila dobro sprejeta. 
Nove volje in moči so mi dali 
tudi odmevi iz zamejskega pro
stora in dejstvo, da so Bazovi
co predvajali v slovenskem 
programu deželnega sedeža 
RAI v Trstu, kar je, zame oseb
no, pa tudi za TV Slovenija, po
sebno priznanje. In, tako se 
je, mimogrede, rodila zamisel 
o novem, še večjem projektu. 
Sicer pa sem tudi sama pono
sna Primorka in če Primorci ne 
bomo držali skupaj....

Koliko so trajale  
raziskave in potem  
oblikovanje 
dokumentarcev? 
Bazovica je nastajala hitre

je kot oddaja o organizaciji 
TIGR. V njej sem prepletla 
sodobno dogajanje ob 70-let
nici prvega tržaškega proce
sa in zgodovino. V zadnji od
daji je  bilo treba v 50 m inut 
strn iti 75-letno odbobje od 
prvih tigrovskih korakov do 
današnjih dni.To smo, skupaj 
s snemalcem Edom Rihter
jem, tonskim mojstrom Edom 
Kavrečičem in odlično režiser
ko Magdo Lapajne, naredili v 
pogovorih z nekdanjimi tig
rovci, njihovim i sopotniki in 
seveda zgodovinarji. Prepo
tovali smo velik del Primor
ske, nekaj Istre in slovenske 
kraje za zahodno državno 
mejo od sredine septembra 
naprej. Ker sama nisem zgo
dovinarka, sem ves letošnji 
dopust in veliko prostih ur na
menila branju, izpisovanju, 
sestavljanju scenarija, vpra
šanj 18 sogovornikom, ki na
stopajo v oddaji. Zahtevna je 
bila tudi montaža, saj smo se 
trudili, da bi ob vsaki izjavi po
kazali prim erno fotografijo , 
dokument ali predmet.

V teh reportažah je  
občinstvo imelo tudi 
priložnost videti neka) 
opreme in orožja 
tigrovcev. Zame osebno

pa je  bilo še posebno 
doživetje gledanje 
starega f i lm a  iz  
zapuščine Ivana  
Rudolfa o primorskih  
prostovoljcih. Kako pa si 
Ti doživljala vse to? 
Rudolfov film  sem vedno 

znova doživljala s solzami v 
očeh! Ne le ob gledanju od
daje, temveč tudi v montaži, 
ko postopek traja in se večkrat 
ponavlja. Iskreno sem hvalež
na gospodu Saši Rudolfu iz Tr
sta, da mi je zaupal tako dra
goceno zapuščino, in pono
sna sem, da smo film  v Slove
niji lahko prvič videli prav v 
"m o ji" oddaji. Prof. Jože Pir
jevec je posodil fotokopije do
kumentov iz angleških arhi
vov, Ivo G odnič dragocena 
pisma v rokopisu, sogovorni
ki so prispevali svoje material
ne dokaze in spomine - tigro
vsko pištolo, fotografije, knji
ge in predmete. Vsaka stvar 
zase ima svojo težo, vrednost 
in zgodovino, vse skupaj so 
pripoved še obogatile. Tolik
šna pripravljenost ljud i po
trjuje njihovo zadovoljstvo, da 
smo se zgodovinske teme 
sploh lotili.

V dokumentarcu o TIGR-u, 
k i je  b il predvajan 10. 
t.m .,jeprikazan  
nekdanji negativni 
odnos slovenske 
komunistične partije  do 
tega gibanja, slišati pa  
je  tudi trditev, da poteka 
danes nekakšna 
m itizacija tigrovcev. 
Kakšen vtis si si torej 
ustvarila o odnosu do 
TIGR-a danes in kako 
gledaš na delovanje 
današnjega
istoimenskega društva? 
Po tej svojevrstni izkušnji 

lahko z gotovostjo trdim, da je 
tigrovska zgodovina še vedno 
premalo poznana in še ne po
vsem raziskana. Prav ta "praz
nina" dopušča poskuse mitiza- 
cije na eni strani, pa tudi raz
lične interpretacije in vredno
tenje na drugi. Že med pripra
vo oddaje smo bili v ekipi de
ležni nekaterih nasvetov in

napotkov, predvsem pri izbiri 
sogovornikov. Slišali smo pri
pombe o tem, komu bolj za
upati, katero knjigo pokazati, 
kam se obrniti in podobno. 
Priznati pa moram, da mi je bi
lo veliko ljudi v pomoč. Ome
nim naj gospoda Karla Kocjan
čiča iz koprskega Društva za 
negovanje rodoljubnih tradicij 
organizacije TIGR Primorske, 
ki mi je priskrbel bogato knjiž
no gradivo, pa še veliko drugih 
prijaznih ljudi v muzejih, arhi
vih in knjižnicah po Primorski. 

A li v prihodnje lahko 
pričakujemo še kak 
dokumentarec o naši 
polpretekli zgodovini? 
Ali pa se boš posvetila 
bolj aktualnim  
tematikam, vezanim na 
našo narodno skupnost 
v Italiji?
Ne, skoraj gotovo ne! Vsaj 

tako kmalu ne! Sama nisem 
zgodov inarka  in v odda jo  
sem vložila veliko dela, časa 
in moči, pa tudi srca! Z vese
ljem, morda tudi olajšanjem, 
se spet vračam k svojim red
nim obveznostim radijske in 
televizijske dopisnice, to  je 
spremljanju življenja in dela 
slovenskih rojakov v Ita liji. 
Veliko je tem v narodnostni 
skupnosti, ki dobesedno va
bijo, ki bi si zaslužile več me
dijskega prostora in pozorno
sti. Sicer pa, nikoli ne reci -  
nikoli, pravijo v moji družini, 
ki mi je tudi ob pripravi od
daje o organizaciji TIGR po
trpežljivo stala ob strani.

V nedeljo, 15. decembra, 
je m in ilo  natanko 61 let, od
kar so na openskem strelišču 
pod svinčenkam i ugasnila 
življenja Pinka Tomažiča, Vik
to rja  Bobka, Simona Kosa, 
Ivana Ivančiča in Ivana Vad
nala, obsojencev na drugem 
tržaškem procesu. Kot že obi
čajno smo se žrtev fašistič
nega terorja spomnili s spo
minsko slovesnostjo ob 15. uri.

Sam se svečanosti udeležu
jem vsako leto, skrbi pa me 
predvsem dejstvo, daje na teh 
proslavah prem alo mladih. 
Mogoče je res, da so tisti, ki 
so danes starejši, občutili na
silje na lastni koži in je zanje 
slovesnost veliko bolj občute
na. To pa ne opravičuje dej
stva, da je na takih proslavah 
samo peščica mladih, poveči
ni skavtov in tabornikov, ki še 
gojijo spomin na naše padle.

Zob časa in globalizacija 
močno načenjata naše zgo
dovinsko izročilo. Še poseb
no mu moramo ostati zvesti, 
saj z zaskrbljenostjo sledimo 
pojavom neofašizma in ne
strpnosti, ki so v teh časih 
predvsem v naših krajih ved
no bolj pogosti.

Vsi govorim o o združeni 
Evropi kot sanjah m nogih 
rodov, ki so živeli in žrtvova
li svoja življenja za ta ideal. 
Ne bi hotel biti pesimist, toda 
zdi se mi, da čas oziroma ljud
je nismo še zreli za tako epo
halne spremembe. Prijatelj 
mi je namreč povedal, da je 
na Andrejevem sejmu v G o
rici opazil sto jn ico, kjer so 
zbirali podpise proti dvoje
zičnosti v mestu. Sedaj, ko 
imamo končno zaščitni za
kon, ki pa je še v marsičem po-

vanni Bogani našteva "velike 
geste" italijanskega kolonia
lizma na Balkanu in še kje 
drugje. Tu poudarja veliko 
število žrtev in nasilja, ki ga 
je fašistična Italija povzročila 
na tem ozemlju. Med drugim 
piše takole: "Je dvesto tabo
rišč, ki so jih Italijani organi
zirali v Jugoslaviji in Albaniji.
150.000 je bilo jugoslovan
skih deportirancev v teh tabo
riščih. Med tem i pa je bilo
15.000 pobitih Slovencev, to
rej popolnom a zdesetkano

'romanizirat'. Osvajalci spre
m injajo imena mest, nato vsi
lijo tisk v italijanščini in to ni 
vse...", kar smo že prej ome
nili.

Še en odmev na nekdanje 
početje fašističnega režima v 
Italiji, in to predvsem do naro
dov, kjer se je Mussolini delal 
osvajalca Evrope in Afrike!

Večkrat smo že pisali, da 
Italija ni imela po vojni svoje
ga Niirnberga, in to se še tudi 
danes na žalost pozna!

s 1. STR A NI

IN BESEDA

Pristopimo k iskreni spo
vedi, najejmo se nebeškega 
kruha pri sv. obhajilu. Vse to: 
molitev, spoved in sv. obha- 
lijo, nam bo namreč dalo lju 
bezen do človeka, zlasti do 
ubogega in bolnega.

Berimo preroke, ki nam 
govore o Bogu, ki je postal 
č lovek . P re m iš lju jm o  ce
rkvene očete, če le moremo, 
da bom o p o s ta ja li vedno 
bolj pravi ljud je . Sv. Ignacij 
A ntioh ijski trd i, da bo šele 
po p re izku šn ja h  tega ž i
vljenja postal pravi človek.

Jezus bo s svo jim  ro j
stvom v nas vedno bolj reše
val naše "m eso" tja do vsta
jenja.

Tako prepeva jm o novo 
pesem, nov psalm Detetu, ki 
nas ljubi.

S sv. Ignacijem Lojolskim 
se ustavimo in občudujm o 
vse tri glavne osebe v bet
lehemskem hlevčku, sklep 
O če ta  v nebesih, to p lin o  
Svetega Duha, mraz, jasli, 
vola in osliča, pstirje, ange
le ter vso božično skrivnost.

Vsem, zlasti bo ln im  in tr
pečim: Vesel in zdrav Božič!

RADIJSKI ODER RAZPISUJE

3. NATEČAJ ZA IZVIRNO RADIJSKO IGRO
Tematiko - iskanje sebe, človeške, nacionalne, kulturne ali drugačne iden
titete - lahko avtorji oblikujejo kot dramo, komedijo, satiro... Dva tipkana 
izvoda naj pošljejo do 31. januarja 2003 na Radijski oder, ul. Doni- 
zetti 3, 34133 Trst. Rokopisi morajo biti opremljeni samo z geslom. 
Točni podatki o avtorju naj bodo v zaprti kuverti, opremljeni z istim geslom. 
Prva nagrada znaša 700 €, druga 500 €  in tretja 300 €.

N A TE Č A J S O F IN A N S IR A  M IN IS TR S TV O  Z A  K U LTU R O  R  S LO VEN IJE .
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AKTUALNO

P IS M O  IN  V O Š Č ILA  M IS IJO N A R JA

VSAK DAN JE BOŽIČ!
ERNEST SAKSIDA

5  3. S TR A HI

PLAMEN  
EVANGELIJA

Znano je, da ste pred leti 
na Lateranski papeški 
univerzi doktorirali s 
tezo o slovenskem 
filozofu in teologu Alešu 
Ušeničniku. Iz  tega je  
nato nastala zajetna 
knjiga, znanstveno 
opremljena z  vsem 
potrebnim materialom o 
tern slovenskem mislecu 
20. stoletja, ki je  med 
drugim utemeljil 
slovensko filozofsko 
izrazoslovje. Kaj bi 
lahko povedali 
o vsem tem?
Gotovo spada Aleš Uše- 

ničnik med najpomembnejše 
slovenske mislece ne samo 20. 
stoletja, ampak sploh. Njego
va pisana zapuščina obsega 
preko 30 knjig, skoraj 300 
člankov ter nekaj manj kot 
800 zapisov, poročil, k ritik  
in recenzij. V njih je  kot ka
toliški mislec spremljal in pre
sojal doga jan je  v versko - 
teološkem, filozofskem, so
cialnem, političnem, umetno
stnem in splošno kulturnem 
življenju na Slovenskem in v 
svetu. Mnogi ocenjevalci Uše- 
ničnikovega dela soglašajo, 
da se je  neizbrisno zapisal v 
slovensko filo z o fijo  prav z 
ustvarjanjem in utemeljeva
njem slovenskega filozofske
ga jezika. Mene pa je prite
gnila Ušeničnikova teologija, 
ali bolje njegovo filozofsko - 
teološko oz. apo logetično  
razčlenjevanje in presojanje 
problemov in zahtev njegove
ga časa, s čimer je postal vo
dilni usmerjevalec slovenske
ga katoliškega g ibanja  od 
konca 19. do srede 20. sto
letja. To versko, socialno, po
litično in splošno kulturno pri
zadevanje slovenskih kato
ličanov je  pom en ilo  tedaj 
enega najpomembnejših de
javnikov celotnega narodove
ga uveljavljanja.

Vaša knjiga o Alešu 
Ušeničniku (Aleš 
Ušeničnik in znamenja 
časov) in  njegovi misli 
oz. vlogi v takratnem  
slovenskem kulturnem, 
zlasti teološkem in 
filozofskem delovanju, 
prinaša veliko 
zanim ivih tez in objav. 
Prav gotovo spada po 
svoji vsebini med 
temeljna dela o tem 
slovenskem
novosholastiku. Kako bi 
lahko s trn ili njegov 
pomen za slovensko 
novotomistično 

filozo fijo  a li bolje 
njegovo mesto v okviru 
evropske nove 
sholastike?je  le ta danes 
še aktualna? Im a Cerkev 
še vedno svojo uradno 
filozofijo , kot si jo  je  
zam islil p ro ti koncu 19. 
stoletja papež Leon X III. 
v svoji encikliki 
Aeterni Patris?
Ušeničnik sam je bil pre

pričan, da je njegovo temelj
no življenjsko poslanstvo filo
zofa. Večina njegovih sodob
nikov je sodila, da je  bil sploh 
največji živeči slovenski filo 
zof, vsaj do nastopa France

ta Vebra po prvi svetovni voj
ni. Naš današnji pogled je 
kritičnejši. Opaža zlasti dvoje. 
Prvič, daje Ušeničnikovo filo
zofiranje večinoma bliže ka
toliški apologetiki kot čisti f i
lozofiji; drugič pa, da v svojih 
strokovnih filozofskih delih 
poustvarja novosholastično 
misel. Z njim je sploh dose
gla, kakor pravi Verbinc, neo- 
tom istična filozofija  na Slo
venskem svoj vrhunec. Janez 
Janžekovič, Ušeničnikov na
slednik na ljubljanski teološki 
fakulteti, zanim ivo poudari, 
da spada Ušeničnik med naj
večje slovenske filozofe, da 
pa tega, kar je Slovencem dal, 
ne moremo imenovati "slo
vensko m odroslovje", mar
več tom izem. Filozof Vinko 
Brumen pa dobro zadene, ko 
pravi, da je  Ušeničnik lahko 
še vedno vzor slovenskega fi
lozofa, kar se tiče jasnosti in 
prozornosti slovenskega filo
zofskega govorjen ja  in p i
sanja. Ušeničnika vsekakor 
lahko m irno uvrščamo med 
vodilne evropske neotomiste 
oz. novosholastike tedanjega 
časa. Najvišje mednarodno 
priznanje za svoje filozofsko 
ustvarjanje je prejel leta 1936, 
ko je postal - doslej edini Slo
venec - član Rimske papeške 
akademije sv. Tomaža Akvin- 
skega, in sicer za svoja do
gnanja na področju spozna
vne teorije (reflexio comple- 
ta). Sicer pa spada novosho- 
lastika, kot jo  je  želel in izrec
no podprl njen razvoj papež 
Leon XIII. konec 19. stoletja, 
že v p re tek los t, saj so se 
istočasno začele med ka
toliškimi filozofi razvijati nove 
smeri, ki so nato določale na
daljnjo pot razvoju teološke

Močno jedro naše 
slovenske skupnosti je  

sestavljeno iz duhovnikov, 
bogoslo vcev, redo v n iko v 
in redovnic in študentov 

teologije.

misli ter pripravile idejno os
novo za prenovo II. vatikan
skega cerkvenega zbora. Da
nes bi ne mogli več govoriti o 
"uradni" filozofiji Cerkve. Po 
eni strani gre vedno za zve
stobo tem e ljn im  načelnim  
spoznanjem klasične aristo- 
telsko - platonske filozofske 
šole, zlasti na področju logike 
in ontologije. Po drugi strani 
pa je hkrati nujno potrebno 
preseči to šolo, saj drugače 
ne bo mogoče odgovoriti na 
odločilne izzive, ki jih  pred kr
ščansko filozofsko in teološko 
misel postavlja multikulturna 
globalizacija današnjega sveta.

Bi recimo Ušeničnika 
(a li kakega njegovega 
naslednika, kot npr. 
Janžekoviča) lahko 
p rim erja li vodilnemu 
francoskemu 
neosholastiku 
J.M aritainu?
Verjetno takšno primerja

nje ni prepovedano. Vendar 
pa je le treba imeti pred očmi 
tako drugačne slovenske raz
mere kot samo osebno Uše- [ 
ničnikovo usmerjenost. Slo
venske razmere so bile v nje
govem času še vedno zazna

movane z ostro idejno konfron
tacijo med različnimi skupi
nami, ki je Ušeničnika nagiba
la prvenstveno v apologetsko 
poustvarjanje novosholastič- 
ne misli. Medtem pa odlikuje 
Maritaina znotraj neotomisti- 
čne filozofije v marsičem pre
roško iskanje novih poti. A kot 
sem rekel, primerjava ni pre
povedana, vsaj v smislu, da je 
bil Ušeničnik, podobno kot 
M aritaine za Francoze, naj
vidnejši ustvarjalec slovenske 
katoliške kulture prve polovi
ce 20. stoletja. Sicer bo pa mo
goče dati točnejši odgovor 
morda konec februarja prihod
njega leta po končanem prvem 
znanstvenem  s im poz iju  o 
Alešu Ušeničniku v Ljubljani. 

Kaj pa rimski Slovenci? 
Obstaja društvo 
Slomšek, ki te naše še 
kar številne rojake 
v italijanski prestolnici 
povezuje. Vemo, da je  
v eni značilnih rimskih 
cerkva prav sredi mesta 
( cerkev loretske Matere 
Božje na Trajanovem 
trgu) bila nedeljska 
maša v slovenščini.
Zdaj je  ta postala 
štirinajstdnevna.
Jo naši rojaki 
obiskujejo? Zanimivo 
za nas Slovence: ta lepa 
cerkev s kupolo prav ob 
znanem trgu Venezia, 
z  istoimenske palače pa  
je  svoj čas Mussolini 
rohnel in navijal 
oceanske množice 
za svojo osvajalno 
politiko...
Nekoliko moram popravi

ti. Društvo Slomšek se je že 
pred več kot desetimi leti iz 
praktičnih razlogov preime
novalo v "Slovensko rimsko 
skupnost Anton Martin Slom
šek". Ker ni bilo novega prili
va iz domovine, se je številč
no naša skupnost precej skr
čila. Mnogi njeni člani so do
segli že tudi častitljiva leta, 
kar pomeni, da se ne morejo 
redno več udeleževati skup
nih maš in prireditev. Z njim i 
smo povezani predvsem po 
mesečniku (kolikor je mogo
če) Med nami, ki izhaja ne
prekinjeno 38. leto. Zadnjo 
nedeljo v mesecu se redno 
zberemo v Sloveniku: po slo
vesni peti maši je  vedno kak
šna kulturna prireditev ali pa 
družabno srečanje, ki vsem 
veliko pomeni. Že prej sem pa 
omenil, daje močno jedro na
še slovenske skupnosti sestav
ljeno iz duhovnikov, bogoslov
cev, redovnikov in redovnic 
ter študentov teologije, ki po 
svojih močeh največ pripomo
rejo k poživljanju naše skup
nosti. Kot ste omenili, je res 
zanimivo, da se v neposredni 
b liž in i zgodovinsko za nas 
Slovence tako problem atič
nih dogodkov iz prve polovi
ce 20. stoletja, ki so vezani na 
Piazza Venezia, sedaj svobod
no zbiramo in izražamo svojo 
narodno, krščansko in kultur
no samobitnost.

Gotovo je  dolgoletni 
rektor msgr. 
Maksim ilijan Jezernik 
pustil veliko sled v 
življenju in delovanju 
slovenskega papeškega 
zavoda. A li greste po 
njegovih poteh?

S hvaležnostjo, zavestno in 
z veseljem, a z odprtostjo za 
nove zahteve spremenjenega 
časa in skupnim iskanjem no
vih rešitev. Msgr. Jezernik je os
tal z nami v Sloveniku kot živa 
priča več kot polstoletnega 
pionirskega prizadevanja za 
večjo razvidnost in prepoznav
nost naše slovenske prisotno
sti v Rimu tako na cerkveni 
kot na civilni ravni. Končno je 
prav Slovenik sam najlepši in 
najzgovornejši spomenik nje
govega življenjskega dela. 

Večkrat beremo o 
položaju slovenskih 
škofij danes. Znano je, 
da ima Slovenija danes 
tr i škofije (Ljubljana, 
M aribor in Koper).
Vse te imajo še svoje 

pomožne škofe 
(Ljubljana 3, M aribor 2, 
Koper 1). P ri vsem tem 
pa vemo, da je  Sv. sedež 
predlagal Slovenski 
škofovski konferenci 
povečanje števila škofij 
napet a li šest. Govori 
se o Novem mestu 
za Ljubljano, o Celju oz. 
Murski Soboti za  
Maribor, Novi Gorici 
za Koper. Kaj vi mislite 
o vsem tem?
Ko sem pred leti prvič slišal 

za predlagano delitev obsto
ječih škofij, se mi je zdelo to 
popolnoma nerazumljivo: še 
bolj razdeliti že tako preveč
krat deljene Slovence, ki tako 
težko najdemo skupen jezik. 
Kasneje pa sem slišal tudi za 
tehtne razloge v prid poveča
nju števila škofij tako s strani 
Sv. sedeža kot iz vrst domačih 
uglednih duhovnikov. Predv
sem naj bi šlo za utrditev ob
robnih slovenskih pokrajin, ki 
so najbolj izpostavljene pri
tisku od zunaj. In škofijsko sre
dišče bi k takšnemu utrjeva
nju gotovo pripomoglo. Z več 
škofijami bi se tudi ustvarili 
pogoji za večjo dinamiko zbor
nosti znotraj škofovske kon
ference: več glav, več težav, - 
lahko pa tudi več misli, več 
idej in več moči za skupno 
reševanje izzivov prisotnosti 
Cerkve v slovenskem prosto
ru. Pa še misijonska izkušnja, 
ki jo ob svojem profesorskem 
delu na papeški univerzi Ur- 
baniana neprestano doživ
ljam, seje pridružila. Namreč 
izkušnja iz misijonskih dežel, 
kjer številčna velikost ali eko
nomska moč nista odločilni pri 
ustanavljanju novih škofij, am
pak predvsem resnični duhov
ni in splošni kulturni blagor 
ljudi. Pa to so le misli. Kako bi 
se osebno dejansko odločil, če 
bi bil vprašan, sedaj ne vem, ker 
v tem trenutku nimam, kot pra
vimo, potrebne dejanske milo
sti in luči za takšno odločitev. 

Kakšni so odnosi 
s slovensko ambasado 
p r i Sv. sedežu? Pa 
z  veleposlaništvom 
p ri Republiki Italiji?  
Dobri, korektni, ob spošto

vanju različne narave naših 
ustanov. Hkrati pa z iskreno 
željo, da bi vsaka od teh usta
nov na svoj način in tud i z 
medsebojnim sodelovanjem 
pripomogla k prepoznavno
sti Slovenije in Slovencev v 
Rimu in v širšem evropskem 
in svetovnem merilu.

Ko so me, petnajstletnega 
fanta, iztrgali iz maminega 
objema in poslali v misijone, 
je  mama jokala in ponavljala: 
"O trok  moj, nikoli več te ne 
bom videla". Tedaj sem začu
deno gledal, a se nisem jokal. 
Nisem se zavedal krute resni
ce m am inih besed: "n iko li 
več..."

To se je zgodilo v septem
bru 1935. Nisem jokal, niti ko 
sem se izkrcal z ostalimi misi- 
jonarčki z ladje, ki je  potem 
nadaljevala svojo pot proti Ar
gentini. Edino, kar me je ga
nilo v tistem trenutku, je bila 
ladja, ki se je oddaljevala.

Meseci so potekali in prišla 
je  božična vigilija. Čutil sem 
tesnobo v srcu. Ni se zdelo, 
da je Božič. Nobenega pri
pravljanja na to praznovanje. 
Medtem ko so duhovniki šli 
okrog maševat božične sve
te maše, smo mi šli spat. M oj 
spomin je takrat poletel v mo
jo  rojstno vas, k moji družini 
in k moji ljubi mami, ki sem 
jo zapustil. Nisem mogel spa
ti. Pesem Sveta noč, ki sem jo 
zapel potiho, je bilo edino, 
kar me je vezalo na svet svo
jega otroštva. Takrat sem šele 
razumel besede svoje mate
re: "N ikoli več te ne bom vide
la" in takrat so se mi zares za
lile oči s solzami in... sem jo 
kal kakor o trok... in jokal celo 
noč. Zaspal sem le eno uro, 
preden je zazvonila budilka.

Bil je  to zadnji Božič, ki 
sem ga preživel na tak način.
A, v zameno, od leta 1951, ko 
sem prišel med reveže kot du-

Prihodnje spomladansko 
potovanje z Novim glasom je 
namenjeno spoznavanju in od
krivanju lepote ter značilnosti 
jugovzhodne francoske pokra
jine Provanse. Potovanje bo v 
zadnji polovici aprila prihod
njega leta od 22. do vključno 
30 aprila. Potovanje bo z u- 
dobnim avtobusom izTrsta in 
Gorice preko Ventim iglie v 
Lancon de Provence. Od tega 
kra jevnega  in s likov itega  
središča si bomo ogledali sko- 
ro vso provinco. V programu 
so omenjeni obiski številnih 
spomenikov, utrjenih srednje
veških mest, romanskih spo
menikov, srednjeveških cer
kva in seveda utrjenega me
sta Avignon, kjer so živeli pa-

hovnik in misijonar, ne praz
nujem Božiča le enkrat letno, 
temveč vsak dan. Ko krožim 
med barakami svojih revežev, 
pogosto zagledam Jezuščka, 
prav v jaslicah, v zasilni po
steljici, položenega na slam
nato rogoznico, osamljene
ga, brez očeta Jožefa, ki je, na
veličan svojega lastnega živ
ljenja, zapustil sina in druži
no; brez matere Marije, ki ta

va okrog in prosjači hrano, da 
bi preživela svoje otroke. Sa
mo eden ali dva pastirčka 
(bratca) čuvata bratca; brez 
koščka kruha potrpežljivo ča
kata, da ga mati izprosi in ga 
jima prinese. Namesto ovčic 
ob žalostnih jaslicah samo 
pes, ki se približuje otroku in 
se uleže poleg njega, medtem 
ko ostali tavajo zunaj med be
dnimi barakami.

Približam se, porinem za
silna vrata, vstopim in zagle
dam ta prizor. Ponovno do
življam tisti Božič. V trenutku 
se spomnim maminih besed: 
"N iko li več...". Torej, lahko 
trdim in ponavljam. Med bed
nimi je vsak dan Božič.

Medtem ko vam izražam 
najbolj sveta voščila k Božiču 
in novemu letu, se zahvalju
jem za vaše prošnje, za vašo 
občutljivost in obenem pro
sim tudi, po možnosti, za ka
ko pomoč zato, da bi zmanj
šali dneve Božiča, da bi prišlo 
do enega samega pravega 
Božiča, tudi med reveži, ker 
Jezušček, ki ga mi praznuje
mo v naših družinah, je isti, kot 
sem ga videl v svoji družini.

Corumba', 12. 12. 2002

peži nad 70 let v 14. stoletju. 
Videli bomo čudovite parke 
in narodni park v Camargue 
ob delitvi reke Rone. Povzpe
li se bomo na planoto do An
dore, ki je  majhna država s 
465 km2 na meji med Francijo 
in Španijo. Vračali se bomo po 
Ažurni obali, kjer bo tudi ve
liko zanimivosti in paše za oči. 
Obeta se zelo zanimivo in re- 
laksno potovanje. Pri vpisu 
dobite program potovanja in 
plačate na račun 200 evrov. 
Vpisovanje se zaključi do za
sedbe mest v avtobusu ali 
najkasneje do konca februar
ja. Vse informacije dobite na 
naši upravi Novega glasa v Go
rici ali na uredništvu v Trstu.

OD 22 . DO 30 . AP R ILA  2 0 0 3

Z NOVIM GLASOM V PROVANSO
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a MIR JE MOGOČ!” OD REBULE DO PRAVLJIC
ERIK DOLHAR

V ponedeljek, 16. decembra, je 
nekdanji izraelski zunanji minister, 
Nobelov nagrajenec Shimon Peres 
v palači deželne vlade v Trstu prejel 
nagrado Brez meja, ki jo  Furlanija- 
Julijska krajina podelju je osebno
stim z mednarodnega prizorišča. To 
je bila tudi priložnost, da smo se z 
vidnim  izraelskim politikom  pogo
vorili.

Vest, da bosta predsednik dežel
nega odbora Renzo Tondo in pod
tajnik na zunanjem ministrstvu Ro
berto Anton ione vročila nagrado 
Peresu - sodobitniku Nobelove na
grade za m ir leta 1994 v družbi z 
um orjenim  izraelskim prem ierom 
Yitzhakom Rabinom in palestinskim 
vod ite ljem  Jaserjem A rafatom  -, 
smo prejeli na predvečer obiska v 
Trstu s priporočilom , naj novice iz

varnostnih razlogov ne damo v jav
nost, da pa bo v p re lep i palači 
Lloyda na Velikem trgu zaželjena 
prisotnost časnikarjev, katerim bo 
Peres tudi rade volje odgovarjal na 
zastavljena vprašanja.

Ko sem se že predčasno spre
hajal v bližini prizorišča, sem opazil 
čokatega in na kratko ostriženega 
moškega, ki me je  v ang leščin i 
vprašal, za koga delam. Takoj sem 
opazil dve zgovorn i zaponki na 
njegovem diplomatsko sivem suk
njiču in elegantni kravati: na eni v 
reliefu črna Davidova zvezda, na 
drugi pa revolver. "Aha, Mossad" 
(učinkovita izraelska obveščevalna 
služba, op.pis.), sem takoj razumel. 
Tiskovni predstavnik deželne upra
ve mi je  takoj pojasnil, da se moža
kar že tri dni noč in dan sprehaja 
okrog palače, v kateri je sledilo na
grajevanje Peresa.

Razkošna Velika svetovalska dvo
rana palače deželnega odbora je bi
la že skoraj nabito polna političnih 
in verskih osebnosti, ko so nas tečni 
deželni uslužbenci kot iz kletke izpu
stili in smo se lahko usedli tudi mi 
časnikarji. Prav zanimivo je  bilo gle
dati na desničarske krajevne veljake 
v družbi levosredinskega poslanca 
lllyja in predsednika goriške pokraji
ne Brandolina ob najvišjih predsta
vnikih vseh veroizpovedi, prisotnih 
v mestu. Končno je Tondo vročil me
daljo Peresu, po priložnostnih bese
dah predsednika deželnega odbo
ra in njegovega predhodnika Anto- 
nioneja pa smo prišli na vrsto mi.

Izognil sem se meni nepotrebni 
prevajalki in se izraelskemu politiku 
najprej predstavil kot slovenski ča
snikar, on pa mi je takoj odvrnil: 
"O h, sedaj imate novega predsed
nika. Jaz sem velik prijatelj Kučana 
in Drnovška".

Naj povemo nekaj biografskih 
podatkov. Shimon Peres se je rodil

leta 1923 v Višnjevu v Belorusiji, ko 
mu je bilo 11 let, pa je zbežal v Izrael, 
kjer se je začel ukvarjati s politiko v 
laburistični stranki že pri 16 letih, v 
študentskih letih je  bil tudi pastor, 
izobrazil se je v ZDA, pri 29 letih ga 
je tedanji izraelski ministrski pred
sednik in obram bni m inister Ben 
Gurion imenoval za generalnega di
rektorja obrambnega ministrstva, 
tako da je  bil leta 1956 glavni stra
teg vojne na Sinaju. Tri leta pozneje 
je  bil izvoljen v izraelski parlament - 
Knesset, katerega član je še vedno; 
po Rabinovem odstopu leta 1977 pa 
je postal predsednik laburistične vla
de in strankarski predsednik do leta 
1992, leta 1986 pa je postal vicepre- 
mier in zunanji minister. Na volitvah 
leta 1996 je njegova stranka doži
vela poraz in bila potisnjena v opo
zicijo. O ktobra 1997 je ustanovil 
Center Peres za mir, da bi omogočil 

ustanovitev 
mešanih ara- 
bsko-izrael- 
skih podjetij. 
Leta 1999 je 
postal častni 
p redsedn ik  
socialistične 
internaciona
le, lani pa je 
bil v Sharo- 
novi vladi na
rodne enot
nosti imeno
van za zuna
njega m in i
s tra  in na 
mestnika mi- 
n is trs k e g a  

predsednika. Poročen je z gospo 
Sonjo, s katero imata hčerko Zvio 
in sina Yonathana ter Nehemio. 

Gospod Shimon Peres: le pred  
nekaj meseci me je  doletela 
čast, da sem obiskal Palestino, 
in moram reči, da sem res 
užival na poti od TelAviva do 
Jeruzalema in Betlehema, 
kjer bo čez nekaj dni božična 
polnočnica. Na lastne oči sem 
se prepričal, da je  sožitje med 
Palestinci, Judi in kristjani 
mogoče, zato res ne moreni 
razumeti, zakaj vaša vlada 
še vedno vztraja, da bi bila 
prisotnost Arafata  - s katerim  
ste ob Rabinu prejeli Nobelovo 
nagrado za m ir - na polnočnici 
v Betlehemu “nevarna”.
K aj menite o tem ter kaj o 
možnosti, da bi kriza znotraj 
desničarske vladne stranke 
Likud lahko povzročila padec 
izraelske vlade? Hvala, 
shalom, salemelekum!
Prejeli smo informacijo, da tero

risti v božičnem  času načrtu je jo  
atentate. V Arafatovem spremstvu 
pa je nekaj zločincev, za katere ne 
moremo zagotoviti, da jih  ob prisot
nosti v Betlehemu ne bi aretirali. 
Arafat pa si tega tveganja ne more 
privoščiti. Arafat je sicer precej iz
gubil na ve rodosto jnosti v očeh 
mednarodne javnosti, ker ne uspe 
preprečiti akcij palestinskih terori
stov. Izraelski narod se ne bori proti 
palestinskemu, temveč proti terori
stom. M ir na Bližnjem vzhodu je 
mogoč ob ustanovitvi in sočasnem 
sobivanju dveh suverenih držav: 
Izraela in Palestine. Arafat pa po
nujenih možnosti rešitve na zadnjih 
pogajanjih ni želel sprejeti.

Glede škandala znotraj Likuda 
lahko samo upam, da bo povzročil 
padec sedanje vlade!

Tržaška založba Mladika je pred 
kratkim obogatila slovenski knjižni 
trg s štirimi novimi izdajami, ki se
gajo od memoaristike preko znan
stvene raziskave do otroških pravljic.

Če gremo po vrsti, moramo tu 
najprej omeniti no
vo zbirko dnevni
ških zapisov pisa
telja Alojza Rebu
le z naslovom Iz 
partiture življenja.
Dnevnik 1977-1981.
Knjiga zajema ob
dobje petih let, ki 
so bila na svetovni 
in tudi ožji sloven
ski ravni zelo razgi
bana (spomnimo l_______
se samoTitove smr
ti in začetka nemirov na Kosovu), 
zato je  tudi vsebina teh zapiskov za
nimiva in žgoča. Časovno sledijo ti
stim, ki jih  je Mladika objavila leta 
1996 z naslovom Previsna leta in ka
terih rdeča n itje  bila znamenita Koc
bekova afera v letu 1975.

Druga knjižna novost, ki v tem pri
meru sega na znanstveno področje, 
je delo ruskega jezikoslovca in mito- 
loga prof. Nikolaia Mikhailova (pred
stojnika katedre za slovenistiko na 
univerzi v Vidmu) z naslovom Mytho- 
logia slovenica in podnaslovom Po
skus rekonstrukcije slovenskega po
ganskega izročila. Gre za temeljito 
znanstveno publikacijo s področja 
širše baltoslovanske in slovenske mi
tologije, ki pa je zaradi avtorjevega
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prijema dostopna tudi širšemu kro
gu bralcev. Avtor si z objavo tega de
la prizadeva, da bo spodbudil nadalj
nje raziskave na mitološkem področju, 
predvsem pa da bo pripomogel k no
vim pogledom na vlogo slovenskega 

narodnega izročila 
v okviru vseslovan
ske mitološke tradi
cije. To je druga 
knjiga, ki jo  je prof. 
Nikolai Mikhailov 
izdal pri založbi 
Mladika, saj je pred 
nekaj leti izšla nje
gova študija o sta
rih rokopisih zgod
nje slovenščine.

Poleg teh dveh 
del, ki bosta ne

dvomno zbudili pozornost pri zah
tevnejših bralcih, je založba Mladika 
poskrbela tudi za objavo dveh zani
mivih del, ki sta namenjeni najmlaj
šim: Dogodivščine krave Rozine in Ba
bičini metuljčki. Gre za skupno delo 
dveh tržaških umetnic, ki imata bo
gato izkušnjo na področju otroške li
terature. Avtorica obeh pravljic je pri
povednica Anamarija Volk Zlobec, 
knjigi pa je skrbno in živo opremila 
ilustratorka Magda Starec Tavčar. V 
središču obeh zgodb so otroci, ki se 
učijo, kako izboljšati svet in da je 
vredno spoštovati naravo: poučni in 
prijetni pravljici, ki tudi grafično pre
vzameta bralca zaradi bogatih barv 
in spretno oblikovanih ilustracij.

N A  R E Š E T U

STAVKA IN NAPOVEDOVALCI
V sredo, 4. decembra, so sindika

ti oklicali na tržaškem sedežu RAI 
celodnevno stavko. O razlogih za 
stavko je  zelo izčrpno, tehtno in 
stvarno odgovarjala v prejšnji števil
ki Novega glasa članica enotnega 
sindikalnega predstavništva dežel
nega sedeža RAI, programistka in 
režiserka M irjam  Koren. Tudi drugi 
mediji so se na stavko odzvali, krov
ni organizaciji sta naslovili pismo 
predsedniku C iam piju, upam, da 
tudi politične stranke iščejo sogo
vornike na krajevni in državni ravni 
za rešitev nakopičenih problemov 
tržaške radijske hiše. Pa tud i po
slušalci so se oglasili: 5. decembra 
se je oglasila po telefonu v oddajo 
M ladi val gospa Jeny in potožila, 
kako je bila pusta sreda brez ra
dijskih sporedov. Če sem prav razu
mela, se bavi ona in njena družina s 
tako obrtjo, da lahko pri delu po
slušajo radio Trst A. Verba volant, 
scripta manent - zato naj po ustnem 
sporočilu gospe Jeny še pismeno 
potrd im , da brez slovenskega tr
žaškega radia res nekaj manjka. Zju
traj ob sedmih avtomatično odpreš 
radio in si za trenutek kar zbegan, 
ko zaslišiš lahko glasbo namesto po
ročil. Nato še večkrat med dnevom 
poskušaš, če boš zaslišal kak znan 
glas, ker si misliš, da morda ne stav
kajo vsi. Pa so.

V vseh poročilih o stavki je bilo 
naglašeno pomanjkanje osebja na 
deželnem sedežu RAI - programi- 
stov, časnikarjev... Nihče pa ni ome
nil postopnega izginevanja za našo 
postajo zelo značilnih in potrebnih 
radijskih napovedovalcev in napo
vedovalk. V knjigi Lide Turk Glas v 
etru, ki govori o 40-letnem delo
vanju tržaškega radia, sem prebra
la: "Napovedovalci so naša vizitka! -

tako pravijo na radiu." Naloga na
povedovalcev je namreč, da gojijo 
najbolj popolno govorno obliko je
zika. In to je v preteklosti res velja
lo. Danila Silova, Livij Valenčič, Sa
vina Remec, Aleksij Pregare - ti in 
vsi drug i so daja li posta ji nekak 
pečat, skrbeli so za čimboljši jezik, 
ker so se zavedali, da njihovo go
vorjeno besedo vsrkavajo poslu
šalci. Danes je vloga napovedoval
cev zmanjšana, bodisi zaradi majh
nega števila - menda imajo ta pro
fes iona ln i p ro fil samo še Ivana 
Placer, Tamara Stanese in Janez Be- 
ličič - bodisi ker so njihovo vlogo 
prevzeli razni p rogram isti in ča
snikarji. Morda pa tiči tu vzrok, da 
.se je  nivo govorjene slovenščine na 
Radiu Trst občutno znižal. Zavedam 
se, da ni lepo g o v o riti tako  na 
splošno, ker se bodo morda čutili 
prizadete nekateri, ki tega ne za
služijo. Marsikdo med programisti 
in časnikarji ima namreč lep in pra
vilen govor, a veliko je tistih, ki kva
rijo  posluh za jezik poslušalcev z 
napačnim i naglasi, neslovensko 
melodijo stavka, ki berejo ali govo
rijo brez premorov, brez poudarkov, 
brezizrazno, tako da je včasih težko 
razumeti smisel. M islim, da bi tisti, 
katerim veljajo te pripombe, lahko 
sami odkrili svoje pomanjkljivosti, če 
bi se le kdaj samokritično poslušali. 
A li pa bi jim  moral odpreti oči oz. 
ušesa njihov nadrejeni ali kak stro
kovnjak za govor. Zdi se mi, da neka
teri jem ljejo nastop pred m ikrofo
nom kot pravico, pozabljajo pa, da 
je ta pravica združena z dolžnostjo 
čim  bo lj popo lno  obv lada ti go
vorjeno slovenščino. To pa nekateri 
dosežejo laže, drugi teže, ne eni ne 
drugi pa ne brez napora.
-------------- NLP
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R A D IO  SPAZIO 103, 
SLOVENSKE ODDAJE  
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Radijska postaja iz V idm a od- 
r a d io s p a z io  daja na ultrakratkem 
1  / " 'N  " 3 ]  valu s frekvencami za 

Goriško 97.5, 91.9, 
90.9 Mhz; za Furlanijo

103.7,103.9 Mhz; za Kanalsko doli
no 95.7 Mhz; za spodnjo dolino Bele 
98.2 Mhz; za Karnijo 97.4, 91,103.6 
Mhz). Slovenske oddaje so na spo
redu vsak dan, razen ob nedeljah, 
od 20. do 21. ure. Spored:

- Petek, 20. decembra (v studiu 
Anka Černič): - Prisluhnimo zboro
vski glasbi: Priredbe ljudskih pesmi 
po je  ko m o rn i zb o r L ju b lja n sk i 
m adrigalisti. - Svetnik tedna: sv. To
maž (21.12.).- Za prijeten konec te
dna: slovenska narodno-zabavna in 
zabavna glasba.

- Sobota, 21. decembra (v studiu 
M atjaž Pintar): - Ali veste, da... gla
sbena oddaja z Matjažem.

- Ponedeljek, 22. decembra (v 
studiu Andrej Baucon): - Glasbeni 
mozaik z Andrejem : slovenska lah
ka in narodna glasba.

-Torek, 24. decembra (v studiu 
M atjaž P in ta r):-A li veste, da... gla
sbena oddaja z Matjažem .

- Sreda, 25. decembra: (v studiu 
Danilo Čotar) - Božična voščila.

- Četrtek, 26. decembra: (v stu
diu Niko Klanjšček).... - Zvočni za
pis. - Glasba iz studia 2.

R A D IO  OGNJIŠČE, ODDAJE  
V ADVENTNEM  ČASU

Dragi bralci, dragi poslušalci. 
Bliža se najlepši praznik v 
letu - Božič. Pripravam na 
Gospodov prihod smo na 
naših valovih posvetili šti-

RADiO
OGNJIŠČE

ri adventne oddaje V pričakovanju. 
O  pričakovanju in Božiču pa se bo
mo v četrtek, 19. decembra, ob 17. 
uri pogovarjali s koprskim škofom 
msgr. M etodom  Pirihom. V odda
jah Graditelji - Slovenci za slovenstvo 
bomo v nedeljo, 22.decembra, ob 
10.30 predstavili skladatelja Ivana 
Ščeka, ki se je  rodil leta 1925 v V i
pavi, umrl pa v Kopru leta 1972. Bil 
je plodovit ustvarjalec sodobne gla
sbene govorice, učitelj in zborovod
ja. Zadnjo letošnjo oddajo pa je Mar
tina Slavec posvetila Klementu Ju
gu, filozofu in mislecu narodnih idej 
iz Solkana. Z novim letom, ki pri
haja, pa "prihaja jo" tudi nove odda
je našega in vašega Radia O gn ji
šče, ki ga lahko poslušate na UKV 
frekvencah 91,2 M H z (Tinjan) in 
107,5 M H z (Sveta Gora). O  novih 
oddajah pa več v prihodnji številki 
Novega glasa. Naj vas radost božič
ne noči in ljubezen božičnega dne 
spremljajo skozi vse leto 2003 vam 
v imenu vseh sodelavcev vošči in 
želi glavni urednik A lberto Pucer.

B lagoslov ljen  

in  vesel B ož ič  
Vam ž e li

KULTURNI CENTER 
LOJZE BRATU/
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s S Z  K A N Č K E M  I R O N I J E
Jakec: Ben, taku! D ragi 

muj! Nazaj smo tle, de kešno 
rečemo...

Mihec: Ma kaj češ rječ! 
Šparaj sapo za zadnjo uro! 
Pesti! Nima smisla!...

Jakec: Ne, ne, glej, ki so 
rekli, de be radi čuli, kej mi- 
sleva midva ued stanja tle 
med nami. Kej praveva ued 
naše manjšine, kaku se n'm 
zdi, de gre paritetni odbor jn 
keku napreduje zaščitni za
kon, kaj se n'm  zdi djelo ued 
tržaškega žepana jen odbo
ra, de pokomentirava djelo 
ued Pavšiča jen Pahorja... 
Take reči, pej. So mi rekli, de 
je prou, de ledjen povemo 
glih midva, ki na vse tu gle
dava sz privilegiranega me
sta, tle sz tera tržaškega žu
panstva.

Mihec: Ja, kej-pej! Glih nas 
čakajo! Si lehko misleš!

Jakec: Ne, glej, ki je mar- 
sikešen rjeko, de je škoda, de 
se ne redno oglašava, de se 
je vidlo, de jememo duober 
nus, jen de se je do zdej ure- 
sničlo še vse, kar smo napo- 
vedavali, ...de je prou, če na 
naše stanje gljedemo sz kan- 
čkem ironije, de...

Mihec: Oh, Ijepa reč. Ni 
treba bet štrigo, de uganeš, 
kaj se dogaja tle med nami. 
Vsak, ki zna malo gledet, bo 
hitro vido, de gremo Sloven
ci na Tržaškem jen se mi zdi, 
de tedi na Goriškem, počasi 
počasi med folkloriste. Čez 
kešnih 15-20 let bomo samo

še kešno zapeli, se vsako dru
go leto dobili na Kraški ohce- 
ti in Glasbena matica bo or
ganizirala Števerjanski festi
val, zatu ki za glasbeno vz
gojo jen koncertno ponudbo 
u mjeste bo poskrbo kon- 
šervatorjo Tartini.

Jakec: Ma ti si zmjeren ti
sti, ki vide vse črno, ki nima 
vjere v jutrijšn ji dan. Glej, ki 
si samo kvareš jetra. Sej videš, 
da - magari počasi - ma pari
tetni odbor dobro djela. Zdej 
so nardili seznam prvih 27 
občin, ki čejo zaščitit Sloven
ce, hmali sejen bojo pr'druž- 
le tedi tržaška in ostale obči
ne, jen prej ku si misleš, bomo 
lepu zaščiteni, taku, kuker če 
bet, de se bomo lehko po slo
vensko pogovarjali sez upra
vitelji, de bo manjšina lehko 
kot subjekt odločala o svoji 
usodi...

Mihec: Buh nas vari! Ma si 
naiven! Glej, ki bo prej pala 
taljanska vlada, tedi če jo vodi 
Berlusconi, kuker de be Trst 
pristal, da se vključe u sez
nam občin, ki čejo zaščitit Slo
vence. Sej se spouneš... je blo 
leta ... ben ni važno. M inistr
ski predsednik je  bil..., ne 
vem, eden od tolkih, morda 
celo Andreotti, ki je  ja star 
lisjak,... jen odobritev zašči
tnega zakona je bla tik  pred 
zdajci. Ma tu je bil tak zaščitni 
zakon, ki je jem o že sam na
vedene občine, kjer živi manj-
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šina, ki jo  je  treba zaščitet, 
tak, ki ni bil vezan na ta ne
potrebni paritetni odbor, ki 
je  lehko u sramoto tistemu, 
ki ga je  predlagal. Ben, kaj se 
je  zgodilo?! Taljanski Trst je 
dvigno suj glas jen protesti- 
rau, da bi se zgodila strašna 
krivica Taljanen, da se uvaja 
obvezna dvojezičnost, da bu- 
ge taljanske otroci bojo brez 
služb jen kruha, de... jen kaj 
se je  zgodilo... Vlada je pad
la! Seveda so form alno na
vedli d rug  tehten po litičn i 
razlog, ma u resnici je blo sa
mo tu! Taku je blo, dragi muj, 
jen ne samo enkrat so pali 
ministrski predsedniki zara
di nes.

Jakec: Dej, dej, ne govori 
take. Nismo teku važni! Ma
gari, dragi muj, magari! Če be 
blo tu rjes, be se mogli tisti 
ued Levih demokratov, Oljke 
jen ostalih opozicijskih strank 
globoko zamislit. Predvsem 
pa Levi demokrati sz Spada- 
rom na čelu. Ti be mogli mus 
vse n'rdit, de bi vztrajali, da 
se tudi Trst vključe u te sez
name občin, v katerih velja 
zaščita, zatu ki, če je rjes, kar 
praveš, vlada, ki se zavzame

za pravice Slovencev, gvišno 
pade, torej če ena in ena je 
dva, temu sledi, da...

Mihec: Kaj?! Kaj češ, da 
sledi! Ma, kaj nisi bral, kako 
je  Spadaro kom en tira l in 
tervju, ki ga je Piccolo uni to
rek nardu Kučanu. Da ima 
korajžo, kej tacga reč in - kar 
je  še najbolj žalostno - ti naši 
buogi Slovenci pr Levih de
mokratih, polej, ki preberejo 
te njegove m isli in p repri
čanja, ne rečejo ne bev ne 
mev.

Jakec: Ma, kaj res?! Ma, kaj 
je  djelo Budin?

Mihec: Ma kaj češ, da je 
delo..., je pripravljal popravke 
za finančni zakon, ne. Sej veš, 
da država špara in da za 
prihodnje leto ni predvidenih 
posebno veliko evrov za kri
tje zaščitnega zakona. In ku
ker se ve, malo soudo, malo 
muzike. Zatu je  važno, da se 
vsaj predstave popravke in 
zahteva sredstva, ki jih  predvi
deva zakon, če ne bomo bolj 
tanko čivkali.

Jakec: Češ rječ! Ta odvi
snost od subvencij je  pej res 
problem. Še zlasti po krahi 
bank, smo še precej na pre
pihu. Be se mogli kej zmislit, 
da bi dob ili kešna dodatna 
sredstva. Jest be, rečmo, je
mo eno idejo. Kaj se ti zdi, kaj 
ne bi lehko tedi naša manj
šina nardila en barvan kole
dar sz primerno zanim ivim i

8. ŠTEVILKA M LADIKE

R E V I J A  J E  
P O L N A  
Z A N I M I V E G A  
B R A N J A

Prišla je 8. številka Mladike. 
Zanim iv intervju s slikarjem 
naslovnice Livijem Možino- 
lahko beremo na 20. strani 
Mladike. Avtor uvodnika pri
merja tržaško politično situa
c ijo  z doga jan jem  na G o
riškem. Pisec ugotavlja, da je 
mesto Gorica razumelo, "da 
bi zgodovinska zmaga leve 
sredine na nedavnih občinskih 
vo litvah  izgub ila  ve lik  del 
svojega pomena, če bi sloven
ska manjšina ne dobila pozi
tivnega odgovora na dolgolet
na pričakovanja". Uvodnemu 
razm išljanju sledi literarna 
ponudba revije. V rubriki Iz ar
hivov in predalov Ivo Jevnikar 
objavlja drugi del Poročila o 
opeaciji Livingstone II., ki ga je 
sestavil major Darevvski, prvi 
britanski častnik, ki seje že av
gusta 1943 spustil med parti
zane na Primorskem, leta 1944 
pa je izgubil življenje v Piemon
tu. Mladiko zaključuje bogata 
in skrbno sestavljena Antena, 
ki nudi veliko bero novic iz za
mejstva in zdomstva. Priloga 
Rast prinaša intervju z dvema 
uspešnima zamejskima rolka- 
ricama M ate jo  Bogateč in 
Matejo Paulino. Uvodnik Sta- 
ške Čvelbar govori o narod
nostnem čutu in o pomenu 
študija v materinščini. Jadran
ka Cergol komentira izsledke 
raziskave, ki jo  je  Suzana Per- 
tot izvedla med maturanti. 
— —  LR

fotografijam i, kuker jeh de
la jo kešne film ske igralke, 
manekenke, napovedovalke, 
balonerji jen drugi športniki, 
ma tedi navadni ledje, taki 
vsakdanji, kuker je nerdo uni 
Furlan koledar sez gopodinja- 
mi, ki se primerno širokogru
dno znajo dent, kaj jest vem, 
rečmo h loncem, jen za cel 
mesec delajo družbo dnevom 
jen luninim menam. Da bi bli 
m alo bo lj o rig ina ln i, bi se 
lehko odločli za temo "naši 
izvoljeni predstavniki in pred
stavnice" al pej "naše šport
n ice" oz irom a "šp o rtn ik i", 
glede na zainteresiranega 
kupca, če gre za moškega al 
pej za žjensko, al kešno dru
go temo. Rečmo, da bi nati
snili kašnih 10.000 izvodov in 
da bi tak koledar prodajali po 
20 evrov. Zračuni! Dobili bi 
dvestu taužent evrov, ne?! 
Pravzaprov, 10.000 izvodov 
je za našo manjšino morda 
malo, vsaj če računamo po 
naročnikih Primorskega dne
vnika, ki jeh ima - kuker pra
ve Brezigar - vsako leto kešnih 
par sto več. Denmo reč, da bi 
morali natisnit vsaj 20.000 iz
vodov, teku bi bil dohodek 
dvakrat teku velik jen bi se vsa 
manjšinska ekonomija lehko 
en melk popravla. Se ti ne zdi 
dobra ideja, a?

Mihec: M oj Buh! Same ta
ke. Mouči, dej, šparej sapo, še 
prou ti bo pršla, keder bomo 
morali teč.

4 . Š T E V ILK A  PASTIRČKA

B O Ž I Č N I  N A D I H
V  P I S N I H  I N  
L I K O V N I H  
P R I S P E V K I H

Silovit decembrski veter je 
pregnal temno novembrsko 
oblačnost z neba in otožnost 
iz src ter s seboj prinesel 4. 
številko dragega prijatelja Pa
stirčka, ki jo  preseva drhteče 
pričakovanje božične noči. 
Že na platnici pod nežnim an
gelčkom uredništvo in upra
va voščita vsem bralcem in 
sotrudnikom globoko dožive
te božične praznike in vesel 
začetek leta 2003. V isti sapi 
Pastirček naznanja, da bo v 
kratkem izdal dve novi knjigi: 
zb irko otroških  prizorčkov 
Spet na oder in slikanico Kdo 
bo pobarval živalice?, tako da 
se bodo n jegov i p r ija te lji 
lahko preizkusili na odrskih 
deskah ali se potop ili v ne
skončno čarobnost barv. Le
ta kar žari iz devetnajstih ri
sbic, ki so jih  z bogato domiš
ljijsko vsebinskostjo in barvi
tostjo odeli mali slikarji. Za 
njim i ne zaostajajo niti mladi 
dopisniki, ki so z raznoliko 
tematiko zapolnili običajnih 
osem strani Pastirčkove pošte, 
ki se vselej odlikuje po pestro
sti prispevkov. Božič je naslov 
dolgega in s fan taz ijo  pre
pojenega dopisa, s katerim si 
je  Ivana Milič, četrtošolka OS 
J. Ribičič-K. Širok iz Trsta, pri
služila častni naziv Pastirčkov 
časnikar meseca, za kar ji pri
srčno čestitamo. Skorajšnje
ga božičnega oddiha se vese
lijo Pacek s svojimi jezikovni
mi spakami, pa tudi živalice, 
učenke Šole v gozdu, ki že pri
pravljajo drevešček. O troc i 
jim  bodo z odbiranjem božič
nih besed pomagali pri delu. 
Najmlajši Pastirčkovi bralci 
bodo dopolnili jaslice in po
barvali adventni venček. Boži
čno vzdušje veje tudi iz do- 
polnjevanke Trije sveti večeri 
o starih adventnih in božičnih 
navadah v cerkvi in doma. Na 
koledovanje se navezuje pe
smica Berte Golob Koledniki, 
ki na Svete tri kralje hodijo od 
hiše do hiše, pojejo in preje
majo darove. Božični satirič
ni prizorček Lučke Susič pa 
nosi čisto potrošniški naslov 
Posebna ponudba  in daje 
krepko zaušnico brezglave
mu nakupovanju. O  nespa
metnih ljudeh in njihovem ne
zadovoljstvu govori zgodbica 
M arize  Perat Dežela brez 
zime. Odrski utrinek Zakaj je  
smreka tu d i poz im i zelena 
razkriva skrivnost iglavcev, 
marljiva čebelica Medka pa 
tud i v prazničnem  ozračju 
nadalju je razlago o delu v 
panju. V bogati decembrski 
številki so še hudomušni pe
smici V. T. Arharja Serenada, 
o mačji podokenci, in Zlate 
Volarič o mucu M ikiju, pa še 
marsikaj žgečkljivega, kot sta 
rubriki Delavnica in Čira čara 
Roberta Resmana. Predstavi
tev avtorice  Bine Štampe- 
Žmavc in njenih liričnih prav
ljic pa bo lepa spodbuda za 
branje med prazničnim pre
morom ali pa dober nasvet za 
koristno, dragoceno božično 
darilo.

1 IK

Doberdobcev dobro ocenili: 
MePZ H rastje  z 92 točkami 
zasedel drugo mesto in si pri
boril zlato plaketo mesta Po
stojne. Poleg tega je pevski 
zbor z goriškega Krasa prejel 
še pomembno priznanje za 
najboljšo izvedbo sodobne 
skladbe, M aurijeve Balade.

Doberdobcev oblikovali še 
zbor alpincev. Iz Montecaval- 
la (Pordenon), zbor Coroca- 
stel iz Conegliana ter furlan
ski zbor alpincev Latina. Do- 
be rdobc i so pordenonsko 
občinstvo seznanili s sloven
skim ljudskim petjem v Be
neški Sloveniji (pesmi Tana

PESTRO DELOVANJE MEŠANEGA ZBORA HRAST IZ DOBER D OB A

ZAVEZANI ODLIČNOSTI!
ANDREJ ČERNIČ

Leto 2002 je  že skoraj na
okoli, na vrsti so seveda tako 
pričakovane počitnice, na vr
sti pa so tud i prvi sezonski 
obračuni. December je nam
reč zelo primeren čas za prve 
preveritve dela, ki gaje vsako 
društvo opravilo od začetka 
sezone.

Mešani pevski zbor Hrast 
iz Doberdoba je v letošnji se
zoni v oktobru in novembru 
sodeloval na dveh koncertih 
v Furlaniji, na reviji goriških 
pevskih zborov Cecilijanka in 
na prvem tekm ovanju p ri
morskih pevskih zborov, k ije  
potekalo v Postojni (na sliki). 
Doberdobci so se pod taktir
ko dirigenta Hilarija Lavren
čiča tekmovalni komisiji pred
stavili s štirim i pesmimi. Naj
prej so pevci s skladbo Psalm 
43 Felixa Mendelssohna Bar- 
tholdyja popeljali publiko v 
obdobje nemške romantike 
prve polovice 19. stoletja. Sle
dili sta izvedbi skladb dveh so
dobnih in nam bližnjih skla
dateljev. Doberdobski pevci 
so zapeli Maria matergratiae, 
stvaritev goriškega sklada
telja Stanka Jericija, in Koso
velovo Balado, ki jo  je impre
sionistično obarvano uglasbil 
skladatelj Štefan Mauri. MePZ 
Hrast se je  od postojnske pu
blike in kom isije poslovil z 
beneško ljudsko Petelinček je  
zapieu, ki jo  je za mešani pev
ski zbor priredil d irgent La
vrenčič. Komisarji so nastop

je vključeval evropsko, pose
bej še ita lijansko, sakralno 
glasbo. Pevski zbor iz Spilim- 
berga ima zelo bogato tradi
cijo, ki vključuje gostovanja v 
Južni Koreji, Nemčiji, Japon
ski in Kanadi ter sodelovanje 
na mednarodnih glasbenih 
tekmovanjih. Dolga leta je  ta 
zbor dirigiral priznani pokoj
ni d irigent G iorgio Kirschner. 
Doberdobci so se v Morte- 
glianu predstavili s progra
mom avtorskih skladb, ki za
objemajo posamezna zgodo-

Prvo mesto je  z 92,7 točka
mi dosegel Kom orn i zbo r 
Ipavska pod vodstvom M a
tjaža Ščeka, tretje  mesto pa 
ženska vokalna skupina Ipa
vska, ki jo  prav tako vodi M a
tjaž Šček.

MePZ Hrast je  svoje leto
šnje nastope začel v soboto, 
26. oktobra, na reviji ljudske
ga petja La p iu ' bela fameja v 
Pordenonu. Večer so poleg

Sarte, Petelinček je  zapieu, Re
zijanska, jn jen čeua j  ti gna ), v 
Istri (Vilota, Pesmi od ljubez
ni in kafeta) in Prekmurju (San 
sešetao).

Doberdobci so bili v go
steh tudi 30. novembra, ko so 
skupaj z zborom G. Tomat iz 
Spilimberga sooblikovali gla
sbeni večer v cerkvi Sv. Troji
ce v M orteg lianu. Zbor G. 
Tomat je  pripravil spored, ki

vinska obdobja in kulturne 
tradicije od renesanse do ro
mantike, pravoslavno glasbo, 
sodobne sakralne in posvet
ne skladbe ter črnske duhov
ne pesmi (spirituals). Prisrč
no občinstvo je izvajanje o- 
beh zborov nagradilo z boga
tim aplavzom in toplino, ki sta 
prijetno presenetila vse na
stopajoče.
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NAS PASTIRČEK 
FILIP

SASA MARTELANC

Že dolgo vrsto let so moji 
Božiči lepi, ko jih še ni.

Ko jih šele pričakujem, ko 
si spet in spet delam utvare, 
da bodo m irni okoli mene in 
v meni.

Ko sanjam, da bomo zbra
ni dragi ljudje, vsi živi in vsi 
oni, ki jih že ni več, pa nas 
vedno sprem lja jo  in jih  ne 
moremo pozabiti.

In se potem zares zbere
mo. Toda še prej se je treba 
prebijati skozi hrumeče mno
žice v nakupovalnem diren
daju, popadljivi smo drug do 
drugega, ker nas je preveč in 
ker nimamo ne časa ne potr
pljenja ne usmiljenja.

Ko nazadnje po vsem dr
venju omahnemo pod sijajno 
razsvetljena drevesca, za bo
gato obložene mize in v gore 
daril, imenujemo to Božič ter 
si dopovedujemo, da bo na
slednjič, ob prihodnjem Boži
ču, m ogoče vendarle d ru 
gače in lepše...

Teh pustih misli nisem i- 
mel, ko sva z ženo tik pred 
svetim M iklavžem sedela v 
prijaznem lokalu nad Trstom 
in čakala na večerjo. Nobene 
predbožične nevroze ni bilo 
v zraku, prijazno je dišalo iz 
kuhinje, predvsem pa je nekaj 
ljubeznivega plavalo nad mi
zami. Bilo je nekaj parov, še 
več pa mladih družinic. M ir
no brez "triestinskega" hru
pa, prijetno, domače.

K sosednji mizi, edini še 
p ro s ti, je  p rise d la  m lada 
družina. O čka in mam ica, 
deklica in deček: ona kakih 
pet let, on dve leti mlajši. Ve
seli in drug do drugega lju
beznivi, živahnega govorje
nja, z nasmehi na obrazih: v 
sekundi si uganil, da je pri njih 
doma sreča.

Nikoli nisem bil prisluško
valec, ampak bili smo si pre
blizu, da ne bi ujel kaj iz njiho
vega pogovora.

Pripovedovali so si drobne 
stvari, tiste zlate malenkosti, 
ki povezujejo starše in otro
ke. V zraku je  bilo pričako
vanje svetega Miklavža - to 
sem sklepal iz nekih namigov 
o zvezdicah in pikah, torej o 
tistih predšolskih ocenah, s

ZADRUGA
GORIŠKA

MOHORJEVA
ž e li b la g  o s I o v I j  e n 

B o ž ič  in  v e lik o  

dobrega  v le tu  

2003!

katerimi starši sporočajo ne
beškemu dobrotniku, kako je 
kaj bilo z vedenjem domače
ga drobiža in kako naj to vpli
va na dokončni sklep o dari
lih, ki jih bo naklonila skriv
nostna Miklavževa noč.

Blago je žuborelo od sa
mih prisrčnih besed, odraslih 
z otroško prikro jen im  nav
dihom, in otroških, ki so ho
tele biti že nekoliko naravna
ne v govorico starejših. Bila 
jih je ena sama ubranost.

Izstopal je triletni Filip, ime 
sem ujel iz njihovega pogovo
ra. Pa ne, da bi se važil ali da 
bi ga ostali spodbujali: kar iz 
sebe je žuborel, na vse odgo
varjal in veliko spraševal, mali 
možiček brez domišljavosti, 
četrtinka harmonične družini
ce, ena od štirih lučk, le malo 
bol[ prižgana od ostalih.

Zena je opazila, da sem 
čedalje pozornejši na ljubez
nivega človečka, ki je suvere
no sedel na stolički, prav zanj 
nam eščeni čez gos tiln išk i 
stol. In ko sem ji rahlo pome
žiknil, mi je z nasmeškom ra
zumevajoče pokimala, češ, 
pa le imej še enkrat tisto svoje 
malo, obrabljeno, ljubo ve
selje.

"Filip, ali hočeš, da ti po
kažem, kako si odtrgam prst?"

Presenečeno in radoved
no me je  pogledal, pa tudi 
malo zadržano. Ni zažarel od 
pričakovanja kot pred njim 
domala vsi, ko sem jim  kdaj 
ponujal svojo čarovnijo. To bi

mi moralo biti v opozorilo, pa 
sem ga na žalost prezrl.

"Poglej, Filip, takole se od
trga prst".

In sem ponovil že bogve 
kolikokrat zaigrani trik, ko s 
pregibi prstov obeh rok ustva
riš videz, da si levi kazalec 
odtrgaš in ga potem spet pri
trdiš na staro mesto.

Zmagoslavno sem čakal 
na uspeh tega ročnega cirku
sa: na smeh, radovednost, 
ugibanje na tisti "daj še en
krat".

Toda Filip se je odzval dru
gače.

Najprej so se vame zagle
dale široko razprte oči, potem 
pa so se mu lepe očke ovlaži
le do solz in mala glavica se 
je poveznila do roba mize ter 
tam  zaihtela.

Pretreslo me je. Šala, ve
sela in malce neumna, nešte
tokrat preizkušena z zagotov
ljeno zabavnim koncem, se

mi je ponesreči
la do o trošk ih  
solz. Le kaj se je 
zgodilo? Ga je 
prestrašil prizor, 
ki je bil za njego
ve pojme nena
ravno krut? Ali 
pa sem se mu ta
ko zasm ilil, saj 
me je moralo ti
sto odtrganje ne
znansko zabole
ti...

V vsej nagli
ci sem se opra
vičil staršema, ki 
sta z nasmeškom 
razum ela fa n t
kovo in tudi mo
jo  stisko. Potem 
pa sem se obrnil 

do dečka in mu dopovedoval:
"Poglej, Filip, to je  vse sa

mo hec. Poglej moje prste, vsi 
so celi, samo takole sem jih 
zvil in stisnil, takole, le poglej, 
kako je  cel in veselo miga. 
Samo hec je bil, samo hec!"

Solze so se posušile, žive 
očke so se prepričale, da je 
zares vse v redu in da na tisti 
nenadni strah lahko vsi sku
paj kar pozabimo.

Se preden je prišla večerja 
na obe mizi, sva že bila prija
telja. Povedal mi je dve zelo 
zelo važni stvari. Najprej to, 
da je lovec.

"Potem  pa zagotovo že 
imaš zeleni lovski klobuček".

"Kaj še: imam še večjega, 
enakega kot Kekec".

Ko sem mu z občudova
njem priznal, daje njegov Kek
čev klobuk seveda še veliko 
veljavnejši od navadnega lov
skega, mi je pa izpovedal svo
jo največjo pričakovano srečo:

"Jaz bom imel konja".
Vprašal sem ga, ali mogoče 

takega iz lesa, ki se guga in zib
lje. Kje pa, je bil skoraj pomilo
valen odgovor: konj bo pravi, 
živ. Aha, sem poskušal razume
ti, dobil boš tistega malega, 
ponija. Pa spet nisem zadel.

"Im el bom pravega konja, 
velikega. Črnega. To bo moj 
črni konj".

To je povedal s tako narav
nostjo, s takim prepričanjem, 
da je postalo tudi meni v hipu 
jasno, da bo Filip nekoč za
res dobil pravega, lepega, is
krega črnega konja.

Ko smo se po večerji po
slavljali, sem mu predlagal, da 
bi se čez leto dni spet sreča
la. Jaz sem ti danes pokazal ti
sti hec s prsti, sem mu rekel, ti 
mi boš pa prihodnje leto, ko boš 
še večji, pokazal tudi kaj take
ga, da mi bo zastala sapa v grlu.

Obljubil mi je, da ja. In z 
ročico mi je poslal poljubček.

Tisti trenutek se mi je  zaz
delo, da Božič ni več daleč.

Naj še to povem, da bomo 
tudi letos pri nas postavili ja
slice. Figurice je že pred leti 
izdelala moja žena in so zelo 
prisrčne. Med njim i je tudi 
nosečnica in mož jo  ljubeče 
objema čez ramo.

Imamo pa tudi majhnega 
pastirčka. N ikomur ni prav ja
sno, ali seje pojavil zato, ker je 
šla naši domači umetnici glina 
že h koncu ali pa zato, ker mo
ra tudi v jaslicah, kot v življe
nju in celo pri večerjah v loka
lih, biti kaj prisrčno drobnega.

Mislim, da bo to drugo. Pa 
še to menim, da bi tistemu 
pastirčku lahko dali ime.

Za nas bo Filip.

Vsem svo jim  
članom , p r ija te lje m  
in  b ra lcem  voščijo  

srečen B ož ič  in  
b lagos lov ljene  

p ra z n ik e  te r m iru  
in  uspehov p o ln o  

novo le to  2003

SLOl ENSKA
PROSI ETA

DRUŠTVO 
SLOl ENSKI1I 

IZOBRAŽENCI.!

MLADIKA

GORIŠKA
MOHORJEVA

DRUŽBA
ž e li 

p r ija te lje m  
dobre kn jig e  
b lagos lov ljen  

B ož ič

Slovenska skupnost
že li ob božičnih p ra zn ik ih  in  ob vstopu 

v Novo leto vsem svojih članom, som išljenikom , 
kand ida tom  in  izvo ljen im  predstavnikom  ter 

vsem Slovencem v deželi F u la rn iji-Ju lijs k i 
k ra jin i, po vsem svetu in  v m a tičn i dom ovin i, 

veliko lepega, dobrega, predvsem pa  veliko  
m iru  in  notranjega zadovoljstva.

C e lo tn i m a n jš in s k i ja v n o s t i že lim o  

vesel Božič, srečno novo leto 2003  

in  č im več vsestranskega 

medsebojnega sodelovanja, 

s k a te r im  bom o na na jlepš i nač in  

s to p ili v novo leto.

SVET SLOVENSKIH  O R G A N IZ A C IJ

SVJ

ko si; s t l m m
B R U N A  P E R T O T

Božični čas.
Če kom u je 
srce pretežko, 
naj gre 
nocoj 
k pastirjem  
v vas.
Ob ogn jih  bodo 
ves večer 
bedeli 
in  gledali 
v  nebo,
dok le r ne bodo
angeli
zapeli.
Tedaj bodo 
ugasnili zublje 
in  šepetali:
Rečeno je: 
skrivnost 
se m alim  
v samoti 
razodeva. 
Ugasnimo še 
besede, 
poklekn im o, 
da se bo m ilost 
src nam dotaknila, 
ko bo Devica 
z Detetom  
šla m im o.

SONČNI OBRAT
B R U N A  P E R T O T

To je glas 
in  duša zime, 
m orje
belo se kadi.
Čižek išče 
kap ljo  vode, 
led v ko ritcu  
se iskri.
A po bregu, 
sem, 
od juga, 
šla je m im o 
že Lucija; 
zdaj s svetniško 
drobno  roko 
v leščerbi 
že stenj odvija, 
skoraj
nam nategne 
dan.

Božič, 
tr ik ra t sveti 
božič
spet in  spet 
prihaja 
k nam.

NAJ SVETO JUTRO 
NAS ZBUDI

P. I V A N  Š T A N T A

Truma revn ih  bd i
povsod; 

kot lačna čreda čaka...
A zanjo svet nima dobrot, 
s p rez irom  jo pomaka. 
Nezaželjena je doma; 
zaprta vrata le pozna.
Če kaj v po treb i prosi, 
sramoto s sabo nosi...
Naj sveto ju tro  nas zbudi, 
po dolgem  nočnem

spanju 
in sveti p lam en pož iv i 
k ljubečem u dejanju.
Če Večni sijaj nas razsvetli 
in K ris tov zgled nas

prenovi, 
bom o brata spoznali, 
s to p lin o  ga obdali...

ZVEZA SLOVENSKE 

KATOLIŠKE PROSVETE

ž e li vč la n je n im  
d  ru š  t i  >o m, pe vsk i  m 

zb o ro m  in  
o rg a n iz a c ija m  k a k o r  

tu d i vsem, k i  n jeno  
delo p o d p ira jo  in  

sp rem  t j  a j  o, duh  o v n o 

bogat p ra z n ik  
Gospodovega ro js tva  

in  b o ž ji b lagoslov  

v novem  le tu  2003■



BOŽIČ Z MARIJO 
V TUJINI POGANOV

V LA D IM IR  KOS

Nocoj valovi t li jo  v mesečini, 
d rh te  valovi Tihega morja. 
Nocoj ne ču tim , da živ im

v tu jin i,
božičn i m ir  m i pljuska

v breg srca.

Skoz prste m olka jagode drsijo, 
z valovi v  noč drs ijo  v svod

odprt.
S čestitkam i se srečajo z Marijo, 
in  njen smehljaj je slajši

kakor strd.

In  kakor p red po ton jen im i le ti 
se z lju b lje n im i gledamo doma. 
Še “Sveto noč” poskušam

z n jim i pe ti -  
a čer besede nekam razrahlja...

Marija ve, zakaj smo spet veseli: 
njen Božji Sin nas d ruž i v  sreče 

krog.
Valovi so nocoj srebrno beli: 
praznujejo O troka vseh otrok.

Nocoj n i trd ih  zlogov
z ust tu jine; 

ne ve, zakaj zasanjano stoji.
T i veš, Marija, nama zgodovine: 
skrivaj po Božjem Srcu hrepeni.

BOŽIČNI ČAS
B O ŽE N A  KENDA

Prišel božičn i čas.
Zunaj ledeno 
škrip lje  mraz.

Človek, 
k i spešil 
svoj korak -  
v dišave ves ovit, 
p rije tn o  sit -

Zakaj
pogledal stran 
si od uboge, 
lačne reve, 
k i te premražena 
zaman
prosila  vbogajme?

Prosila, 
da b i skodela 
polna 
in  žar peči 
p ričara l j i  
božično noč...

BOŽIČNI UTRINEK
TJAŠA KORELC, 4 . B LICEJ PREŠEREN

Posebna noč, 
spokojno spi otrok, 
ko mamina ga roka boža. 
Toplina kar seva iz src, 
na oknu ledena je roža.

Smehljaj na otroškem obrazu 
(zunaj m irn o  sneži) 
v srca nam vliva novih  moči,
(v  k le ti p rip rav ljene  so sani), 
sanja o trok, si na sneg želi.

STOPINJE
TJAŠA KORELC

Le še sveča gori 
na okenski p o lic i 
v varnem  zavetju 
pred m rz lo  burjo .

Kot b i iskala vrata, 
da b i vstop ila  in  se 
zavlekla v top lo  sobo, 
se burja zaletava v vogale 
in  ostro zavija 
v neznosnih mukah.

Le še sveča gori, 
nemo bolšči skozi okno, 
p ro ti š irn i be lin i sveti, 
zunaj pa naletava sneg 
in zakriva še zadnje stopinje, 
k i sem jih  pustila  za seboj, 
ko sem vstop ila  v sobo.
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BOŽIČNO BRANJE

K L I C  SREDI  TESNOB

SPREJMIMO 
ŽE BOŽJO 
POMOČ...!

Sprejmimo že božjo pomoč, to se 
zdi letošnji klic večno živega rojstva. 
Sprejm im o jo , božjo pom oč, ker 
brez nje ne bomo našli prave poti. 
Ne bomo našli srečne po ti od tu, kjer 
se danes nahajamo.

Sprejmimo že božjo pomoč, kajti 
tu, kjer se nahajamo, n i le dobro in 
dobro b iti ne more. Čez noč smo se 
znašli v stiski in vse bo lj ugotavlja
mo, kako nas naše blagostanje vsak 
dan b o lj izp razn ju je  in  nam ne 
prinaša spokojnosti. Pri tem kot da 
se sploh ne zavedamo, kako smo v 
resnici prav sredi blagostanja, k i si 
ga lahko privošči le del sveta, med
tem ko drugje pustošijo revščina, 
bolezni in lakota.

S pre jm im o že bož jo  pom oč, 
sprejmimo vase m ilino božjega otro
ka, ki nam edina more zares pom a
gati. Ker smo se znašli sredi zares 
velikih tesnob in še sami ne vemo, 
kako in zakaj. Spregledali smo, da 
so vsi ljudje, ampak vsi, kar jih  na 
tej zemlji je, naši bratje in sestre, in 
da je  njihovo pomanjkanje tudi stvar 
nas, saj zadeva našo vest in naše 
srce, če se tega zavedamo ali ne, če 
si to priznamo ali ne. Da nas njiho
va zaostalost in ubogost kličeta in 
pričakujeta in da smo se temu klicu 
vse premalo odzvali.

Sprejmimo že božjo pomoč, ker 
smo popolnom a obrnjeni vase in 
kljub blagostanju le zase v skrbeh. 
In ker smo v tem našem blagostanju 
zase v skrbeh, si želimo še večje in 
popolnejše blagostanje in potem  
smo še bo lj zase v skrbeh. Zato smo 
vse manj prijazni drug do drugega, 
medtem ko v daljavi od lakote umi
rajo tisoči, umirajo milijoni. Sprejmi
mo že božjo pomoč, ker bomo si
cer v vsem svojem bogastvu vedno 
bolj nesrečni in vedno bo lj obupa
ni, sami in obupani na smrt.

Sprejmimo že božjo pomoč, da 
ne bomo videli v drugačnih, v zao
stalih, v ubogih svojih sovražnikov, 
ki nam strežejo po življenju in m o
rajo b iti za svoj upor desetkratno 
kaznovani. Sprejmimo že božjo po
moč, da bomo stvari gledali drugače 
in da se naše armade ne bodo več 
zbirale v napad, naše armade, k i 
lahko zbrišejo z zemlje poslednjo 
hišo mest, poslednjo družino tega 
a li onega naroda. Sprejm im o že 
božjo pom oč in se spomnimo, kako 
so se največje katastrofe v zgodovi
n i človeka zgodile tedaj, kadar se je  
dvignilo orožje najmočnejših držav 
in najmočnejših narodov in ne tedaj, 
kadar so majhni in manj razviti na
padli večje od sebe.

Sprejmimo že božjo pomoč, in 
nemara je  to poslednja božična p ri
ložnost, da ne bomo pristajali na voj
no, da ne bomo pristali na nikakršno 
vojno, sproženo z naše strani, p ri 
tem pa vse tiste med nami, k i se za
vzemajo za mir, potiskali na ulice, 
jih  sramotili in proglašali za prija telje 
naših sovražnikov. Sprejm im o že 
božjo pomoč, sprejmimo jo  že !

Ker Bog nam hoče pom agati in 
je  dober. Vedno, tud i danes je  do
ber in nam hoče pomagati. In njego
va pom oč lahko reši vse naše stiske 
in  tesnobe, n jegova p o m o č  je  
močnejša od vsega, daleč močnejša, 
ker je  tako preprosta, tako vsa iz 
srca, ker je  srce, je  srce: Bodite mir, 
kot sem jaz  mir, samo to. In poma
gajte, pomagajte vsem ljudem tega 
sveta, vsakomur, vsakomur, samo 
to, samo to. In boste rešeni, boste 
odrešeni.

JANEZ POVŠE

SSG /  ” DVA BREGOVA”

JUBILEJ
Z VEČEROM 

SONGOV
Slovensko stalno gledališče praz

nuje 100-letnico ustanovitve Drama
tičnega društva v Trstu. Zato si je za
m islilo  proslavo in razstavo Gledali
škega muzeja, v prvi vrsti pa novo 
abonmajsko predstavo v obliki veče
ra gledaliških songov z naslovom 
Dva bregova - V svetu songov.

Od leta 1945 do danes je SSG 
uprizorilo 412 predstav. Iz teh sta av
torja scenarija večera songov Adrijan 
Rustja in Filibert Benedetič napravi
la izbor avtorskih songov skladatelja 
Aleksandra Vodopivca, ki je  že več 
kot 40 let sopotnik tega gledališča in 
je s svojo glasbo oplemenitil prene- 
katero njegovo predstavo. Dva bre
gova bo obudila spomin na nekaj 
zgodovinskih predstav tega gledali
šča; ob tej priložnosti je Vodopivec ob
likoval tudi trio glasbenikov, ki bodo 
z njim v živo spremljali nastopajoče. 
Večer songov bo režiral Adrijan Ru
stja, dolgoletni član umetniškega an
sambla SSG, med drugim Borštnikov 
nagrajenec, ki od 1.1952 redno sode
luje z Radiom Trst A, kjer je nastopil 
kar 2.100-krat in 240-krat režiral. Ale
ksander Vodopivec, dolgoletni stal
ni sodelavec tržaške operne hiše Ver
di, je  v SSG glasbeno opremil skoraj 
sto predstav; tudi on je že prejel Bor
štnikovo nagrado in druga ugledna 
odličja, sodeloval je tudi z vsemi po
membnejšimi gledališči v Sloveniji, 
z Radiotelevizijo Slovenija in Radiom 
Trst A. Avtorja scenarija sta Filibert 
Benedetič in Adrijan Rustja, sceno
graf Marjan Kravos. Pojejo Stefan 
Bembi, Maja Blagovič, Bogdana Bra
tuž, Miranda Caharija, Gregor Geč, 
Vladimir Jurc, Aleš Kolar, Lučka Poč
kaj, Nikia Petruška Panizon in Anton 
Petje. Glasbeniki: Aleksander Vodo
pivec, Andrejka M ožina, M arino 
Maršič, Miran Furlan. Voditelj večera: 
Janko Petrovec. Premiera bo 20. de
cembra ob 20.30 v Slovenskem stal
nem gledališču Trst (za Red A in iz
ven). Ponovitve: sobota, 21. t.m ., ob
20.30 (Red B in izven); nedelja, 22. 
t.m ., ob 16. uri (Red C in izven); po
nedeljek, 23. t.m ., ob 20.30 (Red D 
in izven); petek, 27. t.m., ob 20.30 
(Red F in izven); sobota, 28. t.m., ob
20.30 (Red T in izven). Cene vstop
nic: 11 evrov -24 evrov.

P O K R A J I N S K I  MUZEJ V GORICI

SKULTURA 2001

1 1
ČETRTEK,
19 . D E C E M B t 
2002

M inulo soboto, 14. t.m., so na 
goriškem  gradu v Pokrajinskem 
muzeju slovesno predstavili katalog 
likovne delavnice Skultura 2001 v 
Standrežu. Šlo je za prvovrstni kul
turni dogodek, ki sta mu s svojo pri
s o tn o s tjo  dala svoj pečat tako  
goriška občinska uprava kot goriška 
pokrajina, saj sta se predstavitve 
lepo oblikovanega kataloga udeleži
la odbornika Claudio Cressatti in 
Marko Marinčič.

Sicer pa je dobro obiskan kultur
ni večer v Pokrajinskem muzeju 
uvedla štandreška vokalna skupina 
Sraka pod vodstvom dirigenta Bog
dana Kralja, k ije  ustvarila primerno 
vzdušje, da so predstavniki Štan- 
dreža lahko predstavili svojo odme
vno pobudo Skultura 2001.

Likovna delavnica Skultura 2001, 
ki je lansko leto za teden dni v Štan- 
drež privabila deset kiparjev, da so 
v neposrednem stiku z domačini v 
Jeremitišču izdelovali v lesu svoje 
kiparske umetnine, bi seveda osta
la okrnjena, če ne bi prišlo do izdaje 
kataloga, ki ga je  zelo sodobno 
oblikoval Franko Žerjal, medtem ko 
je  spremne tekste v katalog zapisal 
naš odgovorni urednik Jurij Paljk, 
njegova besedila pa so v italijanski, 
furlanski in nemški jezik prevedli 
Saša Quinzi, Cristina Burcheri, Di- 
m itri Brajnik, Tamara Butkovič, Ni- 
cole Grigo, Anna Madriz ter Beatri- 
ce Tola Masala. Fotografije so pri
spevali Franco Dugo, ki je  tudi po
magal pri umetniškem vodstvu de
lavnice, Damjan Paulin in V ittorio  
Selva. Pobudnik odmevne prireditve 
je  bil Rajonski svet iz Štandreža in 
seveda neutrudni Marjan Breščak.

Koordinator prireditve je bil iskrivi 
D im itri Brajnik, ki seje na goriškem 
gradu tudi toplo zahvalil vsem, ki so 
kakorkoli sodelovali pri likovni de
lavnici in katalogu. Pomembno je 
tudi to, da se je okrog prireditve li
kovne delavnice Skultura 2(X)1 strni
la vsa vas in vsa štandreška kultur
na društva, medtem ko so finančno 
podporo prispevali: goriška pokra
jinska uprava, Krajevna skupnost- 
Rajonski svet Standrež, Športno in 
kulturno društvo gozdarjev F-Jk ter 
O b č in a  Š em pe te r-V rto jba  in v 
največji meri Fundacija Goriške hra
nilnice.

Johann Čertov, Paolo Figar, Sta
ne Jarm, Peter Gotthardt, Claudio 
Mrakic, Roberto Nanut, Zmago 
Posega, Ervin Potočnik, Ivan Zotti 
te r M ihaela  Žakelj so imena ki
parjev, ki so Štandrežu podarili svoje 
umetniško delo v lesu, vaščani pa 
so kipe lepo um estili v vas in jo  
polepšali sebi in nam ter seveda za
namcem.

Na prireditvi v Pokrajinskem mu
zeju so Saša Quinzi, Marjan Bre
ščak, D im itri Brajnik, Damjan Pau
lin, Tamara Butkovič, Franco Dugo, 
Anna Madriz, Jurij Paljk ter odbor
nika M arko M arinč ič  in C laudio 
Cressatti spregovorili o pobud i, 
umetnikih in seveda štandreški skup
nosti, ki je  imela imenitno idejo, da 
bi kiparska delavnica postala v pri
hodnje tradicionalna prireditev.

Nadih svetovljanstva in odraza 
naše široke Goriške je  večeru dala 
štirijezičnost prireditve in seveda 
ubrana slovenska pesem, ki je z go- 
riškega gradu dolgo odmevala v noč.

Piši-Riši je  naslov pobarvanke za 
m lade raz iskova lce, ki jo  je  za 
celjsko Mohorjevo družbo narisal in 
napisal goriški oblikovalec in ilustra
tor VValter Grudina, ki ga poznamo 
po vrsti odličnih slikanic, risb in pred
vsem ilustracij za otroke, pa čeprav 
se je uveljavil tudi na področju gra
fičnega oblikovanja.

Knjiga, oprostite, pobarvanka za 
mlade raziskovalce, je  kot nalašč za 
božično darilo za naše malčke, ki 
bodo ob mehkih in ljubkih Grudi- 
novih risbah odkrivali marsikaj, saj 
bodo najprej zavili v gozd, nato 
bodo odšli na sinje morje, cvetoč 
travnik, od koder bodo odšli v viso
ke gore, se skrivali v jamo, da bi se 
nato podali še v peklensko vročo 
puščavo, od koder bodo odšli v le
deno pokrajino polarnega mrazu in 
končno bodo naši mali junaki pri
stali na nebu, visoko nad oblaki, kjer

VV alte r G ru d in a

je  strašno lepo leteti in seveda tudi 
šteti vrabčke med oblaki, saj se, tako 
pravi VValter Grudina, "z domišljijo 
včasih znajdeš kar v oblakih".

Pobarvanka Riši -  Piši je narejena 
enostavno, kar pomeni, da je na
rejena zelo dobro. Enostavno pa 
narejena zato, ker bo lahko vsak naš 
malček na levi strani pobarvanke 
našel isto risbo kot na desni strani, 
le v tem je razlika, da je prva v bar
vah, druga pa črno-bela risba, kate
ro bo seveda naš junak sam pobar
val in tudi dopolnil besede, zapisal 
črke, ki na črno-beli risbi manjkajo.

VValter Grudina je brez dvoma 
naš najbolj izrazit otroški ilustrator 
v zamejstvu, saj ima odlično izdelan 
likovni svet; njegove risbe spoznaš 
takoj, saj odsevajo toplino, umirje
nost in otroku prijazen svet, zaoblje
na risba samo še poudarja domač
nost in ljubezniva občutja. Grudina 
riše in slika vrhunsko in zato upa
mo, da bo pričujoča knjiga-pobar- 
vanka za najmlajše samo ena od pr
vih njegovih pobarvank za otroke.

Prav bi bilo, da bi naše založbe 
VValterju Grudini naročile obsežnej
ša dela, ker si to naš ilustrator goto
vo zasluži.

Toplo priporočamo!
  JUP

M 0 H 0 R J EVA D R U Ž B A C E L J E

POBARVANKA WALTERJA 
GRUDINE
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GOVORI O ZVESTOBI NAŠIM VREDNOTAM!

NOVI GLAS JE TVOJ TEDNIK! NAROČI SE 
NANJ IN PRIDOBI NOVEGA NAROČNIKA!

Vsi naročniki, k i bodo poravnali naročnino na Novi glas za leto 2003 
do 31- januarja 2003, bodo prejeli v dar eno izmed naslednjih knjig:

■ Diomira Fabjan Bajc, DVE MUHI NA EN MAH-DUE PICCIONI CON 
UNA FAVA (slovensko italijanski frazeološki slovar)
■ DRUŽBA SV. MOHORJA
■ Lojzka Bratuž, IZ GORIŠKE PRETEKLOSTI
■ Boris Paternu, FRANCE PREŠEREN - POETA SLOVENO 1800-1849
■ Majda Artač Sturman, ŽEJNI OLEANDER

Vsi novi naročniki bodo prejeli v dar knjigo Goriške 
Mohorjeve družbe. Izbira li bodo lahko med temi:
■ Stane Stanič, SLOVENIA
■ Več avtorjev, UMETNOST 20. STOLETJA NA GORIŠKEM

IN V POSOČJU
■ Več avtorjev, L’ARTE SLOVENA DEL XX SECOLO NEL GORIZIANO
■ Lojzka Bratuž, GORICA V SLOVENSKI KNJIŽEVNOSTI
■ Lojzka Bratuž, GORIZIA NELLA LETTERATURA SLOVENA

Is t i k n již n i dar velja tu d i za naročnike, k i bodo za leto 2003 
p r id o b ili  novega naročnika.

V kolikor bodo knjige na razpolago, lahko naročniki izbirajo tudi med knjigami, ki so bila minula leta v knjižnih 
zbirkah Goriške Mohorjeve družbe.

Naročniki, ki poravnajo naročnino PO POŠTI, naj na hrbtno stran poštne položnice napišejo naslov knjige, ki jo želijo 
prejeti.
Naročniki IZ TUJINE naj svojo željo izrazijo po elektronski pošti, po telefonu ali faxu ali v pisni pošiljki na naš naslov. 
Naročniki lahko poravnajo naročnino tudi OSEBNO na naših uredništvih v Gorici in Trstu, v tem primeru lahko takoj 
dvignejo knjižni dar.

POSAMEZNA ŠTEVILKA:
1 , 0 0  €

LETNA NAROČNINA 2003:
Ita lija : 45,00 €
Slovenija: 48,00 €
Inozemstvo - navadna pošta: 65,00 € 
Inozemstvo - p rio rite tn a  pošta: 85,00 €

GORICA: Travnik 25 /  tel. 0481 533177 (uprava) /  fax 0481 536978 /  uprava@noviglas.it 
TRST: Ul. Donizetti 3 /  tel. 040 365473 /  fax 040 775419 /  trst@noviglas.it
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ISTRSKO NAREČJE, KRUŠARCE TER 
SLOVENSKA PESEM IN BESEDA

Domače istrsko na
rečje, škedenjske kru- 
šarce, slovenska pesem 
in slovenska beseda: te 
so korenine, na katere 
je trdno vezan slovenski 
duhovnik g. Dušan Ja
komin. V luči teh drago
cenih biserov je poteka
lo nedeljsko popoldne 
15. t.m. v Domu Jako
ba Ukm arja. Dom ači 
društvi Ivan Grbec in 
Dom Jakoba Ukmarja 
sta se namreč odločili, 
da tu d i v dom ačem  
kraju, med Skedenjci, 
počastijo svojega du
šnega pastirja in mu s 
slovesnostjo čestita jo 
za prejeto nagrado Aloj
za Kocjančiča. Tako so 
na oder najprej stopili pevci 
in pevke zbora od Sv. Antona 
pri Kopru; bogastvo istrske 
besede se je nadaljevalo s pe
snico Alferijo Bržan, ki je pre
brala nekaj svojih pesmi v slo
venskem istrskem narečju, 
med katerimi tudi poezijo, po
svečeno prav sinu Istre - Du-

FO TO  KROM A

šanu Jakominu. Podobe Šav- 
rink, hiš iz kamenja, preteklih 
časov, ljubezen matere do 
sina pa so zaživeli v pesmih, 
ki so jih  v istrskem narečju 
p reb ra li č lan i š tud ijskega 
krožka Beseda. V priložnostni 
misli pa je  M ilan Gregorič 
predstavil življenje in delo g.

Jakomina in ga uokviril v pri
kaz ž iv lje n ja  slovenskega 
Istrana, ki je bil v preteklosti 
tesno povezan z mestom Trst. 
To povezanost je zgodovina 
nato prekinila in odtrgala me
sto od njegovega naravnega 
zaledja. S prihodom Evrope 
pa upamo, da bo Trst s svojo

okolico ponovno zaži
vel in da bo njegovo na
ravno zaledje spet po
vezano z njim.

Na o d e r so na to  
stopile pevke Ženske
ga pevskega zbora Ivan 
Grbec, ki so pod vod
stvom  M irja n e  Gvo- 
zdenac zapele štiri pe
smi. Besede Dušana 
Jakomina so nato po
novno zazvenele v dvo
rani, ko sta Iva Bone in 
M ajla O zb ič  prebrali 
dva odlomka, prvega 
iz njegove Skozi vasi do 
l ju d i, d rugega  pa iz 
Škedenjske krušarce. 
Večer je zaključil na
stop mešanega pev
skega zbora Doma Ja

kob Ukm ar pod vodstvom 
Iztoka Cergola, ki je zapel 
dve pesmi. Na koncu pa je 
moški zbor voščil g. Jakomi
nu še "m n o g a ja  Ije ta " in 
večer zaključil s slovensko hi
mno. Torej, g. Dušan Jako
min - še na mnoga leta.
— —  (JC)

P R E D S T A V N IK  U N C H R  G O S T  T R Ž A Š K E  K A R IT A S

AUGUSTIN MAHIG  
O PRISELJENIŠTVU

R O M A N A  J E L IN Č IČ A  IN  S K A M P E R LE TA

MARTIN ČEMUR IN 
KRALJEVA HČI

BREDA SUSIC

Problem priseljeništva se 
bo v prihodnjih letih še pove
čal, zato je nujno, da ga ita li
janska država kontrolira z us
treznim i zakoni, ki ne bodo 
obravnavali pojava samo z e- 
nega zornega kota, kot zlo
glasni zakon "Bossi-Fini". Tu
di mediji morajo pojav, ki je 
zelo kompleksen, pravilno pri
kazovati in uporabljati točne 
izraze, da ne ustvarijo javne
ga mnenja, ki bo priseljence 
enačilo z nepridipravi ali celo 
s hudodelci. Sporočilo pred
stavnikov tržaške Karitas, ki 
so minuli teden predstavili let
no poročilo, to je statistični 
dosje o priseljencih v Italiji, in 
imeli v gosteh delegata ura
da Združenih narodov za pri- 
bežnike UNCHR za Italijo Au- 
gustina Mahiga, je bilo ne
dvoumno. Mahig je poudaril, 
da je treba ločevati med poj
mi priseljeništva, pribežni- 
štva, kategorija zase pa so še 
prositelji za azil. Večkrat na 
primer tudi pozabljamo, da 
priseljenci niso vsi nezakoni
ti, pač pa da jih  veliko ob 
prihodu uredi svoj položaj.

Po statističnih podatkih je 
bilo leta 2001 v Ita liji prijav- 
Ije n ih l.362.000 tujcev. V F-Jk 
jih  je bilo 41.000, od teh jih 
večina prihaja z Balkana. Ma
h ig  se je  u radno  zahva lil 
vsem, ki so v letih vojn na Bal
kanu dobrodušno sprejeli ve
liko  pribežn ikov, posebno 
Karitas, ki je pri tem odigral 
odločilno vlogo. Sploh so se 
preprosti ljudje, organizacije 
in mali pod je tn ik i iz Ita lije

odlikovali po svoji radodar
nosti, saj so Ita lijo  popeljali 
med deseterico držav, ki naj
bolj podpirajo UNCHR.

Ravnatelj tržaške Karitas 
Mario Ravalico je  ob pred
stavitvi omenjenega letnega 
poročila podal stanje pribe
žnikov v Trstu. Za azil je le
tos zaprosilo že več kot 300 
ljudi (lani jih  je  bilo 831), na 
Karitas se je za pomoč obrni
lo skoraj več kot 250 tujcev, 
po informacije pa1.800 ljudi. 
Ravalico je dejal, da ima Trst 
premalo struktur za sprejem 
priseljencev, občinska upra
va pa kaže premalo občutlji
vosti za reševanje tega prob
lema. Kritiziral je tudi zakon 
Bossi-F in i, saj obravnava 
priseljence samo kot delov
no silo.

Tako Ravalico kot Mahig 
pa sta naglasila, da je prise
ljenec najprej oseba, ki ima 
svoje človeško dostojanstvo 
in vrsto socialnih ter družbe
nih potreb. Zaželela sta si, da 
bi to upoštevali ne samo me
d iji pri svojem poročanju , 
pač pa tudi država pri spreje
manju zakonov.

FO TO  KR O M A

Koprska založba Lipa je 
pred kratkim  izdala novi ro
man Dušana Jelinčiča Martin 
Čemur in dopolnjeno izdajo 
romana Igorja Skamperleta 
Kraljeva hči. Deli sta bili že 
predstavljeni v Tržaški knjigar
ni v Trstu in v Kopru, Jelinči
čev roman pa so predstavili tu
di v Društvu slovenskih pisa
teljev v Ljubljani. Na tržaški 
predstavitvi je o obeh knjigah 
spregovorila Loredana Umek.

Martin Čemur je, po prizna
nju samega avtorja, prvi "za
mejski" roman Dušana Jelin
čiča, ki prikazuje zgodbo slo
venskega zamejskega ideali

sta in borca proti fašizmu, ki 
mu po vojni družba obrne hr
bet. Gre v bistvu za prikaz 
univerzalne teme boja med 
idealizmom in povzpetništ- 
vom, ki je tudi v našem zamej
skem okolju še kako aktual
na. V Kraljevi hčeri pa se pre
pletajo tri teme: literarna (z 
ljubezensko zgodbo), zgodo
vinska (prepletanje med se
danjostjo in renesančnim ob
dobjem) in ezoterična (pojav 
renesančnih alkim istov in is
kanja Kamna m odrosti). Av
to r je k tej drugi izdaji dodal 
še uvodni razlagalni esej.

PEKARNA

STAREC DARI0

vošči srečen Božič 
in  Novo leto

PROSEK 138, tel. 040 225257

il negozietto
tkanine

vošii vesel Boiii in srečno Novo leto 2003

TRST - Drevored 20. Septembra 16, tel. 040 370914, 
e-mail ilnegozietto@xnet.it

voščijo vam

I t #

tAc s.a.s.
Gruden Matej in C.

GRADBENI MATERIAL 

Oh Božiču in Novem letu vse dobro in lepo! 

SESLJAN, 27/a, tel. 040 299259

KMEČKI TIJ1UZEM

GRUDEN ŽBOGAR
vošči m ir  B o ž ji in  ve liko  sreče v le tu JOOj. 

SAMATORCA 47, Zgonik, tel. 040 229191

O T T IC A O P T IK A

želi vesele 
božične praznike 
in srečno 
Novo leto 2003

OPČINE - Narodna ul. 47, tel. 040 213957

13
ČETRTEK, 1 
1 9 . D E C E M I.
2 0 0 2  r

SUSCICARM - M

S a t u !
parfait, mousse in liladnv torte, 

čokoladni izdelki rseh rrst, 
nepremagljive skušnjave r vseh letnih časih

decem bra odprto : od 8. do 13. ure in 
od 15.30 do 19. ure  - tu d i v ponede ljk ih

OPČINE - Proseška ul. 2, tel. 040 213055

J A Z B E C
P e k a r n a  - s la š č ič a r n a

NABREŽINA 98, tel. 040  200174

00
P e t d e s e t  l e t

k a k o v o s t i

Z r e  & n  o
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TRŽAŠKA KNJIGARNA 
LIBRERIA TRIESTINA

VAM VOŠČI VESEL BOŽIČ 
IN SREČNO NOVO LETO. 
PRIČAKUJEMO VAS 
Z BOGATO IZBIRO 
BOŽIČNIH OKRASKOV IN 
UMETNIŠKIH IZDELKOV.

TRST - Ul. sv. Frančiška 20, tel. 040 635954, e-mail: tklibris@tin. it

14
ČETRTEK,

D E C E M B R A
2002

p o t o v a l n a  a g e n c i j a

A U R O R A
U l i c a  M i l a n o ,  2 0  - 3 4 1 2 2  T r s t  
t e l .  0 4 0  6 3 1 3 0 0  - 0 4 0  6 3 0 2 6 1

P O H IŠ T V O

Jtovbic
vošči vsem od jem a lcem , p r i ja te lje m  in  znancem  

v z a m e js tvu  in  m a t ič n i d o m o v in i 
vesele bož ične  p ra z n ik e

TRST - Ul. S. C ilino 3 8 /B , tel. 040  54390

IM UNIPOL BANCA
UNIPOL

D r. S TO JA N  P A H O R

finančni posrednik 
tel. 040 3220283, GSM 3484440474 spahor@xnet.it,

TRST -Trg Venezia 1 www.unipolbanca.it

T e č n o u t e n s i l i
di Norma Tretjak & C.

S A S

ŽELEZNINA, O RO I1JE, STROJI ZA POI.JEDEI.JSTVO

OPČINE - Proseška 7, tel. - fax 040 212397

praznjenje greznic in čistilnih 
i naprav, čiščenje odtočnih 

kanalov z vodnim pritiskom, 
M F \ /  pregledi s tv kamero, 

zidarska dela

O BRTNA C O N A ZGONIK, 
STAZIONE Dl PROSECCO 
2 9 /C , 34017 TRST 
tel. 040 2328113; fax 040 2528124

S G O STILNA

a r d o č
vošči gostom  in  
p r ija te lje m  vesele 
božične p ra z n ik e  
in  srečno N ovo  
le to  2003

PREČNIK 1 /B , te l. 040  200871

O D  6 . D O  1 1 . D E C E M B R A

SLOVENSKI ODER JE GOSTOVAL 
PRI ROJAKIH V PARIZU

NADJA RONCELLI

Pariz je  pač Pariz, tako se 
glasi naslov gledališkega de
la, ki so ga v preteklosti upri
za rja li na naših zam ejskih 
odrih. Da pa je Pariz nekaj 
enkratnega, čudovito mesto, 
ki te prevzame, že ko stopiš 
v u ličn i vrvež ljud i, in kjer 
lahko z vsemi čuti uživaš to, 
kar ti mesto ponuja - pisa
nost človeških figur, ki jih  sre
čaš, ž ivahno  razs tav ljene  
predm ete v izložbah, ostre 
vonjave, ki prihajo iz proda
ja ln čajev in začimb, in melo- 
dioznost ter sladkost franco
skega jezika -, so se kaj kma
lu zavedeli mladi člani skupi
ne Slovenskega odra, ki delu
je v okviru tržaškega Radij
skega odra. O d 6. do 11. de
cembra se je namreč osem
članska skupina, ki so jo  se
stavljali Julija, Aleksij, Dani
jel, Peter, Helena, Nadia, M o
rana in Lučka, mudila v Pari
zu na obisku pri slovenskih 
rojakih, ki se dobivajo v Slo
venskem dom u v Chatillonu, 
v južnem  delu mesta. Prilo
žnost za potovanje je  bil na
stop 8. decembra pri rojakih 
na miklavževanju, ki ga slo
vensko društvo prireja že ve
liko let in katerega se udele
ž ijo  slovenski izseljenci v Pa
rizu, raztreseni daleč nao
krog  po dvom ilijonsk i pre
stolnici. Na dan nastopa je 
bila skupina iz Trsta najprej 
povabljena na bogato kosilo, 
ki ga je  pripravila predsedni
ca Društva Slovencev v Pari
zu gospa Eva Sutlič, po rodu 
iz bližine Komna. O b petih 
popoldne je  bila maša, ki jo  
je  zaradi bolezni slovenske
ga župnika, ki drugače oskr
buje Slovenski dom, daroval 
francosko govoreči duhov
nik, a na kateri nista manjka
la m olitev v slovenskem jez i
ku in zbrano slovensko petje. 
Zatem so se na odru doma v 
C h a tillo n u  na jp re j zv rs tili 
m ladi obiskovalci nedeljske
ga pouka slovenskega jezika, 
ki so podali nekaj deklama
cij slovenskih poezij. Nato so 
stopili na oder igralci Sloven
skega odra s predstavo Ču-

, -

dežna ura, ki jo  je  napisala in 
režirala Lučka Susič. Doživeli 
so res topel sprejem publike, 
ki je  na koncu vsakega prizo
ra navdušeno zaploskala mla
d im  in terpretom  in jim  tudi 
ob koncu predstave čestita
la za uprizoritev. Lepo in pri
je tno popoldne se je  zaklju
čilo s prihodom  svetega M ik
lavža, ki je nagradil vse prid
ne, majhne in velike. Lepo je 
b ilo  tistega dne v družbi to 
liko slovenskih rojakov, ki trd 
no vztrajajo v tu jem  okolju - 
Društvo Slovencev v Parizu 
je leta 2001 praznovalo 40- 
le tn ico delovanja - in ohra
njajo živo ljubezen do doma- 

1 čega jezika in domače zem
lje, čeprav so fiz ično odda
ljeni od domovine in torej brez 
širšega narodnega zaledja.

Lepo pa je  bilo tudi na po
tepu po Parizu, predvsem za 
tiste, ki so prvič prišli tja. Vre
me je bilo sicer stalno obla
čno in dokaj hladno, v Parizu 
pa te lahko stalno kaj osreči 
in ogreje. Po obisku v veličas
tn i Notre-Dame je vsakomur 
zastal dih ob pogledu na žive 
barve vitrajev magične cer
kvice, ki se prav tako kot ka
tedrala nahaja na znameni
tem otoku lle de la Cite v osr
čju Pariza, in sicer Sainte- 
Chapelle. V srednjem veku 
so menili, da so tu vhodna 
vrata v paradiž, to likšna je 
očarljivost 15 vitrajev, ki se 
vzpenjajo 15 metrov visoko 
do z zlatim i zvezdami pose
janega stropa gotske kapele.

Čisto različno je vzdušje na 
M on tm artru , griču um etn i
kov v severnem delu mesta. 
Na znam enitem  trgu Plače 
du Tertre je zbirališče franco
skih in evropskih slikarjev, ki 
razstavljajo in prodajajo svo
je umetnine. Nekateri ti po
nujajo v petih m inutah iz pa
pirja izrezljan portret za manj
šo vsoto denarja, drugi pa na 
stojalu slovesno razstavljajo 
svoje umotvore, katerih cena 
m arsikda j krepko presega 
m ilijon starih lir.

Le enkrat se je tržaška sku
pina razbila, in sicer takrat ko 
so nekateri obiskali zabaviščni 
park Disneyland Pariš, v kate
rem so se srečali z junaki iz 
Disneyevih risank in jih  je ob 
prihodu pravljično pozdravi
lo celo umetno sneženje. Dru
ga skupina pa je odšla na og
led muzeja d'Orsay, ki ob i

skovalcu nudi čudovit vpo
gled predvsem v nastanek in 
razvoj francoskega impresio
nizma in srečanje z velikani 
slikarstva, kot so M onet, Re
noir in Van Gogh. Težko je  
izbirati, kaj pisati o Parizu. Se 
in še je bilo veselih in spro
ščenih trenutkov. Vsak ko
tiček mesta te prevzame in 
preseneti. Zadnji dan pa nam 
je  Pariz p rip rav il posebno 
presenečenje: sivi oblaki so 
zapustili nebo in končno je 
zasijalo sonce, da smo lahko 
stopili na Eifflov stolp. Na 324 
metrov visoki razgledni točki 
se nam je tako ponudil pre
čudovit pogled na s sončni
mi žarki razsvetljene spome
nike in znam enitosti franco
ske prestolnice. Verjetno si je 
takrat vsak izmed nas potiho 
rekel: "Au revoir Pariš!"

V S O B O T O , 21 . T .M .,  V  N O V I C E R K V I V  S T IV A N U

KONCERT V POKLON  
UBALDU VRABCU

Skladatelj Ubald Vrabec je 
v letih 1961 /62  obdelal celo vr
sto ljudskih napevov za potre
be Radia Trst A za oddajo Ljud
ska opravila in opasila, ki jo  je 
pripravljal dr. Niko Kuret. Te 
pesmi so nato nekoliko poprav
ljene izšle v zbirki Ljudske na
božne, ki jo  je izdala ZCPZ le
ta 1974. Med njimi je daleč naj-

OVLvfc
Sklad M it ja  Čuk in  Vzgojno zaposlitveno  

središče M it ja  Čuk
voščita vsem svo jim  p r ija te lje m

VESEI. HOŽIČ IN  SREČNO NOVO LETO 2003!

ŽELEZNINA TERČON
1/se zo hišo in vrt, stroji 

za dom ačo in poklicno  
uporabo, barve in barvila, 

vse za vodne in plinske 
inštalacije.

ODPRTO OD PONEDELJKA 
DO PETKA

NABREŽINA 124, 
te l.-fa x  040 200122

več božičnih, zlasti če jim  pri
štejemo novoletne in trikra- 
Ijevske. Slovenski sporedi de
želnega sedeža RAI za Furla- 
nijo-Julijsko krajino so v poča
stitev skladatelja ob 1 ()-letnici 
smrti želeli prirediti poseben 
koncert, ki bo v soboto, 21. de
cembra, ob 20.30 v novi cerkvi 
v Stivanu. Pri organizaciji ve
čera sodelujeta tudi župnija sv. 
Janeza Krstnika in SSKD Ti
mava iz Štivana in Medje vasi. 
Priložnostni komorni zbor, ki 
ga vodi Matjaž Sček, bo izve
del prav pesmi za božični čas, 
ki so izšle v omenjeni zbirki 
Ljudske nabožne. Koncert bo
do radijsko in televizijsko sne 
mali, da bi ga oddajali med 
bližnjim i prazniki.

draguljarna malcilan
v o š č i  v e s e l  B o ž ič  in  s r e č n o  N o v o  l e t o !

O pčine - N arodna ulica 28 - tel. 040  2 11465

SLOVENSKO PASTORALNO SREDIŠČE V TRSTU  
ob o b le tn ic i učlovečenja Božjega Sina  

ŽELI VSEM SVOJIM ROJAKOM 
BLAGOSLOVLJEN BOŽIČ IN 

VSE DOBRO V NOVEM LETU 2003
te r va b i vse ve rn ike  k  skupnem u o b h a ja n ju  božične  

skrivnosti, k i  bo v ce rkv i Novega sv. A n tona
v četrtek, 26. decem bra, ob 16. u ri.

Vodil bo ko p rsk i p o m o ž n i š k o f d r  J u r i j  B iz jak.

Ž E L E Z N IN A  IN 
DROGERIJA

TERČON
vošči srečen Božič 

in  Novo leto

SESUAN, 27/A, tel. 040 299220
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TRŽAŠKA KRONIKA

SO D ELO VAN JE D IJA K O V  IN  SKLAD A M ITJA  ČUK

FOTOPROJEKT, ZDRUŽEN 
S PESNIŠKO BESEDO

Z veseljem se spominjam, 
kako je  nekega dne v lan
skem šolskem letu prof. Gr
gič s top il v razred in nam 
predlagal, da bi se namesto 
tradicionalnega pouka zme
nili za alternativno obliko po
uka. Takoj smo začeli razmi
šljati, kako bi lahko popestrili 
naše ure risanja, na dan je 
prišlo veliko idej in vse so bile 
zanimive in privlačne. Neka
teri so predlagali obdelova
nje g lin e ,d ru g i snem anje 
krajšega film a z videokame
ro ali celo izdelavo manjšega 
kipa. Nazadnje seje oglasila 
sošolka s predlogom o kole
darju s fotografijami. Vsi smo 
navdušeno privolili njeni za
misli. Kaj pa tematika? O d lo 
čili smo se za prikaz odno
sov med mlajšo in starejšo 
generacijo.

Tako se je  začelo naše de
lo. Najprej smo si na razsta
vi v M ilanu ogledali razne 
tehnike fotografiranja, v Be
netkah pa smo si ogledali 
razstavo Ashed and snow. Tu 
smo tudi izkoristili priložnost 
in se s trajektom odpeljali do 
Lida, kjer smo plažo spreme
n ili v pravi fo tografsk i set.

<gt 'S S E Z »

FOTO K R t) M A

Postali smo pravi fotografi in 
celo manekeni, saj smo se 
kar sami med seboj fotogra
fira li. Z nami je  bil tudi prof. 
Kodrič, ki nam je kar v živo 
pokazal, kako poteka razvija
nje fotografij.

Med poletjem pa smo mar
sikdaj pom islili na to, da bi 
lahko naše fotografije  prika
zali tudi v javnosti in si tako 
zam islili kako razstavo. Ko 
smo se v začetku letošnjega 
šolskega leta ponovno sreča
li v šolskih klopeh, smo svojo 
željo izrazili tud i prof. Dolja- 
kovi, ki le tos nadom ešča 
prof. Grgiča. Rade volje in z

ve liko ra zp o lo ž ljivo s tjo  je 
pristala na nadaljevanje na
šega projekta. Tako je zadnji 
del projekta potekal v Mira- 
marskem parku, k je r smo 
zbrali kar precej gradiva.Tu je 
bila na vrsti podoba človeka: 
obraz, roke, noge...skratka 
človek v stiku z naravo. Fo
tografskih posnetkov je bilo 
torej dovolj, zato smo sedli 
za računalnik in jih  z raču
nalniškim programom obde
lali. Da bi bil naš fo topro jekt 
še bolj izpopolnjen, smo se 
poslužili tudi besedne umet
nosti in tako s profesoricama 
ita lijanščine in slovenščine

prebirali dela avtorjev leto
šnjega šolskega program a 
ter pri teh iskali odlomke ozi
roma verze, ki bi bogatili na
še fotografije. O b tem delu 
smo se tudi sami želeli pre
izkusiti v pisanju verzov in 
tako je izpod našega peresa 
nastalo tudi nekaj priložno
stnih verzov. Ko je  bilo naše 
delo zaključeno, smo stopili 
v stik s Skladom "M itja  Čuk" 
in skupaj pripravili razstavni 
prostor na sedežu Zadruž
ne kraške banke.Tu smo izo
besili naše fotografije  različ
nih formatov, skice in poe
zije, gojenci Sklada "M itja  
Čuk" pa svoja ročna dela. Na 
odp rtju  razstave, ki je bila 
prejšnji teden, je  sodeloval 
tudi mladinski zbor GM , za
ključni del te pobude pa je 
bil v ponedeljek, 16. decem
bra, ko smo lahko prisluhnili 
tudi branju poezij.

Ob tej priložnosti se v ime
nu razreda zahvaljujem vsem 
profesorjem, ki so nam poma
gali, da je projekt uspel, Skla
du "M itja  Čuk" pa za prijazno 
sodelovanje in razumevanje.

JASNA KOŠUTA, IV. A, 
LICEJ PREŠEREN

M AR IJIN A DRUŽBA

V MARIJINEM 
DOMU V UL. 
RISORTA SO 
PRAZNOVALI 
BREZMADEŽNO

Družba Marije milostljive, 
ki ima svoj sedež v ul. Risor- 
ta v Trstu, ima svoj vsakolet
ni praznik 8. decembra, na 
dan M arijinega brezmadež
nega spočetja. Letos pa je 
b ilo praznovanje preneseno 
na nedeljo kasneje, točneje 
na 15. december.

Srečanje se je najprej za
čelo z verskim obredom  v 
kapelic i M arijinega  doma, 
kjer je m olitve in litan ije  v 
čast M ateri božji s petjem 
obogatil še zbor ZCPZ. Nato 
pa so vsi udeleženci priso
stvovali krajši slovesnosti v 
dvorani, med katero je prof. 
M arija  Češčut s spontano
stjo in občutljivostjo  podala 
kratek zgodovinski prikaz in 
pomen M ohorjeve  družbe 
na slovenskih tleh nekoč in 
danes. Pri svojem posegu se 
je posebej osredotočila  na 
sestrsko povezovanje vseh 
treh družb, Celovške, Celjske 
in Goriške, in na nenadome
stljivo vlogo, ki jo družba ima 
od svoje us tanov itve  leta 
1851 dalje, saj je  njeno delo
vanje obrod ilo  bogate in za 
slovenski narod življenjsko 
pomembne plodove

Češčutova je  ob koncu 
predstavila še letošnjo zbirko 
Goriške Mohorjeve družbe, 
večer pa je za k lju č il zbor 
ZCPZ s petjem M arijin ih  pe
smi.
   (JC)

P O L N O C N IC E  
NA TRŽA ŠK EM

Ob 20. uri: Novi sv. An
ton; ob 22. uri: Rojan, sv. 
Vincencij, Skedenj; ob 22.15: 
Sv. jakob; ob 24. uri: Sv. Ivan 
ter vse okoliške župnije.

Radio Trst A bo prenašal 
polnočnico iz župnijske cer
kve v Štandrežu pri Gorici.

V O Š Č ILO  SVK
Glavni odbor Slovenske 

Vincencijeve konference se 
ob zaključku leta v imenu 
centra in Vincencijevih kon
ferenc po župnijah iskreno 
zahvaljuje vsem sodelavcem 
in dobrotnikom ter vošči njim 
in bralcem  b lagoslov ljene 
božične praznike in mnogo 
dobrega v novem letu!

Z N A M K E  VSEH VRST  
IN  ODRABLJENE  
TELEFONSKE KARTICE!

Dragi prijatelji misijonov, 
iskreno se Vam zahvaljujem 
za pomoč, ki ste mi jo  izka
zali pri moji akciji, katera se 
še nadaljuje. Znamke in te
lefonske ka rtice  še naprej 
lahko pošljete na moj naslov: 
Saksida Franc, ulica Biasolet- 
to  125 Trst-Trieste, Ita lija . 
Obenem pa Vam voščim in 
želim srečen Božič ter obilo 
blagoslova in božjega var
stva v novem letu 2003.

POBUDA DRUŠTVA ROJANSKI KRPAN

SREČANJE Z IVANOM 
TAVČARJEM

FO TO  KR O M A

Društvo Rojanski Krpan je 
m inulo sredo prired ilo  zad
nje srečanje v tem sončnem le
tu. Potekalo je v znamenju po
ezije domačega pesnika Iva
na Tavčarja, ki ga je predsta
vil časnikar in pesnik Jurij Paljk. 
Ta je  pri Tavčarjevi poeziji iz
postavil predvsem preprostost 
in plemenitost misli ter spo
sobnost, da spregovori vsa
kemu človeku o lepotah sve
ta, narave, vsakdanjega življe
nja ter o duhovnih vrednotah. 
Tavčarje v sproščenem pogo
voru predstavil svoje pogle
de na poezijo, ki po njegovem 
nima funkcije reševanja člo
veka, pač pa pomaga, da člo

vek z njeno pom očjo prese
ga svoje meje in pogleda v 
transcendenco.

Ivan Tavčar je prejel že vr
sto priznanj za svoje poezije 
v italijanščini, razočarano pa 
je ugotovil, da se slovenske 
založbe ne zanimajo za za
mejske pesnike. Izjema je tr
žaška založba Mladika, ki je 
izdala njegovo prvo zbirko v 
slovenščini.

Predsednik KŠD Rojanski 
Krpan Peter Verč je  napove
dal, da bo društvo tudi v na
slednjem sončnem letu vsak 
mesec priredilo kako sreča
nje ali ku lturn i večer.
 — . . .  (Ač)

ZVEZA CERKVENIH 
PEVSKIH ZBOROV

želi pevovodjem, organistom, 
pevkam in pevcem ter 

njihovim družinam 
blagoslovljen Božič 
in srečno Novo leto.

KMETIJSKA ZADRUGA V TRSTU

vošči vsem članom in strankam

V e s e l  B o ž i č  i n  s r e č n o  N o v o  l e t o

Ob praznikih priporoča letošnje 
ekstradeviško oljčno olje naše proizvodnje

Naš naslov je: Ul. Travnik 10 - Ind. Cona Domjo, tel. 040 8990111

Cenjene bralce, naročnike in odjemalce obveščamo, 
da bodo zaradi zaprtja TRGOVINE FORTUNATO 
z novim letom odslej lahko dvignili Novi glas v

T R Ž A Š K I  K N J I G A R N I
Ulica Sv. Frančiška 20

Ob tej priložnosti naj gre upravi trgovine Fortunato 
naša zahvala za dolgoletno plodno sodelovanje.

OBVESTILA

SKD LIPA in župnija s. M. 
Magdalene iz Bazovice, v so
delovanju z Rajonskim sve
tom za Vzhodni Kras vabita 
na prireditev V pričakovanju 
Božiča, v nedeljo, 22. decem
bra, ob 18. uri v cerkvi v Ba
zovici. Sodelujejo OPZ Slom
šek, MVS Lipa in MePZ Lipa.

ZGONIŠKA ŽUPNIJA vabi 
na božični koncert, ki bo v 
nedeljo, 22. t.m., ob 17. uri v 
župnijski cerkvi v Zgoniku. 
Nastopili bodo domači cer
kveni pevski zbor, ŽPZ De
vin, ZPZ Vesna in Združeni 
zbo r Devin-Rdeča zvezda. 
Peli bodo nekaj adventnih, 
predvsem pa božične pesmi. 
Lepo vabljeni ljub ite lji božič
nih pesmi!

VOŠČILA G. škofu bo mo
goče izraziti v ponedeljek, 
23. decembra, v prostorih  
tržaškega škofijskega dvor
ca. O b 11. uri so predvidena 
voščila redovnih sester, ob 
12. uri pa voščila duhovnikov.

DRUŠTVO SLOVENSKIH 
izobražencev vabi v ponede
ljek, 23. decembra, ob 20.30 
v Peterlinovo dvorano v Do
nizettijevi ulici 3 na glasbe- 
no-duhovni večer, ki bo tudi 
zadnje srečanje v letu 2002. 
O b likova li ga bodo m ladi 
goriški duhovnik M irko Pe
licon, O troški zbor Glasbe
ne matice in Tržaški mestni 
zbo r pod vodstvom  D ine 
Slama ter glasbeniki. V ljud 
no vabljeni!

SLOVENSKO DOBRODELNO 
društvo v Trstu razpisuje svo
jo  šestnajsto študijsko pod

poro iz sklada "M ihael Flaj- 
ban". Podrobnejša pojasnila 
in razpis dob ite  na sedežu 
Slovenskega dobrodelnega 
društva v Trstu, ulica M azzi
ni 46, prvo nadstropje, tele
fon 040 631203, ob četrtkih 
od 16. do 18. ure. Rok zapa
de 20. decembra 2002.

ODBORNIKI SLOVENSKE 
Vincencijeve konference bo
do v uradu v 4. nadstropju v 
ulici Donizetti 3 v ponede
ljek, 13. januarja, od 15. do 
17. ure na razpolago tistim , 
ki so pripravljeni pomagati 
pri njenem udejstvovanju kot 
tistim , ki iščejo pomoči.

DAROVI

FANTJE IZPOD GRMADE IN 
OSTALI DEVINSKI ZBORI

vabijo na

KONCERT 
B O ŽIČ N IH  PESMI

Nova cerkev v Stivanu, 
Štefanovo, ob 17. uri.

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE

Oli STOLETNICI USTANOVITVE DRAMATIČNEGA DRUŠTVA V TRSTU

D V A  B R E G O V A

V SVETU SONGOV 

Režija Adrijan Rustja

petek, 20. decembra, ob 20.30 Red A 
sobota, 21. decembra, ob 20.30 Red B 
nedelja, 22. decembra, ob 16. uri Red C 

ponedeljek, 23. decembra, ob 20.30 Red D 
petek, 27. decembra, ob 20.30 Red F 

sobota, 28. decembra, ob 20.30 Red T
V petek, 20., soboto, 21., nedeljo, 22. in soboto, 28. de

cembra, bo odprto parkirišče na trgu Perugino.
Za vse informacije je na razpolago brezplačna telefonska 

številka 800 214302 ali 0039 040 362542.

K inco ip ,

TRADICIONALNA BOŽIČNA RAZSTAVA
v župnijski dvorani v Nabrežini tudi z novimi deli: 

domače in mednarodne jaslice ter motivi, 
pa tudi slikarska razstava Franka Žerjala.

URNIK: 25., 26. in 29. decembra 
ter 1., 5. in 6. januarja 2003 od 15. do 18. ure.

KONCERT BOŽIČNIH PESMI
bo 12. januarja 2003 ob 16. uri.

Nastopal bo mešani zbor iz Ljubljane. Vabljeni!
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ZA MARIJIN dom  pri Sv. 
Ivanu: v spomin na do lgole t
no zvesto cerkveno pevko 
(70 let) pri Sv. Ivanu Aliče Ve- 
nutti daruje M .N. 15 €.

ZACERKEVvGropadi: na
mesto cvetja na grob pokojne 
M arije  Pečar daruje Zofka 
Kalc 20 €; v isti namen da
rujeta Delka in Marijan 20 €.

ZA CERKEV v Bazovici: v 
sjDomin na pokojno Am alijo 
Žagar vd. Čufar darujejo so
sedje 40 €.



GORIŠKA KRONIKA

SESTANEK SLOVENSKE S KU P N O S TI IN  MCMORIAM

GORIŠKA DELEGACIJA PRI PRODIJU LLJCO FAJT

V Bruslju se je pri predsed
niku Evropske komisije Roma
nu Prodiju v torek, 17. t.m., mu
dila delegacija goriške občinske 
uprave, ki jo je vodil Vittorio 
Brancati. Poleg njega so bili še 
slovenska odbornika za obmej
no sodelovanje Damijan Terpin 
in Marko Marinčič, župan obči
ne Šempeter-Vrtojba Dragan 
Valenčič in podžupan Mestne

občine Nova Gorica Andrej Mi
ška. Prodi je tudi tokrat oblju
bil potrebno pomoč pri čezmej
nem sodelovanju med tremi 
občinami.

Goriška delegacija je dobi
la zeleno luč za realizacijo t.i. 
Projekta Tolomej - spoznajmo 
se, da bi rasli. Gre za načrt te
snega čezmejnega sodelovanja 
na področju šolstva. Načrt pred

videva tudi učenje slovenskega 
jezika v Gorici in italijanskega 
v Novi Gorici. Na srečanju so 
spregovorili tudi o gospodar
skem sodelovanju, ekoloških in 
urbanističnih rešitvah za mesti 
ob meji ter o spominski sveča- 
nosti-obeležju, ki naj bi ob vsto
pu Slovenije v EU spominjal pri
hodnje rodove na državno mejo.
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SESTANEK SLOVENSKE S KU P N O STI

TEHTEN RAZMISLEK
Na strankinem sedežu v 

Gorici so se 13. t.m. sestali 
člani tajništva SSk in nekateri 
izvoljeni predstavniki. Ob pri
sotnosti deželnega tajnika in 
goriškega občinskega odbor
nika DamijanaTerpina so naj
prej ocenili kot najboljši mo
žen rezultat dokument, ki ga 
je podpisala levosredinska ve
čina na goriški občini glede 
podpore  zaščiti slovenske 
manjšine na celotnem mest
nem ozemlju. Glede dvojezič
nih oznak ulic in drugih mest
nih simbolov pa je prevlada
lo mnenje, da vsaj do dežel
nih volitev nima smisla doda
jati olja na ogenj razjarjene 
desnice.

Stranka je na predlog Ber
narda Špacapana osvojila na
mero, da se po zgledu nekda
njega gesla "svoji k svojim" 
izvede akcija proti trgovinam, 
ki izpostavljajo hraniln ik za 
zbiranje denarja "za italijan- 
stvo Gorice", v smislu, da se 
sestavi seznam tistih proda
jaln, ki so pristopile v protislo
vensko gonjo, ter se vsem slo
venskim ljudem tu in onstran 
meje svetuje, da začenši z bo
žičnim i prazniki v teh trgovi
nah ne nakupujejo. Tako bi 
Slovenci na očiten način do
kazali som eščanom , kako 
Gorica ne more živeti brez so
delovanja in mirnega sožitja 
med tu živečima skupnosti-

ma, obenem pa ne dajali po
tuhe takim, ki se delajo prija
telji, v resnici pa rovarijo pro
ti slovenskemu prebivalstvu.

Akcija "Proti Šparovcem za 
ita lijansko G orico - Svoji k 
svojim" bo zedinila Slovence 
v obrambi lastnega trgovske
ga potenciala in ekonomske 
rasti tistih podjetij, ki delajo 
za mednarodno in večkultur
no Gorico, ob spoštovanju 
njenih zgodovinskih in kultur
nih značilnosti. SSk bo po
drobneje sledila zadevi vrni
tve bivšega Trgovskega do
ma, kjer bi morale najti pro
stor slovenske, furlanske in 
italijanske ustanove medna
rodnega značaja. V poslopju 
bi lahko dobil svoj sedež na 
primer SCGV Emil Komel, ki 
danes predstavlja vrtn ico  v 
gumbnici glasbenega ustvar
janja v našem mestu, M ohor
jeva Družba in druge sloven
ske ustanove. Pravilno bi bilo, 
da bi v stavbi v središču me
sta bila predstavništva važnej
ših slovenskih zavodov, info- 
point, razstavni prostori, pa 
še možnosti za prenočišča in 
prehrano za gostujoča dru
štva in osebnosti. Šolski od
bor pri SSk pa je dobil zadolži
tev, da se v naslednjih mese
cih izjasni s šolskimi organi 
glede prihodnje nastanitve 
srednje šole Ivan Trinko ter o 
predlogu mednarodnega več

jezičnega liceja, ki bi po zgle
du Kugyjeve šole v Celovcu 
lahko začel delovati v prihod
nosti kot paralelka slovenskih 
višjih šol in tako morda dal 
nadaljn jega zagona našim 
šolskim ponudbam. Govor je 
bil tudi o prihodnjih deželnih 
vo litvah , k je r se Slovenski 
skupnosti znova ponuja mož
nost nastopa z lastnim simbo
lom in izvolitve slovenskega 
kandidata v deželni svet v pri
meru, da zbere vsaj 1,3% vseh 
deželnih glasov, t.j. približno 
8000 glasov. V preteklosti je 
bila SSk tega zmožna, kako bi 
bilo danes, pa je vprašljivo.

UMETNIŠKE JASLICE NA  
SOLKANSKEM POLJU

Kdor si želi ogledati preču
dnega kolesarja iz reciklirane
ga m ateria la z naočnik i, a 
brez oči, in s čepico na glavi, 
ki vztrajno, držeč v desni roki 
lučko miru, poganja pedale 
kolesa - po zadnjem klokota 
voda - in hiti proti lepim jasli
cam, v katerih tradicionalne 
kipce nadomeščajo rogovile 
korenin, kakor jih  je izobliko
vala mati narava, naj se od
pravi v ulico Scogli na hišno 
številko 53. Tam jih  bo našel 
pris lonjene ob hišni zid. S 
svojo bujno dom išljijo in do
miselnostjo ter ročno spret
nostjo jih  je postavil Anton 
Podveršič, samouki umetnik, 
o katerem smo že večkrat pi
sali prav v božičnem času.

Sredi prejšnjega tedna je 
na svojem domu v Sovodnjah, 
v družinskem krogu, umrl Lu
cijan Fajt. V 66. letu starosti 
ga je  težka bolezen odtrgala 
svojcem, ki so mu ves čas skr
bno in ljubeče stali ob strani.

Lučo Fajt je bil na vasi zelo 
priljubljen zaradi svojega son
čnega in prijaznega značaja, 
pa tudi kot športni in prosvet
ni delavec. Rodil se je 1.1936 
v Standrežu; kmalu se je z 
družino preselil v Sovodnje. 
Že mlad se je zaposlil v gori
ški tovarni Vouk in leta 1963 
stopil na pot zakonskega živ
ljenja z O lgo Černič. Rodili so 
se jim a Andrej, Aleš in Marko.

Pokojnik se je  rad posvečal 
domačemu športu, veliko je 
naredil za domače športno 
društvo še zlasti kot organi
zator, saj je bil med drugim 
njegov predsednik. Imel je  tu
di veliko veselje do petja; pel 
je  v Sovodenjskem nonetu in 
v zboru Skala.

Pri pogrebni maši v petek, 
13. t.m., se je ogromna mno
žica ljudi zbrala v sovodenjski 
cerkvi in na cesti pred njo. 
Sest duhovnikov je somaše- 
valo z župnikom  g. M arja 
nom Markežičem, ki je  lepo 
povedal, da so svojci lepo po
spremili dragega Lučota prav 
do zadnjega trenutka. Umrl 
je spravljen z vsemi, z moli
tvijo na ustih, potem ko je pre
jel zakrament, z veliko - žal ne
uresničeno - željo, da bi še za
dnjič poromal do njemu dra
ge Svetogorske Marije. Ta ga 
je gotovo lepo sprejela in pre
dstavila ob lič ju  Najvišjega. 
Gospod naj mu da večni po
koj, svojcem pa v veri trdno 
prepričanje, da sin, mož, oče 
in nono Lučo še vedno bdi 
nad njimi.

v o s c a jo  v a m

hud in
T I S K A R N A

GORICA
_UI. Gregorčič 23  
tel. 0481 522 9 0 7  
fax 0481 524447

KATOLIŠKA KNJIGARNA

■ knjige in revije ■ vse za šolo in pisarno

■ razne vrste papirja ■ sakralni predmeti, 

sveče » darila ■ plošče, kasete ■ igrače

GORICA - Travnik 25, tel. 0481 531407 

Draguljarna - uram a - zlatarna

VIRGILIO BRATINA s.n.c
dolga in kvalitetna prisotnost, označujejo jo  resnost, 
strokovnost, kom petentnost na področju trgovine. 

Vesel Božič in srečno Novo leto 2003 !

TRŽIČ, Corso del Popolo 28, tel. 0481 410674

u /\a r/ta  - z la ta rn a

Šu Cigoj
GORICA - Ul. Carducci 49, tel. 0481 535657

O
G
GRAFICA GORIZIANA S.N.C.

TISKARNA - OFFSET

GRAFICA 
GORIZIANA

GORICA-Ul. Gregorčič 18, tel. 0481 22116-fax 0481 22079

HUMAR
IZBRANA BRIŠKA V IN A

km etija HUMAR  
Marcello in  M arino  s.s.

ŠTEVERJAN, Valcrišče 2, 
tel. in  fax 0481 884094

B A R

PRINCIPE
Vošči vesel Božič in  
srečno Novo leto

GO RICA-Corso Verdi 1

•v v
KONFEKCIJE

DADIA PODVERSIC
vošči vesel Božič in srečno Novo leto!

V PRENOVLJENIH IN RAZŠIRJENIH PROSTORIH DOBITE, POLEG 
OBIČAJNE PONUDBE, TUDI VELIKO IZBIRO ELEGANTNEJŠE KONFEKCIJE

GORICA - Ul. Seminario 10, tel. 0481 533592

T R G O V IN A  JE S T V IN

Maraž
Škarabot

GORICA - Placuta 13 
Tel. 0481 531777

‘-Peka/ma - Sfeščiea/ma

OJiatofii
QG m C J - Id  0481 520905

i/Di
ITALIJANSKI

DISKONT

Semolič Silvano

GORICA - Ul. Kugy 28, pri mejnem prehodu Rožna Dolina 
tel. 0481 550589 /  delovni čas: non stop 8.30 19.30

ERRE TRE
R om anut  M a u r iz io

OPRAVLjAM O  
VSA 

ZIDARSKA  
DELA 

l  LASTNIMI 

STROJI

SOVODNJE OB SOČI - Ul. N. Sauro 2/G, tel. 0336 526199 
e-mail: erretre23@libero.it

M axi
SU PERM ERC ATO

S p ecia liz irana  veletrgovina  
... z  od ličn im i mesečnimi 

ponudbam i. 
Velika iz b ira  

biološke hrane. 
P ričaku jem o  vas 

v Mošu p r i  G o ric i!
OB PONEDELJKIH ODPRTO DOPOLDNE

IESPAR

KOMAULI S.r.l.
VOŠČI VSEM KLIENTOM  VESEL BOŽIČ  

IN  SREČNO NOVO LETO 2003

GORICA, Ul. Don Bosco 169, tel. 0481 533093

SPAR I®
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voščijo vam

I m#
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Gostilna
«FRANC» Pri Francetu

Pristna domača kuhinja

Zaprto ob nedeljah

SOVODNJE OB SOČI - Prvomajska 86, tel. 0481 882038

GOSTILNA

KORŠIČ
Zaprto ob torkih in sredah

ŠTEVERJAN - Sovenca 7, tel. 0481 884248

H O T E L  - R E S T A V R A C IJA

N A N U T

H olel vedno odprt, restavracija zaprta ob sobotah in nedeljah 

ŠTANDREŽ - Ul. Trieste 118, tel. 0481 21168

Gostilna

tt Pri Mirotu” (Da Miro)
Zaprto ob torkih 

SOVODNJE OB SOČI, tel. 0481 882017

GOSTILNA

VID PRIMOŽIČ
PRI PAVLINU

Zaprto ob petkih

GORICA - Drevored 20. septembra 138, tel. 0481 82117

G O S T IL N A  SIRK

PRI LOVCU

SUBIDA - PLESIVO, tel. 0481 60531

^ r a t t č r l a f f i ž f d s t i l h c i
1070 - 1990

^ 2 b ( 2 i/e ta ti
dl Devetak Agostino & C. s.n.c.

Zaprto v ponedeljek in torek

nam  

ž ž a jtč  čm

2003'

VRH SV. MIHAELA 48 (Sovodnje ob Soči), tel. 0481 882005

NARDIN VOJKO
ZA ST O P N IK

F©RSr laško pivo

ŠTANDREZ - Ul. S. Michele 324, tel. 0481 21065, fax 0481 522410

B O Ž IČ N O  S R E Č A N J E  V J E R E M IT IS C U G A L E R IJA  ARS /  V L A D IM IR  K LA N JŠ Č E K

PRAZNIČNO USTVARJALNO v RDEČI PROSOJNOSTI 
VZDUŠJE ..................................................

Po lanskoletni zelo posre
čeni in uspeli pobudi so Jere- 
m itarji spet priredili božično 
srečanje v dobrodelne name
ne v svojem lepem zaselku, ki 
je po viharnih oblakih končno 
dočakal nekoliko vedrine v 
svojem kljubujočem boju za 
obstoj. Veliko obiskovalcev, ra
dovednežev in vedoželjnežev 
seje na tretjo adventno nede
ljo, 15. t. m., mudilo v dežev
nih popoldanskih urah v prijet
no ogrevanih prostorih Zorno-

pave drevesne skorje. Samo
uka umetnica Vilma Cotič, Ru- 
mitarka po rodu, je za svoje 
ikebane uporabila celo bam
bus. Domača ustvarjalka So
nja Maligoj je razstavila svoje 
božične motive, naslikane na 
notranji gladki del drevesne 
skorje ali na gladko površino 
lesenih ploskev. K rumitarski 
dobrodelni prodaji so pristo
pili tudi šolarji OS Fran Erja
vec iz Standreza, ki so narisali 
voščilnice, izdelali papirnate

3
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ve domačije. V pritlični sobi, 
ki jo  je  z veselo plapolajočimi 
zublji ogreval kamin, sta učite
ljica Majda Zavadlav in vzgoji
teljica Majda Makuc z malimi 
in večjimi ustvarjalci izdelovali 
zvončke iz glinastih vaz za ro
že, na katere sta lepili z božič
nimi motivi okrašene papirna
te prtičke in jim  za kemblje pri- 
dajali na vrvico pripete lesene 
kroglice. V nekdanji kapelici, 
po kateri se je širila toplota iz 
starinske železne peči, pa je 
vse dišalo po smrečju in raz
novrstnem okrasnem in samo
raslem zelenju. Izpod izkuše
nih in hitrih  rok izdelovalk, 
med njimi je prednjačila vrtna
rica Mirjam Paulin, so nastaja
le raznolike z okusom izdela
ne rastlinske kompozicije, pri
trjene na koreninaste rogovi
le, sprane od dežja ali soške 
vode, na kose debel ali na hra

okraske za božično drevesce, 
obeske z božičnimi motivi iz 
keramičnega prahu, gline ali 
dasha, in okrašene steklene 
kozarčke. Tudi malčki iz štan- 
dreškega vrtca so postavili na 
prodaj svoje lepe izdelke. Ru- 
mitarske gospe, nadarjene v 
peki raznovrstnih sladkarij, so 
ponujale svoje vabljive dobro
te, ki jih obiskovalec ni mogel 
ravnodušno obiti. O b vhodu 
so gostoljubni prireditelji po
poldneva postregli gostom s 
sladkim pecivom in pijačo.

Pohvale vredna dobrodel
na nabirka, pri kateri je  sode
loval tudi štandreški O pZ O- 
ton Župančič, se bo nadaljeva
la v nedeljo, 22. t.m., po maši 
na trgu pred cerkvijo. Vsota 
bo izročena UNICEF-u za lač
ne in vsega potrebne otroke 
po svetu.

■ IK
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V sredo se je številna publi
ka udeležila otvoritve razsta
ve slikarja V ladim irja Klanj
ščka, ki se je po dolgih letih 
na povabilo društva Ars zopet 
samostojno predstavil. Večer 
likovne umetnosti je z zvoki 
harmonike z Albenizevo Astu- 
rias uvedel M irko Ferlan, pro
fesor na Centru za glasbeno 
vzgojo Emil Komel, dela pa je 
predstavil dolgoletni slikarjev 
sopotnik prof. Joško Vetrih.

Na ogled je razstavljenih 
dvajset akriličnih platen, umir
jeno razmeščenih po stenah 
galerije na Travniku, tako da 
obiskovalca vabijo - in od nje
ga zahtevajo - miren, ne bežen 
postanek. Samo tako bodo na 
prvi pogled skoraj monokro- 
matične slike zaživele v vsej 
barvni pestrosti in razodele 
neslutene nianse pretežno to
plih barv, ne manjka pa niti 
bolj hladnih, komplementar
nih vijoličastih, modrih, zele
nih, ki dajejo kompozicijam 
pravo uravnoteženost in do
vršenost. Ravno tako bomo v 
prosojnosti tankih barvnih

nanosov prepoznali K lanj- 
ščkove najljubše motive, ki se 
venomer navezujejo "na zem
ljo, iz katere se je  rodil" in h 
katerim se vedno vrača: meh
ke obline gričev, razpokla gra
natna jabolka. In vse to se u- 
taplja oz. pronica na površje 
iz rdeče prosojnosti in včasih 
zaživi v odločnejših rdečevijo- 
ličnih potezah ali v madežih, 
ki se zdijo, kot da bi se vpili v 
platno samo. Kot je v svojem 
uvodu opozoril prof. Vetrih, 
pravilno vrednotim o Klanj- 
ščkova dela le, "če jih razume
mo kot barvne 'spomine' ali 
'vtise'", kot odmev slikarjeve
ga "čutenja in razpoloženja", 
ki jih je slikar uspel v ustvarjal
nem naporu prečistiti, tako da 
lahko postanejo izpovedni za 
širši krog ljudi.

Razstava bo po urniku ura
dov na ogled vse do konca 
tega leta, obiskovalcem pa je 
na voljo tudi mapa grafičnih 
listov, ki priča o Klanjščkovem 
obnovljenem  ustvarjalnem  
zanosu.
-------------------SQ

POLNOCNICE NA GORIŠKEM
Na sv. večer bo Radio Trst A letos snemal polnočnico 

v Štandrežu; pel bo cerkveni zbor pod vodstvom Tiziane 
Zavadlav, pri orglah bo Silvan Zavadlav. V Števerjanu bo 
slovesna božična maša ob 24. uri, na Jazbinah ob 21. uri, 
v Doberdobu ob 24. uri, v Jamljah pa ob 20.30; v Sovo- 
dnjah bo ob 24. uri, v Gabrjah ob 24. uri za vernike iz Ga- 
brij, Rupe, s Peči in z Vrha sv. Mihaela. Pri sv. Ivanu v Go
rici bo ob 24. uri, v Zavodu sv. Družine ob 22. uri, v Podgo- 
ri ob 24. uri, v Pevmi ob 22. uri, v Štmavru ob 24. uri.

P H O TO
L A B O R A T O R I O  

PHOTO LABORATORIO
lastnik: Carlo Sclauzero

34170 GORICA-Ul. Locchi 2 
tel. 0481 535165

AGRARIA SEMENARNA

CUSSIGH
BAUCON

GORICA - Ul. Corsica 7/a

cJKoRaničm priBor

Daniela <?uia
GORICA - Ul. Trieste 271, tel. in fax 0481 520250

■ B J D O D O L i

Tultidl
M A R K E T

Emilio Povšič

GORICA-Tržaška ul. 261, 
tel. 0481 21193

IZDELKI IZ KOVANEGA 
ŽELEZA IN ALUMINIIA

Tabaj F.lli sne
Miloš in Raimondo Tabaj

GORICA, ul. Gregorčič 24 
tel. 0481 21514 
fax 0481 21987

El'#
n  t: K I.U l01

15 11 M n  A  C A 

I O T O l iK A l  O

PIERLUIGI
BUMBACA
FOTOGRAF

GORICA, Ul. delle Monache l i  
tel.-fax 0481 30866

Max> N
Vesel Božič in srečno  

Novo le to želi

MARKET S. ANDREA TRGOVINA

VOŠČI VSEM CENJENIM ODJEMALCEM BOŽIČNEGA
'TtCeni

VESELJA POLNE PRAZNIKE Velika izbira torbic.

ŠTANDREŽ, Ul. San Michele 184
dežnikov in raznovrstnih

kvalitetnih izdelkov

M axi GORICA - Raštel 23, tel. 0481 33790

GOSTILNA
PAOLA
Sonja Ščukovt

želi vesele božične in 
novoletne praznike!

ŠTANDREŽ-Ul. Monte 
Sabotino 20, tel. 0481 523134

1 7
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OBVESTILA

UPRAVA NOVEGA glasa v 
Gorici bo zaprta v torek, 24. 
t.m ., v petek, 27. t.m ., in v to
rek, 31. t.m.

PREDBOŽIČNO SREČANJE 
za upokojence, ostarele, bo
lehne bo v Zavodu sv. Druži
ne v sredo, 18. t.m., s pričet
kom ob 15. uri. Vabljeni!

KRAJEVNA SKUPNOST Pev- 
ma-Štmaver-Oslavje in KD Sa
botin vabita na Božično sre
čanje, ki bo v soboto, 21. de
cembra 2002, ob 20.30 na se
dežu društva v Štmavru. Na
stopili bodo: mladinski pevski 
zbor Štmaver, kabaretist Boris 
Piciga (društvo Dekani), mo
ški pevski zbor Štmaver.

MLADINSKI ZBOR in cer
kveni zbor Vrh sv. Mihaela pri
rejata 26. t.m. v vaški cerkvi 
božičnico. Po maši ob 10.30 
bodo mladi uprizorili igrico 
Babica vse ve.

DRUŠTVO SLOVENSKIH upo
kojencev za Goriško obvešča 
prijavljene za silvestrovanje v 
Gaglianu v soboto, 28. t.m., da 
bo avtobus odpeljal ob 17. uri 
iz Sovodenj izpred cerkve in 
lekarne ter s postanki v Stan- 
drežu pri cerkvi, v Gorici pred 
gostilno Primožič in v Podgori.

SLOVENSKO PLANINSKO 
društvo v Gorici bo v januarju 
priredilo tradicionalni nedelj
ski tečaj smučanja in deska
nja (tečaji za začetnike in na
daljevalni tečaji). Prevoz z av
tobusom. Prijave na sedežu 
društva, Križna ulica 3, in pri 
odbornikih društva. Na sede
žu bodo sprejemali prijave 7. 
in 8. januarja 2003 od 19. do 
20. ure.

VOŠČILA

Društvo slovenskih upoko
jencev za Goriško vošči čla
nom in prijateljem srečen Bo
žič ter vesele novoletne praz
nike.

Župnijski pastoralni svet 
Rupa-Peč in Gabrje-Vrh skupaj 
z voditeljico Vereno ter žup
nikom voščijo vsem župljanom 
in ljudem dobre volje, zlasti bol
nikom, vse božične milosti ter 
zdravja in veselja v Novem letu!

V sreclo, IB. decembra, 
je  praznoval 96 let

JO ŽE ČOTAR,
organist in  ku ltu rn i 

delavec. Nazdrai>ljamo 
Vam z  “Bog vas ž iv i!"  

Bogomila, sorodniki in 
prijatelji.

DAROVI

ZA NOVI glas: N.N. 5,00 €.
ZA CERKEV v Gabrjah: druž. 

Brankota Černiča namesto 
cvetja na grob Lučota Fajta 
100,00 €.

ZA CERKEV v Rupi: L.O.
50.00 ; A.F. 20,00 ter za lačne 
20,00; N.N. za cvetje 5,00 €.

ZA CERKEV na Peči: Š.K.M. 
50,00; M.Č.O. za cvetje; A.K. 
za cvetje 20,00 €.

ZA CERKEV v Števerjanu: 
N.N. v spomin na Božo Maraž 
Gruden 25,00; N.N. v spomin 
na Angelo Nardini 25,00; N.N. 
20,00; N.N. v zahvalo za sreč
no opravljeno trgatev 50,00; 
ob krstu vnuka Ivana druž. 
Corsi 200,00; v spomin na teto 
Alojzijo Korsič-Cuk druž. Cor
si 150,00; v spomin na Vito 
Fanelli druž. Aleša Komjanca 
25,00; Marta Nikolavčič vd. 
Juretič 20,00; N.N. v spomin 
na Ivana Keteja 25,00; N.N. iz 
ZDA 50,00; N .N . v spomin na 
Avgusto Rožič 20,00; namesto 
cvetja pok. Avguštini Rožič se
stra za ogrevanje 50,00; N.N. 
20,00; N.N. 20,00; baronica 
Tacco 40,00; Zdenko Terčič 
50,00; druž. Remigij Ciglič za 
novi kip Jezusovega krsta 
50,00; Mimi Zniderčič 10,00€.

ZA CERKEV na Jazbinah: 
Marta Komjanc Zuri 40,00 €.

ZA PEVSKI zbor F.B.Sedej: 
N.N. v spomin na Božo Maraž 
Gruden 25,00; N.N. v spomin 
na Ivana Keteja 25,00 €.

ZA MISIJONE na Slonoko
ščeni obali: prvoobhajanci iz 
Števerjana ter ena družina
110.00 €.

ZA MISIJONARJA Danila Lis
jaka: N.N. 50,00 €.

ZA VZDRŽEVANJE M arijine 
kapelice na Bukovju: lovska 
družina Števerjan v spomin na 
Božo Maraž Gruden 100,00 €.

SOŽALJA

Dragi Andrej! V tem tež
kem trenutku ti sto jim o ob 
strani učenci, učitelji in starši 
OŠ j. Abram v Pevmi.

Ob težki izgubi moža, oče
ta in sina Lucijana izreka Dru
štvo krvodajalcev iz Sovodenj 
iskreno sožalje ženi Olgi, o- 
trokom Andreju, Alešu, Marku 
ter mami jelki.

Sekcija Slovenske skupno
sti iz Sovodenj izreka globoko 
sožalje gospe Olgi, sinovom in 
njihovim družinam, mami Jelki 
ter vsem sorodnikom ob izgu
b i dragega soproga, očeta, 
nonota in sina Lucijana.

Ob izgubi dragega očeta 
izreka Kulturni center Lojze 
Bratuž Andreju Fajtu in vsem 
domačim iskreno sožalje.

Svet slovenskih organizacij 
izreka Andreju Fajtu in druži
ni globoko in občuteno soža
lje ob sm rti dragega očeta Lu
cijana.

Dragi Andrej, v teh trenu
tkih preizkušnje smo s teboj 
povezani v m olitv i. Iskreno 
sožalje ti izražajo odborniki 
Sončnice.

O b prerani izgubi očeta 
Lucijana izreka Katoliško ti

skovno društvo svojemu od
borniku Andreju Fajtu in dru
žini iskreno sožalje.

Kulturno društvo Sabotin 
in mešani pevski zbor Štma
ver izrekata iskreno sožalje 
Andreju Fajtu in sorodnikom  
oh prerani izgubi očeta Lu
čota.

Iskreno sožalje Andreju in 
svojcem izražajo p rija te lji s 
centra Emil Komel.

ZAHVALA 
S vo jc i p o k o jn e g a

LUCIJANA FAJTA
ganjeni ob to lik ih  izrazih sočutja, se prisrčno zahva
ljujem o domačemu župniku in ostalim duhovnikom za 
pogrebn i obred; nonetovcem , cerkvenem u zboru, 
moškemu zboru Skala in Sovodenjskim dekletom za 
ganljivo petje; govorniku, dr. Marjanu Cijanu za vso skrb 
na domu, dr. Simonu Špacapanu, osebju bolnišnice in 
"V ia  di Natale" v Avianu ter vsem, prav vsem, ki so nam 
stali ob strani, in vsem, ki so na katerikoli način počasti
li njegov spomin.
Hvala, iskrena hvala!

Sovodnje, 19. decembra 2002

DEKANIJSKA M LADINSKA PASTORALA

P r ip ra v a  na B ožič  s p r ilo ž n o s tjo  za  spoved

V VAS JE VSA PRIHODNOST
N A G O V O R :  g. Peter Žakelj 

Nedelja, 22. decembra, ob 20. uri
v župnijski cerkvi sv. M artina  v Sovodnjah.

VABLJENI VSI M LADI IZ  ŠTANDREŠKE DEKANIJE!

PROSVETNO DRUŠTVO STANDREZ
Abonma lju b ite ljs k ih  skupin Štandrež 2002 

SKPD F.B. SEDEJ 
Agatha Christie

ZLO Č IN  NA OTOKU
kriminalka 

Nedelja, 29. decembra 2002, ob 17. uri
Župnijska dvorana Anton G regorčič v Štandrežu

POD POKROVITELJSTVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

ZDRUZENJE CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV GORICA

NASTOPAJO: OPZ F.B. Sedej, MePZ F.B. Sedej, MoPZ M. 
Filej, MePZ Štandrež in MePZ Podgora 

NAGOVOR Janez Povše 

Stolna cerkev, sreda, 26. decembra 2002, ob 15. uri

voščijo vam
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G O S T IL N A

PODVERŠIČ ^
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W ' '  n
GORICA, ul. Brigata Pavia 61, ),t tw  M

tel. 0481 530518 ' i
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vošči svojim obiskovalcem 
v zamejstvu in matični 
domovini vesel Božič 
in srečno Novo leto 2003!

. - __

ŠTEVERJAN 
Klanec 23 

tel. 0481 884095

Zaprto ob torkih  

in sredah

' m ' * 
ROMAN BAR

Robert in Nacija Cotič 

vošči vsem blagoslovljene praznike 

GORICA - Travnik, vogal ul. Roma in ul. Oberdan

ŠTEVERJAN - Dvor 13, tel. 0481 884015

ogrevanje/  h la jenje/  e lektrična napeljava /  vocloinštalaterstvo

MOŠ - Ul. Camposanto 12, tel. 0481 80076 - 0481 80050 
GRADEŽ (SKLADIŠČE) - Ul. Carducci 42, tel. in fax 0431 80750

IZDELKI IZ KOVANEGA ŽELEZA - VRATA - OGRAJE

RADISLAV -------------------
______________LEOPOLI

GORICA - Ul. Brigata Pavia 46, tel. 0481 531941

N,
PRODAJA IN 

POPRAVILA KOLES

EL1A CUKsnc
CEFARMR.& SAKSIDA A.

GORICA - Trg Cavour 9 
tel. 0481 535019

E L E K T R O M A T E R I A L I ,  S V E T I L A ,  
M A J H N I  K U H I N J S K I  

P R I P O M O Č K I

ter piri
GORICA, Ul. Mameli 2/D  

tel. in fax 0481 537326

pneuS efm ce

* © -K 0 L
—̂  by e-col energy srl

DUŠAN
MARAŽ

GORICA ■ Ul. Montesanto 120, tel. 0481 533672 in fax 0481 533752

S L O V E N S K O  G O S P O D A R S K O  Z D R U Ž E N J E  G O R I C A

I z  s r c a  v a m  ž e l i m o ,  n a j  b o s t a  v a m  
i o n a j d r a ž j i m  p r i j a z e n  G o ž i č  t e r  
s r e č n o  i n  n a k l o n j e n o  N o v o  l e t o  2 0 0  3

GOSERVIS d.o.o . - s .r.l.
GORICA - Ul. Roma 20, tel. 0481 537386, 0481 537020, fax 0481 536667

O -  ' « r

I I  b o t t o n e
Nadja S ošo l

velika iz b ira  spodajega perila ,n o g av ic  la  p iža m

GORICA ■ Travnik 26, tel. 0481 33587

/2%. | PAOLO
TOSELLI

& C. s.n.c.
računalniki, prenosni in hišni 

telefoni, analogični in digitalni 
kopirni stroji

tehnični servis - tel. 0481 32772 
GORICA - Korzo Verdi 81, 

tel. 0481 531621 r.a., 
fa x 0481 534959  

www.tosellinet.it - e-mail info@toselli.it

IJRARNA IN  DRAGULJARNA

J o  S cvu tu o
GORICA Ul. Arcivescovado 3 in 7, 

tel. 0481 534633  
DEVIN-NABREŽINA (prodajalna in 

laboratorij), Sesljan 45/E , 
tel. 040 2907016, fax 040  2908057 
TRŽIČ (prodajalna) • Trg Cavour 7, 

tel. in fax 0481 411289
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voščijo vamis r
ZAVESE IN  

POSTELJNINA

Branko Ambrosi

GO R ICA - PIAZZA MUNICIPIO 4, 

tel. 0481 31890

TU S
DAMBER Market

ž e li b lagos lov ljene  p ra z n ik e !

5000 NOVA GORICA, Vinka Vodopivca 24, tel. 00386 5 3331146, 
fax 00386 5 3021850, e-mail: info@dambermarket-vf.si

OBUTVE
Raštel 7 

tel. 0481 535162

Ul. Oberdan 7 
tel. 0481 535520

'7 *

O TR O Š K A  O BUTEV  
IN  O B LA Č ILA

Ul. Oberdan 9 
te l. 0481 30248

VE LIK A  IZ B IR A  .  K AKO VO ST .  P R O FE S IO N A LN O S T  
.  PR IJA ZN O S T .  M O D A  .  U G O D N E CENE •

K2SP0RT
Raštel 19 

tel. 0481 531884

K 2 Š P O R T O BUTVE
Raštel 8

K 2 Š P O R T OUTLET
Raštel 12

GORICA m W  GORICA

I N T E R C O N T I N E N T A L E
O R G A N I Z Z A Z I O N E
T U R I S M O

VIAGGI e TURISMO

Turistična agencija IOT, k i  že vrsto let sodeluje 
z  N ovim  glasom p r i  o rg a n iza c iji po tovan j, 

Vam že li
VESELE PRAZNIKE IN DOBER ZAČETEK 

NOVEGA LETA.
H k ra ti vas obveščamo, da smo p r i  agenciji IO T  
vedno na razpolago za kate roko li željo a li potrebo.

AGENCIJA IOT - GORICA
t u r is t ič n i  u ra d : ul. Oberdan 16, tel. 0481 533838, 
fax 0481 531780 
URAD / a  SKUPINSKA POTOVANJA: Corso Verdi 22, tel. 
0481 530900, fax 0481 530169.

VOŠČILO TREM SLOVENIJAM:

Naj Kristusovo rojstvo ob pom oči slovenske Cerkve in 
ljudi dobre volje z novim letom 2003  prinese vsem trem 
Slovenijam doma, zamejstvu in svetu zasluženo blaginjo. 
Naj duhovne, moralne in narodne vrednote zopet zaživijo 
v slovenskih srcih. To so moje želje in voščila rojakom  
Slovencem.

Vinko Levstik

DIPLOMAT Hotel ...
in

EURO Restaurant
GORICA - Corso Italia 63, tel. 0481 82166, fax 0481 31658, 

e-mail: levstik.vinko@eurodiplomathotel.it

Z A L O Š Č E  /  P R IM O R S K A  S R E Č A N J A

IDENTITETA OB MEJI
Pod tem naslovom je dru

štvo Primorska srečanja, ki 
izdaja istoimensko revijo, v 
petek, 13. decembra, priredi
lo na turistični kmetiji Grego
rič v Zaloščah večer, na kate
rega so povabili pripadnike 
naše manjšine, da bi pod na
slovom Iden tite ta  ob meji 
spregovorili o tem, kako sami 
čutijo svojo narodno ogrože
nost, a tudi to, kako si pred
stavljajo same sebe ob vsto
pu Slovenije v EU.

Odgovorna urednica Pri
morskih srečanj Vida Gorjup 
Posinkovič je večer uvedla z 
obrazložitv ijo , da so se pri 
Primorskih srečanjih odločili 
za tematsko številko Primor
skih srečanj na temo Identi
teta ob meji predvsem zato, 
ker je ta tematika še kako živo 
prisotna v našem prostoru. 
Vstop Slovenije v EU bo se
veda vnesel novosti v odno
se med večinskim narodom 
in našo manjšino v Italiji, kot 
bo prinesel tudi nove odnose 
med slovenskim in ita lijan
skim prebivalstvom ob meji.
O  tem so skušali na večeru 
dati nekaj iztočnic in iznesti 
nekaj mnenj pobudnik Dru
štva narodnostno mešanih 
zakonov M ichele Di Donato,

predsednik Kinoateljeja Aleš 
Doktorič ter odgovorni ured
nik Novega glasa Jurij Paljk.

Di Donato je opozoril, da 
so prav ljudje iz narodnostno 
mešanih zakonov tisti, ki lah
ko svojo identiteto doživljajo 
večplastno, saj nosijo v sebi 
tako pripadnost enemu kot 
tudi drugemu narodu. O po
zoril je, da je v narodnostno 
mešanem zakonu izjem no 
pomembno, da ena kultura in 
en jezik ne prevladata nad 
drugima dvema.

Aleš Doktorič je med svo
jim  izvajanjem podčrtal pred
vsem pomen tako imenova
ne popularne kulture, tiste, ki

je pri nas v zamejstvu mladi 
ljudje ne poznajo dosti, vsaj 
slovenske ne. Povedal je, da 
je identiteta večplastna, kot je 
tudi izpostavil potrebo po živi 
kulturi, ki naj bo odraz potre
be današnjega človeka, pred
vsem pa naj bo taka, da se bo 
današnji človek v njej prijet
no počutil.

Jurij Paljk je izpostavil pred
vsem vprašanje sobivanja slo
venske in italijanske narodne 
identitete ob meji, ker se za
veda pritiska večinskega ita
lijanskega naroda na našo 
manjšino, pa čeprav tudi sam 
čuti, da je predvsem v narod
nostno mešanih zakonih po

trebna zvrhana mera medse
bojnega spoštovanja, da ne 
bi eden od dveh življenjskih 
partnerjev in predvsem pa 
ne o troc i zaradi močnejše 
p riso tnos ti ene ku ltu re  in 
enega jezika trpeli. O  identi
te ti ob meji je  dejal, da se 
sam predvsem na Goriškem 
nagiba k temu, da smo prav
zaprav različni tu živeči na
rodi vsi pripadniki iste ku ltu
re, ki jo  izražamo v različnih 
jezikih, pa čeprav im ajo tako 
slovenski kot italijanski in fur
lanski narod seveda svoje po
sebnosti. Zavzel se je za tako 
identite to in samobitnost, ki 
sloni na sprejemanju druge
ga in drugačnosti ob seveda 
trdnem zavedanju lastnih ko
renin.

Na večeru o identiteti ob 
meji je  prišlo seveda do izra
za še veliko drugih vidikov. 
Večera se je  udeležil novo
goriški župan M irko Brulc, ki 
se zaveda pomena besed, ki 
jih je bil na večeru izrekel pred
sednik SSG Filibert Benede- 
tič, ko je dejal, da moramo 
Slovenci sami paziti na svojo 
identiteto in kulturo, ker bo
mo samo tako lahko na om i
kan način veliko prispevali v 
večkulturni prostor in v vso 
obmejno družbo.

Z UT

G LO SA  JURIJ PALJK

Seveda bo vsakemu naše
mu bralcu takoj jasno, da se 
ne bomo razpisali o "rastlini 
brez pravih cvetov in korenin, 
ki raste na vlažnih, senčnih 
krajih", kot o mahu piše v Slo
varju slovenskega knjižnega 
jezika, ampak bomo zapisali 
nekaj besed o mahu, k i smo 
ga nekoč hodili otroci nabirat, 
da smo potem z njim okrasili 
božične jaslice.

Jasno je, da smo tudi da
nes veseli vseh tis tih  naših 
mladih družin, v katerih se go
jijo  tudi danes stare slovenske 
navade in se zato pred Bo
žičem tudi nabira mah za ja 
slice. Kakšen b i b il namreč 
sploh Božič, če ne bi doma na
redili jaslic! Še posebej seve
da to velja za družine, ki imajo 
majhne otroke.

Kje in kdaj je  prišlo našim 
prednikom na misel, da b i z 
m ahom  okrasili jaslice, ne 
vemo. O  tem bodo najbrž ve
deli veliko več povedati etno
logi, k i se ukvarjajo s preuče
vanjem in opisovanjem starih 
običajev. Všeč pa nam je  m i
sel, da so naši predniki najbrž 
hoteli ob nabiranju maha za 
jaslice tudi razmisliti svoj vsa- 
kodnevni stik z zemljo in na
ravo, od ka tere so sicer živeli, 
ter se obenem odpreti Božje
mu in vsemu tistemu, kar je  
njihov in naš vsakdanjik pre
segalo in še presega.

Navada nabiranja maha za 
jaslice je  namreč odraz nek
danje kmečke slovenske om i
ke in še danes se nam zdi zelo 
lepo, da je  kmet nekoč znal v 
svojem življenjskem prostoru 
na jti čas tudi za na prv i videz 
nepotrebne stvari, a obenem  
zelo lepe, tople stvari. Ceniti 
moramo dejstvo, da je  kmet 
sredi obilnega dela, ki ga je  
imel doma, v hlevu in na po 
lju, v gozdu in tudi v vinogra-

O MAHU
du pred Božičem, vedno na
šel čas, da je  zbral okrog sebe 
svoje otroke in odšel v bližnji 
gozd, kjer so skupno nabirali 
mah, istočasno pa je  tud i na
šel brin, morda okrasno bo
rovo vejo, nabral še "bodičje", 
kakor se je  nakoč reklo okr- 
sni rastlini z živo rdečimi krog
licami.

Za nas otroke je  bilo nabi
ranje maha izjemno dožive
tje, saj smo smeli z očetom  v 
kraje, kamor se je  sicer hodi
lo ponavadi le delat, običaj
no samo grabit in nabirat li
stje, k i je  služilo za postiljanje 
domačim živalim, žagat dre
vesa in drva sekat.

Pred Božičem pa je  b ilo  
drugače. Oče si je  ponavadi 
oprta l iz vrbja doma spleteni 
oprtn i koš, k i smo mu rekli po  
domače kar "oprtnjak", v ka
terega je  položil majhno seki
ro, pravzaprav po domače kar 
"rančelico a li fečulo", včasih 
je  vzel tudi majhno žago, v 
žepu pa je  imel že itak vedno 
priročno rezilo, k i ga Primor
c i poznam o p o d  im enom  
"fouč". O troci smo na ta dan 
ponavadi smeli vzeti s seboj 
majhna rezila, majhne "fou- 
če", ki nam jih  je  b il na trgu 
kupil stari oče in nam bil se
veda p ri podarjanju tudi po 
vedal, kako so nevarni. Vča
sih smo v žep fantje vzeli tudi 
frače, a običajno zelo na skri
vaj, da tata n i videl, pa čeprav 
nas je  b il prav tata naučil izde
lovati imenitne frače!

Doživetje zase je  bilo, ko 
smo končno v hladnem vreme
nu krenili p ro ti Gma jni, v gozd 
ali na Opoko, kot smo rekli 
kraškemu, kamnitemu svetu.

Med po tjo  smo fantiči na 
skrivaj streljali s fračo v veje,

a nikdar ne ptic, ker b i sicer 
b ili ob fračo, in tud i vedeli 
smo, da se na pričke ne strelja 
nikdar; "ker tisti, k i nima rad 
živalic, tudi ljud i ne mara!" Šli 
smo čez potoke, po ozki in 
strm i stezi, po kateri ponava
d i nismo smeli n ikdar sami 
hoditi, poslušali smo pripove
d i očeta, k i je  znal povedati 
tako lepe in zanimive stvari, 
da smo prav sveto poslušali. 
Pripovedoval je  o navadah 
ptic, ki smo jih  med po tjo  vi
deli, kot je  tud i na dolgo pri
povedoval o lisicah, jazbecu, 
divji mački, srnah in jelenu. 
Če smo imeli srečo, smo lisi
co ali srno tudi od  blizu vide
li, obenem tud i ugibali, kate
ra je  lisičja in katera jazbeče
va luknja, da o polhu n iti ne 
govorimo, ker je  b il naš stari 
znanec. V ide li smo veliko  
gnezd, rjave in temne, skoraj
da črne veverice in še kaj. Bilo 
je  živo in živahno, lepo, saj je  
gozd že sam po sebi za otro
ka doživetje. Končno smo p ri
šli do kraja, kjer smo začeli na
b irati mah. Najlepšega si na
bral na skalah, s katerih si ga 
moral počasi oluščiti, tako da 
se "p lah ta" ni strgala.

Seveda oče n i n ikdar b il 
slabe volje in tudi kregal n i ni
kogar, ko se mu je  lep kos 
maha utrgal, scefral na majh
ne in zato neuporabne košč
ke. Mimo lepih majhnih smrek 
nas je  peljal do brina ali bora, 
ki ga je  pred nami usekal za 
Božič. N iti spraševali nismo,

\ zakaj se ne sme usekati majh- 
' ne smreke, ker smo vedeli, da 
je  dragoceno drevo. Kmet je 
imel odnos do zemlje in na
rave in vpijali smo ga tudi m i 

\ otroci; iz njegovega vedenja 
in ne v šoli, kjer so nas učili o
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j zaščitenih vrstah rastlin, k i 
smo jih  m i pozna li iz prve  
roke. Iz tistih časov nosimo v 
sebi imena dreves, saj smo pri 
nas redek in pravljično lep 
macesen v gozdu prvič videli 

' v očetovi družbi, kot smo se
veda tud i izvedeli za razliko 
med gabrovim in hrastovim  
lesom.

Brest z naše gmajne nas je  
s svojo prelestno belino lesa 
spremljal v svet, kjer smo ga 
dokončno izgubili, kot smo 
izgubili tudi bohoten in mo- 

| čan vonj mahu, k i smo ga 
' vsako leto nabirali za domače 
jaslice. Za to  smo še danes 
m ed tistim i, k i se p red  Bo
žičem vedno znova podaja
mo v gozd nabirat mah za 

jas lice , pa čeprav se danes 
umetni in naravni mah p ro 
daja p re d  Božičem prav v 
vsaki cvetličarni, jasno je, da 
si spominov in občutij iz pre
teklosti ne moremo odkupiti 
v cvetličarni, kot najbrž tudi 
ne podoživljamo več na enak 
način božičnega pričakova
nja, k i smo ga b ili deležni ob 
nabiranju maha za jaslice.

Premraženi smo ponavadi 
z očetom prišli domov, v oče
tovem oprtnem košu je  kralje- 

! val brin, pod  njim  je  b il mah 
in neka teri otroci smo sami v 
majhnih oprtn ih koših nosili 

; svojo nabirko mahu; ponava
d i ga je  bilo nekaj tudi za ja 
slice v cerkvi.

Doma nas je  čakala nalo
ga, da smo mah lepo položili 
na časopisni papir v shrambi, 
kjer se je posušil, včasih smo 
ga celo ob štedilniku posušili 
in je  po gozdu prije tno dišalo 
po vsej hiši.

Božiča brez nabiranja ma
hu za jaslice ni, vsaj našega 
Božiča ne, in tudi zato bomo 
z otroki odšli tudi letos v gozd...
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Gospod Vencelj, televizijo 
Primorka ste ustanovili pred  
okoli devetimi leti. Kakšen je  
bil vaš namen, glede na to, 
da so na Goriškem že tedaj 
delovale tudi druge televizije? 
Nacionalna televizija ima svoje gle

dalce in gledalke, lokalna televizija 
pa mora svoje okolje obveščati o 
manjših, drobnih zadevah, ki pa so tu
di pomembne za ljudi na posamez
nih območjih. Krajevna televizija je 
le neko okno, prek katerega se lahko 
soseda vidita, dogovarjata in slišita. 
Do tega spoznanja sem prišel tedaj, 
ko sem kot dopisnik državne televizi
je obiskoval hribe in ljudi v Posočju 
in drugod, ter zvedel marsikaj o nji
hovem življenju, težnjah in pričakova
njih. Sprva je imela nacionalna tele
vizija še razumevanje do tega t.i. 
malega človeka, pozneje pa se je 
preveč spolitizira la in za omenjene 
drobne probleme ni imela več poslu
ha. Zato sem sklenil, da bi morali mi 
ustanoviti svojo lokalno televizijo. 

Im eli ste najrazličnejše težave, 
domnevam, organizacijske, 
tehnične, finančne. To je  bil 
namreč povsem nov pojem  
v tem informativnem prostoru. 
M i smo Tv Primorko ustanovili 

in razvijali povsem drugače, kot pa 
je bila razvojna pot kakšne druge 
televizije, denimo, državne ali pa 
komecialne POP TV. Nastajali smo 
tako rekoč iz nič. Bili smo samo pol
ni zanosa. Tv Primorko smo lahko 
ustanovili tudi zato, ker smo že ime
li arhiv za podlaganje oz. oprem 
ljanje prispevkov.

Koliko pa imate gledalcev na 
obširnem območju?
Ne m orem o natančno vedeti, 

koliko gledalcev ima Tv Primorka. 
Na osnovi izračunov, ki jih  priprav
ljajo v TV oddajniški mreži, domne
vamo, da imamo od 150 tisoč do 
200 tisoč gledalcev.

V svoji programski usmeritvi 
posvečate pozornost ne samo 
Slovencem, temveč tudi 
italijanski javnosti na 
obmejnih območjih v Italiji.
Zdaj imate za to specifično 
javnost dve oddaji. Kakšne so, 
denimo, značilnosti oddaje, 
ki se imenuje Med Sočo 
in Nadižo in je  na TV Primorka 
na sporedu vsak teden? 
Predvsem poudarjam, da Tv sig

nal ne pozna državnih in drugih me
ja. Že v prvem letu delovanja naše 
televizije smo začeli snovati oddajo 
Med Sočo in Nadižo. To je, mislim, 
zelo primeren in posrečen naslov, 
ki kaže na našo inform ativno pri
sotnost tud i v Beneški Sloveniji. 
Oddaja Med Sočo in Nadižo je na 
sporedu enkrat na teden in traja pol 
ure. Naj dodam  pom em bno po
drobnost, da omenjeno oddajo pri
pravljajo kolegi z one strani meje. 

Politična in ideološka 
pripadnost rojakov v Ita liji 
sta različni,čeprav 
v prizadevanjih za 
narodnostne pravice in zaščito 
nastopata enotno, strnjeno. 
Mnogi so po svojem 
prepričanju in usmeritvi 
katoličani, spet drugi pa so 
pretežno la ik i oz. levičarji.
Kako p a  v omenjeni oddaji Med 
Sočo in Nadižo zagotavljate 
pluralnost mnenj?

Pri pripravljanju oddaj iz sosed
njega obmejnega prostora v Italiji sem 
kolega Livija Semoliča iz G orice 
preveč obremenil, saj ima on tudi 
svojo službo. Zaradi tega je dobrodo
šel vsak m orebitni nov sodelavec iz 
Gorice ali drugod v sosednjem za
mejstvu, ki bi lahko kaj pomagal pri 
pripravljanju omenjenih oddaj na 
TV Primorka. Lahko bi v Gorici se
stavili ekipo sodelavcev, ki bi priprav
ljali oddaje, v našem TV studiu pa 
bi jih  samo predvajali. M orda bi pri 
tem lahko sodelovala tudi Primor
ski dnevnik in Novi glas.

Televizija Prim orka je  ena najbolj uspešnih organizacij tega  
elektronskega m edija, ki delu jejo  zunaj javnega oz. državnega  
om režja slovenske televizije. N jen tvorec in ustanovitelj je  bil An
ton Vencelj, ki je  zdaj direktor, odgovorni urednik in občasno tudi 
režiser. Pred tem  je  bil snemalec državne televizije na Goriškem in 
tedaj si je  pridobil tudi pom em bne in dragocene izkušnje za delo v 
omenjenem elektronskem m ediju, ki jih  je  pozneje, po ustanovitvi 
TV  Prim orke, obogatil z  novimi spoznanji in potrebam i.

Po ustanovitvi TV Primorke so se 
pojavile bojazni, da bo to neka tele
vizija levičarskega značaja in usme
ritve. Takrat so me takšna naziranja 
vznem irila in navdala z bolečino, 
saj sem bil prepričan, in to ostajam 
tudi sedaj, da naša televizija ne sme 
biti ne leva ne desna ne namenjena 
rdečim , belim  ali črn im , temveč 
mora b iti naš medij za ljudi. Kole
gom, ki prip rav lja jo  oddajo  Med  
Sočo in Nadižo, vedno polagam na 
srce, da morajo b iti v njej prisotne 
vse ustanove, organizacije in društva 
naše narodne skupnosti v Ita liji ter 
ljudje vseh prepričanj. M islim , da 
je TV Primorka tud i v tej oddaji o- 
hranila in utrd ila  svojo usmeritev. 

Boste torej oddajo ohranili? 
Obvezno. Ponavljam, da TV Pri

morka mora nadaljevati svojo v lo
go, poslanstvo na obeh straneh še 
obstoječe slovensko - italijanske me
je. Naš program razširjamo tudi v 
Rezijo. Pri tem smo v zadnjem času 
pričeli sodelovati s prijateljsko te
levizijo Telefriuli, za katero vsak te
den pripravljamo polurne inform a
tivne oddaje v slovenskem jeziku, 
ki jih je  mogoče videti do skrajne
ga roba slovenskega etničnega in 
narodnega ozemlja na zahodu. Ne
katerim krogom  v Ita liji ta oddaja 
v začetku sicer ni bila všeč, toda je 
niso uspeli ukiniti. Vodstvo ustano
ve Telefriuli je zadovoljno s sode
lovanjem, saj tudi oni pripravljajo 
vsak teden polurno oddajo o do
godkih v Furlaniji (videmski pokraji
ni) in v deželi Veneto, ki jo  na TV 
Primorka predvajamo.

V zadnjem času pa ste začeli 
na TV Primorka predvajati 
novo oddajo, ki je  namenjena 
gledalcem v Gorici.
Nova oddaja je namenjena slo

venskim in italijanskim  gledalcem. 
Dali smo ji ime GO&GO - U trip Go
riške, s čimer smo hoteli poudariti in 
simbolizirati poslanstvo obeh mest, 
Nove G orice in G orice v našem 
obmejnem prostoru. Novo oddajo 
smo si om islili zato, ker smo pre
pričani, da morata imeti obe Gorici 
svojo te levizijo . Prispevala naj bi 
predvsem k poglabljanju sodelova
nja in ustvarjanju resničnega sožit
ja med Slovenci, Furlani, Italijani na 
tem našem skupnem prostoru. 

Kdaj p a  je  omenjena nova 
oddaja na sporedu. Koliko časa 
traja in  kdo so sogovorniki 
TV Primorke v Gorici?
Oddaja je dvakrat na mesec, v 

večernem času, in traja do trideset 
minut. Vse oddaje bodo naslovljene 
v s lovenskem  oz. ita lija n ske m  
jeziku, odvisno pač od narodnosti 
sodelujočega ali sodelujočih. Priza
devamo si zlasti za posredovanje 
inform acij o življenju in razmerah 
v Novi Gorici, da bi tako Ita lijani v 
Gorici bolje spoznali in poskušali 
razum eti stvarnost v sosednjem 
mestu. Glavni namen nove oddaje 
je predvsem ta, da bi se oba naro
da, ki ž ivita v Novi Gorici in G ori
ci, bolje spoznala med seboj.

Ustanovitelj TV Primorka ter 
njen direktor in odgovorni 
urednik Anton Vencelj je  
v pogovoru za naš tednik 
obravnaval in utemeljil še 
nekatere druge vidike in 
podrobnosti o vlogi 
in delovanju tega 
elektronskega medija.
M i nismo komercialna postaja, 

marveč predvsem regionalna tele
vizija. Status regionalne TV zahte
va, da imamo določeno število ur 
programa z raznoliko vsebino. Pri
padamo tre tji slovenski televizijski 
mreži, ki pokriva dobršen del Slo
venije, od Nove Gorice, čez Nanos 
do Ljubljane, do Štajerske, v Prek
murje, pa na Dolenjsko, od koder naš 
program  sega celo do Zagreba. 
Skupaj je  v om enjeni tre tji sloven
ski televizijski mreži pet regional
nih postaj, ki so med seboj poveza
ne z linkovsko mrežo, kar om ogo
ča nemotene izmenjave ali nepo
sredno vključevanje v programe po
sameznih regionalnih televizij. 

Koliko pa vas je  zdaj vseh 
sodelavcev, ki pripravljate 
in zagotavljate program  
na TV Primorka?
Nas je sedaj deset zaposlenih, 

imamo 35 pogodbenih sodelavcev, 
ki živijo  samo od TV Primorke, pa 
še nekaj deset občasnih sodela
vcev. To je  veliko število, kar se 
občuti zlasti okrog petnajstega v 
mesecu, ko naši sodelavci preje
majo plače ozirom a izplačujemo 
honorarje.

Vi dobro sodelujete 
z  lokalno TV postajo 
VI-TEL v Dornberku. Neda vno 

je  zašla v težave in ste j i  
v kritičnem obdobju 
velikodušno pomagali. Kakšna 
pa je  po vašem mnenju 
prihodnost obeh televizij, 
ki delujeta na Goriškem?
Ne bi govoril o težavah, ki jih  je 

imel VI-TEL v Dornberku, ker bi jih  
kdaj lahko imeli tudi na TV Primor
ka. Z direktorjem omenjene televi
zije Ivom Saksidom sva prijatelja od 
nekdaj, oba sva začela kot snemal
ca in oba živiva za televizijo. Vendar 
pravim, da na našem območju ni pro
stora za dve televiziji. Tako ali dru
gače se bo treba nekako povezati, 
da bi lahko razvili močno regionalno 
televizijo.

Vi ste ustanovili TV Primorko, 
zdaj ste njen direktor, 
odgovorni urednik in po 
potrebi tudi režiser. Na 
delovnem mestu vas lahko 
srečamo, poiščemo skoraj 
odjutra pa do pozne noči.
Na vseh položajih, ki ste jih  ome

nili, sem bil. V Novem glasu prvič spo
ročam, da bom s 1. januarjem leta
2003 funkcije predal in se upokojil. 
Sicer bom s televizijo občasno, de
jal bi zgolj ljubiteljsko, še sodeloval. 
Nastopilo bo novo vodstvo TV Pri
morke. D irektorsko mesto bo pre
vzel kolega Jure Škerlep, ki je sode
loval že pri ustanavljanju naše tele
vizije. Pričakujemo vse najboljše.

P O G O V O R  /  V IN K O  LEVSTIK

"NA NOVO SEM ZAZIVEL!"
Gotovo je  pred časom veliko pra

hu dvignila vest, da je  bil znani goriški 
hotelir Vinko Levstik (na sliki) v Slo
veniji najprej obsojen na dvanajst let 
zapora zaradi zločinov, ki naj b i jih  
bil storil med drugo svetovno vojno. 
Pred kra tkim pa je  sodišče Vinka Lev
stika dokončno oprostilo. Gospoda 
Levstika smo naprosili za krajši po
govor,. na katerega je  rad pristal.

Gospod Levstik, bo torej vaš
letošnji Božič bolj vesel
in sproščen?
Brez dvoma, da bo zame letošnji 

Božič eden najlepših v življenju. Ško
da le, da do tega ni prišlo že mnogo 
let prej, ko sem bil še bolj pri življenj
ski moči, kot pa sem danes. Pre
ganjanje in zasledovanje OZNE in 
kasneje UDBE vse od leta 1946 na
prej je  na meni pustilo mnogo ne
gativnih posledic, tako zdravstvenih 
kot tudi duševnih. V teh letih se je 
zvrstilo več kot 30 agentov OZNE 
oz. UDBE, ki so me zasledovali oz. 
opazovali in poročali svojim  na
drejenim o vsakem mojem gibu. Da 
sem bil pod nadzorom, sem vedel, 
da pa sem bil tako strogo nadzoro
van, sem izvedel šele pred kratkim, 
ko sem v roke dobil svoj tajni oseb
ni dosje, ki ga hranijo v Arhivu Re
publike Slovenije in ki obsega nič 
manj kot 2486 strani. Ugotovil sem, 
da je malo manjkalo, da me niso v 
G o ric i lik v id ira li.  T rik ra t so me 
poskušali ugrabiti. Leta 1988 so pod 
vodstvom iz Nove Gorice v hotelu, 
tu v Gorici, takrat je bil Palače Ho
tel, nam estili tud i prisluškovalne

aparate. Posneli so vse moje pogo
vore, tako poslovne kot tudi zaseb
ne, npr. pogovore s prof. Žebotom, 
s predsednikom Narodnega odbo
ra g. Rudijem Smersujem, z dr. Ur
bancem itd.

Zanim a nas, kako je  sodišče 
utemeljilo najprej obsodbo 
in nato dokončno oprostitev? 
Prva obsodba na 12 let zapora je 

temeljila na zapiskih udbovskih pre
iskav v letih 1981/82 in na pričeva
njih njim prodanih prič. Zaslišali so 
118 oseb brez moje prisotnosti in 
leta 1984 policijsko sodno preiska
vo arhivirali z utem eljitvijo, da sem 
nedosegljiv, čeprav sem bil tu v Go
rici. Preko odv. Kozinca sem zahte
val obnovitev postopka, ki so ga ob
novili šele po osamosvojitvi Slove
nije. Kar pa se tiče oprostilne sodbe, 
sem pričakoval razveljavitev prvo
stopenjske obsodbe in vrnitev v po
novno sojenje, s čimer bi mi sodšče 
omogočilo, da dokažem svojo ne

dolžnost. Vendar pa je všije sodišče 
izdalo oprostilno sodbo na podlagi 
raznih pravnih predpisov, k ijih  razu
me le izkušen pravnik, in ne na po
dlagi popolne resnice. Hkrati pa je 
z mojo oprostitvijo zaščitilo resnič
ne komunistične teroriste slovenske
ga naroda. Tako je kljub veselju, da 
se je končala moja dolgoletna kal
varija, ostal grenak priokus, da v Slo
veniji še ni popolne demokracije. 

Kako se sedaj počutite, saj 
se je  po svoje za vas začelo 
neko novo obdobje, skorajda 
bi rekli novo življenje?
Ne bi rekel ravno novo življeneje, 

temveč lep konec mojega življenja. 
Upam, da ga bom užil še kakšno 
leto, kajti stresi in trpljenje 21-letne
ga policijsko-sodnega preganjanja 
so temeljito načeli moje zdravje, kot 
sem že prej omenil. Posledice so tu 
in tudi oprostilna sodba Višjega so
dišča Republike Slovenije mi ne mo
re povrniti zdravja. Poleg tega sem 
bil v življenju v marsičem prikrajšan 
zaradi krivega in protipravnega pre
ganjanja. Obsojenec je zaznamovan: 
kriv ali nedolžen! Kakšen politični 
duh veje v slovenskem sodnem apa
ratu, pa je dokaz, da mi leta 1984 ko
munistično sodstvo ni hotelo soditi; 
sodstvo pod dežnikom parlamentar
ne demokracije pa me je obsodilo.
V slabem položaju sem sedaj, kot se
veda sem bil tudi takrat. No, končno 
je Višje sodišče to popravilo. Bil sem 
in sem še danes pošten slovenski do
mobranec in tak bom tudi ostal.

■ JU l’
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Z VSTOPOM V EU BO SLOVENIJA ZAČELA POVSEM 
NOVO POT POLNO VELIKIH MOŽNOSTI

MARJAN DROBEZ

V Sloveniji razne dogodke 
radi označujejo, da so zgo
dovinskega pomena za drža
vo, vendar takšna opredeli
tev zagotovo velja za dva do
sežka v letu 2002. Slovenija 
je  bila povabljena v članstvo 
vojaške in politične organiza
cije, zveze NATO, v petek, 13. 
t.m., pa je uspešno končala 
pogajanja z Eu o vstopu v to 
veliko povezavo. Vse po litič
ne stranke, razen SNS Zma
ga Jelinčiča - Plemenitega, so 
z zadoščenjem in komaj pri
kritim  navdušenjem pouda
rile, da je še en cilj, ki si ga je 
Slovenija zadala ob osamo
svojitvi, namreč vključitev v 
evroatlantske povezave, ure
sničen. To je zgodovinska od
ločitev za Slovence, sta za
ključek pogajanj v Kobenhav- 
nu ocenila predsednika desno
sredinskih političn ih strank, 
SDS in Nove Slovenije, kr
ščanske ljudske stranke, Ja
nez Janša in dr. Andrej Bajuk. 
Slovenski pogajalci so dose
gli, da bo Slovenija po vsto
pu v povezavo leta 2004 in 
za obdobje do leta 2006 iz 
bruseljske blagajne prejela 
250 milijonov evrov več sred
stev, kot pa bo vanjo vplača
la. Znatne pomoči bo delež
no kmetijstvo. Premier v od
stopu (in bodoči državni po
glavar) dr. Janez Drnovšek 
(na sliki) pravi, da so v dan
ski prestolnici "prem etavali" 
m ilijone evrov, zato seje zde
lo, da so se zaključna poga
janja sukala le okoli denarja. 
"Res pa je, da gre za veliko 
več. Slovenija bo začela po
vsem novo pot v Evropsko 
zvezo, kjer poleg neposred
nih gospodarskih in finanč
nih koris ti p ričaku jem o še 
vrsto drug ih . Navsezadnje 
bomo postali evropski držav
ljani in s tem dobili več ma
nevrskega prostora za ž iv
ljenje na vseh področjih". Vo

dja ožje pogajalske skupine 
Slovenije dr. Janez Potočnik 
pa je poudaril, "da v EU ne 
vstopamo z grenkim prioku
som, vemo, za kaj gre in kaj 
povezava za Slovenijo dolgo
ročno po
meni." Zu
nanji m in i
ster dr. D i
m itr i j  Ru
pel pa je ta
kole razmi
š lja l: "Z a  
seboj smo 
končno pu
stili zgodo
vino, ki je  
bila za Slo
ven ijo  ne
varna, siro
mašna, o- 
m e je n a .
Gre za veli
kanski pre
mik in vseh 
n je g o v ih  
razsežno
sti še sploh
nismo uspeli izm eriti." Pred
stavniki Slovenije bodo po
godbo o vstopu v EU podpi
sali v sredo, 16. aprila 2003, 
v Hefajstovem tem plju pod 
Akropolo v Atenah, pred tem 
pa bo o včlanitvi v poveza
vo, morda hkrati tudi o vsto
pu v zvezo NATO, izveden 
referendum. V EU bo Slove
nija skupaj z drugim i deveti
mi državami sprejeta 1. maja 
2004.

Slovenija pa v teh dneh pred 
b o ž ičn im i in n o vo le tn im i 
prazniki doživlja pomembne 
dogodke in spremembe tudi 
na domačem političnem  od
ru. Bivši finančni m inister An
ton Rop bo nemara prav da
nes, v četrtek, 19. decembra, 
v državnem zboru predstavil 
novo slovensko vlado, ki jo  
je  bilo treba oblikovati spričo 
odstopa bivšega premiera, 
dr. Janeza Drnovška, ki je bil 
izvoljen za novega predsed
nika države. Zam enjala se

bosta ministra dveh pomemb
nih resorjev, ustanovljeno pa 
je novo m inistrstvo brez li
stnice. Novi finančni minister 
je  postal dr. Dušan Mramor, 
ki je bil doslej profesor na 

ekonomski 
faku lte ti v 
L ju b lja n i. 
M in is trico  
za šolstvo, 
znanost in 
š p o r t  d r. 
Lucijo Čok, 
bo nasle 
d il Slavko 
G aber, ki 
s icer sodi 
v na j o ž ji 
krog vodi
teljev LDS. 
Zatrjujejo, 
da na j bi 
dr. Lucija  
Čok posta
la rek to ri
ca  n o v e  
u n iv e rz e  
na Primor

skem. Za m in istrico brez li
stnice za področje regional
nega razvoja pa je bila ime
novana Zdenka Kovač, ki bo 
v vladi zastopala Demokra
tično  stranko upokojencev 
Slovenije. Anton Rop je bil za 
novega predsednika vlade 
izvoljen z večino glasov, saj 
se je  zanj izreklo 63 poslan
cev, pro ti pa jih  je  bilo 24. 
Vendar je bil med parlamen
tarno razpravo deležen tudi 
kritik, češ da je najbolj odgo
voren za naraščanje inflacije 
in javnega do lga v državi. 
Predsednik Nove Slovenije, 
krščanske ljudske stranke, dr. 
Andrej Bajuk je, denimo, me
nil "da se je Rop izkazal kot 
uspešen izvajalec projekta 
delitve Slovencev na manj
šino novih bogatašev in po
zabljeno tiho večino."

Predsednik Slovenije M i
lan Kučan, ki mu mineva dru
gi petletni mandat, je darila, 
ki jih  je  dobil med predsed

nikovanjem, izročil v varstvo 
muzeju novejše zgodovine v 
Tivoliju v Ljubljani. Daroval
ci v Sloveniji in v tu jin i so 
Kučanu največkrat podarili 
ša tu lje , vaze, k rožn ike  in 
svečnike. Darila sedaj prika
zujejo na razstavi, ki ima na
slov O d brezove metle do sre
brnega krožnika.

Na slavnostni seji držav
nega zbora, ki bo do konca 
tega tedna, se bo Kučan po
slovil od poslancev, nagovo
ril pa jih  bo tudi novi predsed
nik Slovenije dr. Janez Drnov
šek. Svoj mandat bo začel v 
noči med 22. in 23. decem
brom. Iz kleti predsedniške 
palače so pred nekaj dnevi 
odpelja li za tovornjak arhi
vov, ki so nastali v petnajstih 
letih, ko je  Milan Kučan krojil 
slovensko politično zgodovi
no. Vodilna osebnost je  bil 
od leta 1986, ko je postal pred- 
sednik Zveze kom un is tov 
Slovenije, potem pa je doživ
ljal različna obdobja. Zago
tovo pa je bilo tudi zanj naj
pomembnejše obdobje osa
mosvajanje Slovenije. Božo 
Repe, redni profesor na filo 
zofski faku lte ti v L jubljani, 
raziskovalec polpretekle zgo
dovine Slovenije in avtor knji
ge o njenem osamosvajanju, 
Jutri je  nov dan, je  slovensko 
javnost presenetil z osuplji
vo novico. V intervjuju za ča
snik Dnevnik v Ljubljani, ki je 
bil objavljen v soboto, 14. de
cembra, je namreč povedal, 
"da pozna še eno zgodbo, ki 
jo  je težko preveriti, ampak 
misli, da je resnična. V vrhu 
Demosa je  obsta ja l načrt, 
kako Kučana za nekaj dni 
odstraniti, če v času vojaške
ga osamosvajanja Slovenije 
ne bi od ig ra l pričakovane 
vloge." To domnevo oz. trd i
tev uglednega slovenskega 
zgodovinarja je  časnik obja
vil tudi v svojem zaglavju na 
prvi strani.

DRŽAVA PREMALO SOCIALNO  
USMERJENA

V Sloveniji je  v pričako
vanju božičnih in novoletnih 
praznikov vzdušje kot običaj
no mrzlično, javna občila pa 
obširno in podrobno poro
čajo o tem, kako in kje bodo 
ljudje proslavljali prehod iz 
tega koledarskega obdobja v 
novo. V podjetjih, ki so uspe
šna, javnih in zasebnih, bo
do zaposlenim izplačali t.m. 
"božičn ico" ali trinajsto pla
čo, kar bo za marsikoga dra
gocen dodatek pri premago
vanju finančnih stisk.

Na splošno zunanji blišč, 
ki se kaže v praznično okra
šenih ulicah, izložbah in na
kupih v trgovinah, skoraj po
vsem zakriva težavne razme
re in pomanjkanje, v katerih 
živi veliko Slovencev. Zdi se, 
da oblast o revščini, ki se širi 
hitreje, kot narašča število do
bro situiranih oz. gmotno pre
skrbljenih državljanov, sra
mežljivo molči. Z njim i, torej 
revnimi, se predvsem ukvar
ja jo  dobrode lne  organ iza
cije, kot sta zlasti Rdeči križ 
in Karitas.

Po merilih, k ijih  upošteva
jo  statistične službe v drža
vah članicah EU, je  v Slove
niji 265.000 ljudi revnih, le
ti pa žive v 100.000 gospo
dinjstvih. Ugotovili so, da v 
Sloveniji že vsak četrti otrok 
živi v revni družini. Veliko je 
družin, kjer so vsi družinski 
člani brezposelni: oče in sin, 
mati in hči.

Razlogov za tako obsež
no revščino je veliko in so med 
seboj tesno povezani. Najve
čji krivec je  država, ki vodi 
negotovo in mlačno socialno 
po litiko , čeprav naj bi bila 
Slovenija glede na ustavna 
določila socialno naravnana 
in usm erjena. Propadanja 
podjetij in dejavnosti, na pri
mer v tekstilni, usnjarski in 
obutveni industriji, zagotovo 
ni b ilo moč preprečiti, toda 
za tisoče delavk in delavcev, 
ki so nenadoma ostali brez 
zaposlitve in življenjskih per-

G L E D A L IS C E  N A  V R V IC I /  P R E M IE R A  Ž A L O S T N E  K R A LJIC E

PREPROSTA PIŠČALKA PREGNALA 
MRKI DOLGČAS

I Ijičarja Milana Petka. Pravlji
ca je žlahtna rožica iz Petko
ve knjige Iz pravljičnega vrta, 
ki je izšla pri založbi Obzorja 
1.1998. Pri predelavi je Aber- 
šek pravljico spretno osvobo
dil papirnate ujetosti, jo  pre
č is til in j i  odvzel m nožico 
protagonistov, ki bi onem o
gočili odrsko izvedbo, ter ja
sno poudaril ključno srčiko, 
kraljičino (Lea Kovačič) zdol
gočasenost. Dolgčasa ji ne 
morejo zbrisati z obraza niti 
dvorna vseveda zdravnica 
(Ana Žbona), načitana učite
ljica (Nika Melink), gospodo
valna kraljica (Ajda Miška), 
om ahljivi kralj (Nejc Cijan), 
živahni dvorni norček (Aja 
Komel), vse bogastvo in niti 
vražje video igrice. To se po
sreči le fantiču (V ito  Koršič), 
ki zna iz svoje piščalke zva
biti take melodije, da razja
snijo lice mali dami in sreč
no razvijejo pravljično nit. Po 
že uspešno preizkušeni odr
ski shemi je  Aberšek pravlji

co obogatil z izvirno glasbo 
Mateja Petejana, ki se lepo 
usklajuje s celoto, s songi in 
poživ lja jočim i p lesnim i ko
raki ter gibi že nekajkratne 
dragocene sodelavke, kore
ografinje Tine Lozej. Ker si je 
sam zam islil zelo asketsko 
scensko sliko, na njej so le 
trije  prestoli, ki pa učinkovi
to ponazarjajo kraljestvo Pri 
treh brezah, in maloštevilne, 
a izrazite rekvizite, je  pravljič
no razkošje čudovito prika
zala kostumografka Neven
ka Tomaševič, vodja šiviljske
ga oddelka PDG, z bogatimi, 
m arljivo sešitim i kostum i v 
živahnih barvah, ki so v le
pem kontrastu z golo scen
sko podobo.

Aberšek je s pretanjeno in 
režijsko čisto roko premišlje
no vodil igralce, ki so od lič
no ka rakte riz ira li v loge in 
vanje kanili, po režiserjevi 
že lji, pravšnjo m ero smeh 
vzbujajoče ironije.

spektiv, bi b ilo potrebno bo
lje poskrbeti. Zdaj se preživ
ljajo s pom očjo, ki jo  dajejo 
zavodi za zaposlovanje, no
vo zaposlitev pa lahko dobe 
le redki srečneži. Najvišja de
narna pom oč brezposelne
mu dosega 36.500 tolarjev, 
a to ni dovolj niti za osnovne 
življenjske potrebe. Omenja
mo, da samo najemnina za 
t.i. socialno stanovanje, ki ga 
š tirič lansk i d ruž in i dode li 
Mestna občina v Ljubljani, 
znaša 50.000 tolarjev. K sreči 
v takih prim erih za plačilo 
položnic prispevata humani
tarni organizaciji Rdeči križ 
in Karitas. Država je  v ome
njenih in drugih primerih očit
no preveč ozkosrčna, zaradi 
česar se revščina ohranja in 
kvečjem u sprem in ja  svoje 
oblike.

Na drugi strani pa si po
samezni t.i. poslovneži, ki se 
uvrščajo v družbeno e lito, 
brez sramu ali predsodkov 
povečuje jo plače in druge 
prejemke. Gre za tokove v ok
viru  t.i. tu rb o ka p ita lizm a , 
kjer ni posluha za socialno 
stanje in razmere v državi. V 
S loveniji se dogaja, da so 
plače vodiln ih uslužbencev 
lahko do pe tindva jse tk ra t 
višje od plač delavcev na dnu 
kvalifikacijske lestvice. V dr
žavnem zboru je nekaj dni 
potekala razprava o primeru 
petih vodiln ih uslužbencev 
tovarne sm uči in špo rtne  
opreme ELAN v Begunjah na 
Gorenjskem, ki so si hoteli 
izplačati nagrade v skupnem 
znesku okoli m ilija rdo  200 
m ilijonov tolarjev, z utemeljit
vijo, da so najbolj zaslužni za 
prem ostitev težav in uspe
šno poslovanje omenjene to
varne v Begunjah. Primer je 
še zdaj sporen ozirom a ne
rešen, ker se vanj vlada dom 
nevno ne more vmešavati. 
Razburjenje v slovenski jav
nosti je vzbudil tud i sklep 
vodstva osrednje slovenske 
zavarovalnice TRIGLAV, da 
prejšnji d irektorici Nadi Kle
menčič, ki je morala odsto
p iti s svojega položaja, iz
plačajo kar sto m ilijonov to
larjev "odpravnine".

Revni in socialno odrin je
ni prebivalci Slovenije bodo 
novo leto 2003 pričakali v 
skrom nih razmerah, daleč 
od blišča, razkošja in vese
ljačenja tistih, ki ž iv ijo  bolje, 
toda v upanju, da se bo nova 
vlada odločneje lotila social
nih problem ov in potreb v 
državi.

IVA KORŠIČ

V Zvezi ku lturn ih društev 
Nova Gorica že nekaj let de
luje Gledališče na vrvici, kul
tu rno  društvo, ki vabi pod 
svoja s sanjsko in pravljično 
d o m iš ljijo  p repojena krila  
šo la rje  iz v iš jih  razredov 
osem letke, take, ki kažejo 
za n im a n je  za g le d a liš ko  
čudo in nagnjenje do te očar
ljive umetnosti. M lade igral
ce - nekateri so se že preseli
li v A M O  pod okrilje PDG - 
od prve premierne preizku
šnje, ki je  b ila  le ta  2000, 
spremlja na tej naporni, str
mi, a vznem irljivi poti režiser 
Emil Aberšek, ki večji del 
svoje gledališke ustvarjalno
sti posveča mladim. Prav te 
najstniške gledališke navdu
šence, od katerih so štirje bili

prvič na odrskih deskah, je z 
d o lg o tra jn im  p loskan jem  
pris rčno  pozdravila  polna 
velika dvorana Primorskega 
dramskega gledališča v Novi 
Gorici v torek, 10. t. m., ko 
so se ji v že praznično osvet
ljenem  T a lijinem  svetišču

poklonili ob koncu nove odr- 
| ske uprizoritve. Aberšek jih 
je spet popeljal v brezmejni 
pravljični svet in ga z njim i 
oživil v igrici Žalostna prince
sa, ki jo  je dram atiziral oz. 
odrsko prired il po literarn i 
predlogi novogoriškega prav-
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Z A R A D I  G O S P O D A R S K E  K R I Z E  K L J U B  T R I N A J S T I  P L A Č I  P O T R O Š N I Š T V O  V K R I Z I

EVROPSKA BANKA 
ZNIŽALA URADNO 
DISKONTNO MERO

SE EKONOMIJA VRTI Z NAMI?
V zadnjih dneh videvamo po televiziji reklamne ogla

se, s katerimi skušajo potrošnike prepričati, naj kupujejo 
več. Ta reklamni oglas se zaključuje s trditvijo, da se eko
nomija vrti z nami in da smo potrošniki bistven elem ent 
v celotnem gospodarskem sistemu.

Pred nekaj tedni je Evrop
ska centralna banka prvič po 
tr in a js t ih  mesecih znižala 
uradno d iskontno mero, in 
s ice r za 0,50% . T renu tno  
znaša uradna diskontna mera 
2,75% . R az logov za tako  
znižanje je  b iio  veliko, v prvi 
vrsti pa so se zanj odločili za
radi vedno bo lj zask rb lju 
joče gospodarske slike v Ev
ropi. V zadnjih mesecih so 
namreč v vseh državah Ev
ropske m onetarne unije za
beležili vse manjšo gospo
darsko rast, istočasno pa so 
ugotovili padanje in flacije , 
kar je b ilo  tu d i povod za 
znižanje uradne d iskontne 
mere. G uverne r Evropske 
centra lne banke poudarja, 
da v naslednjih mesecih ne 
nameravajo še naprej zniže
vati obrestn ih mer.

Ekonom isti ugo tav lja jo , 
da so u ra d n o  d is k o n tn o  
mero v Evropi zn iža li zelo 
pozno, skoraj prepozno. V 
zadnjih trinajstih mesecih je  
evropsko gospodarstvo bolj 
in b o lj nazadova lo . Pred 
enim letom so ekonomisti za 
dveletje 2002-2003 napove
dovali vsaj 4%  gospodarsko 
rast, dejansko pa so v tem 
letu zabeležili šele 2,6% rast. 
Ker se ta manjša gospodar
ska rast ni pojavila kar čez 
noč, pač pa je to sad daljšega 
procesa, m enijo ekonomisti, 
da je ukrep Evropske central
ne banke v veliki zamudi. Go
spodars tvo  je  b ilo  že več 
mesecev potrebno take mo
netarne politike, ki bi spod
budila razvoj in rast gospo
darstva. Izvedenci Evropske 
centralne banke niso hoteli 
do sedaj znižati uradne d i
skontne mere, saj so se bali, 
da bi s takim  ukrepom spod
budili rast cen in s tem višjo 
inflacijo. Znano je namreč, 
da se po trošn ik i pri n iž jih  
ob re s tn ih  m erah ra je  o d 
ločajo za porabe kot za var
čevanje, pri višjih obrestnih 
m erah pa je  n a g n je n je  k 
varčevanju znatno večje. Če 
je povpraševanje veliko, pa 
se proizvajalci in prodajalci 
radi o d lo č ijo  za povišanje

cen, kar spodbuja in flacijo . 
Znano je namreč, da je  eden 
izmed ciljev izvedencev pri 
E vropsk i c e n tra ln i bank i 
skrb za stabilnost cen. V tem 
letu pa se je  sicer pojavila 
višja in flacija , ki pa je  ni po
vzroč ilo  večje povpraševa
nje, temveč nepravilno pret
varjanje cen iz državnih va
lu t na skupno evropsko va
luto. Čeprav je  bila inflacija  
v iš ja , bi lahko uradno  d i
s k o n tn o  m e ro  z n iž a li že 
pred časom. Na tak način bi 
po eni strani spodbudili go
spodarsko rast, po drug i pa 
bi bil vpliv na rast cen sko
raj neopazen. N ižja uradna 
diskontna mera bo po vsej 
verjetnosti le delno vplivala 
na večje povpraševanje, saj 
se po tro šn ik i o d lo ča jo  za 
morebitne nakupe predvsem 
v prim eru, da zaupajo  v bo
dočnost. Če je  po litičnogo - 
spodarsko stanje negotovo, 
je  z a u p a n je  p o tro š n ik o v  
zelo m ajhno in posledično 
je  tu d i povpraševan je  po 
ra zn o ra zn ih  d o b rin a h , ki 
n iso  ravno  ž iv lje n js k e g a  
pom ena, zelo m ajhno. In
flac ija  naj bi se srednjeroč
no usta lila  na predvidenih 
2%, kra tko ročno  pa se bo
do m ora li izvedenci pri Ev
ropski cen tra ln i banki spri
jazn iti z dejstvom, da bo ne
koliko višja. K tem u so ne
dvom no bo trova li tud i ne
kateri ukrepi davčnih uprav 
p o sam ezn ih  d ržav, ki so 
povišali dajatve na do loče
nih proizvodih, in posamez
ne države, ki so povišale pro
dajne cene svojih storitev.

T renu tna  gospoda rska  
slika je zelo negotova. Po 
predvidevanjih naj bi do pr
vih znakov gospodarske ra
sti prišlo v letu 2003, zaradi 
negotove p o lit ičn o g o sp o - 
darske slike pa si ekonom i
sti ne upajo postavljati kako 
hipotezo. Če se bo nadalje
vala m ajhna gospodarska 
rast, bo po trebno ponovno 
znižanje uradne diskontne 
mere, čeprav je sedanja vred
nost zelo nizka.
 MP

D ejansko pa je  b il tak 
oglas potreben, saj so se v 
zadnjih mesecih drastično 
zmanjšale prodaje po trgo
vinah. Največji padec so v 
septembru zabeležili pri pro
dajah usnjenih izdelkov, pred
vsem čevljev in usnjene ga
lanterije, oblek, pohištva in 
e lektričnih aparatov, name
njenih široki potrošnji. V istem 
obdobju pa so zabe- 
le ž il i m an jšo  rast 
prodaj prehram be
nih izdelkov, zvez
kov, kn jig  in pisar
n išk ih  p o trebšč in , 
kar je  seveda o b i
čajno v mesecu sep
tem bru , ko se po 
novno obpre jo  šol
ska vrata, ter zdravil.
Velik padec prodaj 
so zabeležili v skoraj 
vseh vrstah trgovin.
Največji padec pro
daj so zabe lež ili v 
drobnoprodajn ih tr
govinah, ki imajo na
va d n o  m anjše  d i
m enz ije  in so navadno v 
družinski upravi. V takih tr
govinah so se prodaje v pri
m erjavi z is tim  obdob jem  
lanskega leta m očno zmanj
šale. Nekoliko bolje gre ve
lik im  veleblagovnicam, kjer 
so zabeležili celo majhno po
rast prodaj. Prodajalci pa se 
že bo jijo  bližajočih se praz
nikov, saj so predvidevanja 
zelo nespodbudna. Navadno 
so se v tem obdobju prodaje 
močno povečale, za sedaj pa 
ne kaže, da bi se to zgodilo 
tud i letos. Psihologi, ki se 
tudi radi večkrat ukvarjajo z 
obnašanjem potrošnikov, so 
namreč ugotovili, da se bo 
marsikdo od loč il za nakup 
daril, vendar iz neke moral
ne dolžnosti. Ekonomisti pa 
so istočano ugotovili, da se 
bo povp rečna  po raba  za 
nakup daril zmanjšala za sko
raj 1% na potrošnika.

Razlogov za vedno manj
še porabe je veliko. V prvi vr
sti so za manjše nakupe kri
ve vse višje cene, ki so se v 
zadnjem letu precej poveča
le. Čeprav je inflacijska stop
nja, ki jo  mesečno izračuna
va italijanski urad za statisti
ko ISTAT, zmerno nizka, so

cene, ki jih  po trošn ik i pla
čujemo precej višje kot tiste, 
ki smo jih  plačevali lani. Iz 
analize, ki so jo  pred kratkim 
izdelali v vseh državah Evrop
ske monetarne unije, izhaja, 
da so se drobnoprodajne ce

ne v Italiji povečale za približ
no 10%, če pa preverjamo 
samo cene prehrambenih iz
delkov, ugotovim o, da so se 
povečale za p rib ližn o  5%. 
Istočasno so ugotovili, da so 
se cene spremenile v skoraj 
vseh državah Evropske mo
netarne unije. Največjo rast 
cen so zabeležili na Irskem 
in v Španiji, Italija pa je na 
nezavidljivem 3. mestu te le
stvice. V Belgiji in v Avstriji 
pa so celo utogovili, da so se 
cene najbolj razširjenih pro
izvodov široke potrošnje z 
uvedbo evra celo zmanjšale. 
Iz analize lahko ugotovimo, 
da je tudi skupna evropska 
valuta kriva, da so se cene 
tako povečale, vendar se je 
rast cen zaradi evra še veliko 
pred n jegovo  m a te ria ln o  
uvedbo, saj so nekateri trgov
ci v pričakovanju nove valu
te povišali prodajne cene.

Poleg tega pa se številni 
potrošniki bojijo bodočnosti. 
Ker ne vedo, kaj se bo v bliž
nji bodočnosti, še manj pa v 
daljn i bodočnosti, zgodilo, 
se raje od ločijo  za varčeva
nje. Veliko uganko predstav
lja tudi že večkrat napoveda
na reforma pokojninskega si

stema, zato se marsikateri 
potrošnik raje odloči za var
čevanje, ne pa za nakup stva
ri, ki niso neobhodno potreb
ne. Posebno težavo predstav
lja nadaljnje investiranje pri
varčevanega denarja. Glede

na dejstvo, da doživljajo vse 
svetovne borze težke trenut
ke, imajo potrošniki izredno 
velike težave, saj ne vedo, ka
ko bi primerno investirali svoj 
denar. Denar, ki ga ne investi
ramo in niti ne porabimo, osta
ne za ekonomski sistem ne
produktiven in ni več m otor 
gospodarstva.

Z makroekonomskega vidi
ka je padec prodaj zelo nega
tiven dejavnik. V tem prim e
ru industrijska podjetja ne mo
rejo prodati svojih proizvod- 
njov, proizvedeno blago os-

VPRAŠANJE 
SPRAVE

O  takšni širši razsežnosti 
sprave je spregovoril pred
sednik Kučan v intervjuju, ki 
ga je 10. t.m. objavil tržaški 
italijanski dnevnik II Piccolo.
V njem pravi, da pred pola
ganjem vencev gre izpolniti 
dva poliotična pogoja: urad
no predstaviti poročilo  slo- 
vensko-ita lijanske kom isije 
zgodovinarjev in dvigniti de-

taja na zalogi, zaradi manjših 
prodaj in vse večjih zalog pa 
se počasi zmanjšuje proizvo
dov. Pri vedno manjši pro iz
vodnji pa začenjajo industrij
ska podjetja odpuščati svoje 
uslužbence, saj so za podjetje 
samo predragi. Ravno tako se 
manjša delo trgovin in vseh 
drugih elementov, ki sodelu
je jo pri d istribuciji blaga: od 
p revozn ikov  pa do d ro b 
noprodajnih trgovin. In tudi 

tu se že poznajo ne
gativni vplivi manjših 
prodaj, saj prodajal
ci postopno zapirajo 
svoje trgovine. Poseb
no na Tržaškem se ta 
pojav zelo močno ču
ti. S tem rase nezapo
slenost, kar seveda 
ponovno negativno 
vpliva na povpraševa
nje s strani potrošni
kov in na prodaje. Da 
bi se to ne zgodilo, so 
že pred kakim mese
cem začeli spodbuja
ti potrošnike k naku
pom, saj se bo eko
nomski razcvet po

novno začel z naraščanjem 
dejanskega povpraševanja. 
Združenje prodajalcev je  že 
naslovilo na vlado prošnjo, naj 
bi s posebnimi davčnimi olaj
šavami spodbujali porabe. V 
prvi vrsti se zavzemajo za zma
njšanje davčnega pritiska na 
družine in podjetja. Istoča
sno pa naj bi tudi država kon
čno začela z gradnjo obljub
ljenih infrastruktur, saj bi v 
tem primeru država bistveno 
pripomogla k rasti povpraše
vanja po določenih dobrinah.

nar, ki ga je Slovenija izplača
la Italiji v izvršitev rimske po
godbe iz leta 1983. Ne zado
stuje zgolj simbolno polaga
nje vencev, če se ne spreme
nita "zavest o dogodkih in po
litično ravnanje."

Iz odmevov na navedeni in
tervju pa je razvidno, da Kuča
nove besede mnogim krajev
nim politikom ne gredo pre
več v račun. Še vedno prevla
duje odpor priznati objektiv
na zgodovinska dejstva. Zgled 
sprave med Nemčijo in Češko 
pri nas očitno še ni prodrl.
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želi vsem 
odjemalcem , 
sodelavcem in 
prijateljem  
vesel Božič in 
uspešno 2003!
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Č E Z M E J N O  S O D E L O V A N J E  S IP -TE R P IN

SKLENJEN POMEMBEN 
DOGOVOR

Pred dnevi so v tovarni kme
tijske mehanizacije SIP Stroj
na industrija d.d. v Šempetru 
v Savinjski do lin i podpisali 
nov dogovor v sodelovanju 
zastopniki tovarne SIP Strojna 
industrija d.d. in znanega slo
venskega podjetja Terpin Im- 
port-Export S.p.A. iz Gorice.

Podjetji sicer sodelujeta že 
več let, vendar je bilo to sode
lovanje nedorečeno. V okviru 
svoje reorganizacije pa je pod
jetje  Terpin povsem obnovi
lo svojo prodajno strategijo in 
o rganiz ira lo  kapilarno pro

dajno mrežo po vsej Italiji, ki 
že daje prve ugodne razultate. 
Za tovarno je pogodbo podpi
sal generalni d irektor Bojan 
Voh ob sodelovanju komercial
nega direktorja Andreja Koro
šca in področne vodje za angle
ško govoreči trg Bojane Kre
snik. Za zamejska podjetja pa 
je pogodbo podpisal upravnik 
Marjan Terpin ob sodelova
nju Simona Terpina, odgovor
nega za prodajo teh strojev po 
Italiji, in sodelavca Marka Ter- 
čiča. Pogodba se vključuje v 
širši okvir sodelovanja med

Slovenci, ki živijo izven meja 
slovenske države, ki pa doslej 
še ni dobilo pravega zagona 
tudi zaradi določene skepse, 
ki je vladala na obeh straneh 
meje. Menimo pa, da bi prav 
tako tesno sodelovanje lahko 
odločilno vplivalo na boljše po
čutje zamejskih Slovencev, ker 
bi gotovo vzpodbudilo večjo 
samozavest naših ljudi in bi 
slovensko državo morda raz
bremenilo dajatev, ki jih name
nja zamejstvu. Z dobrim in po
štenim delom bi si lahko zamej
ci opomogli od hudih gospo
darskih udarcev, ki so jih doži
veli z žalostno usodo sloven
skih bank in ob neuspehih nek
danjih "družbenih" podjetij.
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T A N Z Q U A R T IE R  NA D U N A JU  /  IZ Z IV A L N A  PLESNA PREDSTAVA

9X9: KJE SO MEJE UMETNOSTI?
RAFFAELLA PETRONIO

V kulturnih krogih - pa ne 
samo tam - se že nekaj časa 
zelo pogosto pojavlja vpraša
nje, kaj lahko sploh umetnost 
še pove v 21. stoletju. Je še 
možno povedati kaj novega 
ali je  b ilo  že vse izrečeno? 
O dgovori na to  vprašanje 
pogosto trd ijo , da je  danes 
možno le ponavljanje in po
snemanje. In da to ni umet
nost. Ali tore j umetnost ne 
obstaja več?

Pred časom je bila na Du
naju zanimiva plesna pred
stava v okviru plesne sezone, 
ki jo  organiz ira  TanzQuar- 
tier. Ta nudi veliko kvalitetnih 
predstav in p rip e lje  v av
strijsko prestolnico medna
rodna imena sodobne ple
sne scene. M islim , da je  v 
svoji orig inalnosti predstava 
"9x9"(na sliki) odgovorila na 
marsikatero vprašanje, ki na 
Tržaškem žal večkrat ne naj
de odgovora zaradi skoraj 
neobstoječih kvalitetnih po
nudb na področju sodobne 
plesne scene kot tudi ekspe
rim entalnega gledališča, ki 
bi publiki razvilo kritično m i
šljenje o določenem delu.

"9x9" je  zadnja stvaritev 
priznane  be lg ijske  plesne 
skupine "Les Ballets C. de la
B." in je  nastala po ideji ko
re o g ra fin je  C h ris tin e  De 
Smedt. Predstavo, ki tra ja 
okrog 70 m inut, je skupina 
p lesa lcev  pones la  že po 
vsem svetu. Scenografija te
melji na zelo preprostih ele
mentih, ampak vsakič z dru
gačnimi, nepričakovanimi re
zultati. Gre za prikaz pojma

mase in individuuma, za ma
tem atiko vsakdana, gre za 
vsakdanje gibe in za vpra
šanje gledališkega prostora. 
Vsi ti elementi pripeljejo do 
rezultata, ki dvigne predsta
vo nad povprečne plesne 
stvaritve in ki daje plesu na 
odru čisto no
ve sm ernice, 
publiki pa no
ve izzive.

"9x9" je ka
lejdoskop tako 
imenovanega 
matematične
ga gledališča 
mase ljud i in 
o d p ira  nove 
horizonte odr
skega prizori
šča. Na kateri 
bazi se razvije 
delo? 9x9 =
81. To je števi
lo nastopajo
čih na odru .
Gre za navad
ne ljud i s ce
ste, ne profe
sionalne ple
salce, n iti ne 
gledališke ig
ralce. Beljgijska skupina je na 
Dunaju zbrala to število lju 
di, s katerim i je  speljala pro
jekt, a skupina kroži že ne
kaj časa po svetu in ponavlja 
predstavo v raznih kra jih , 
vsakič z drugim i nastopajoči
mi. Tako se vsakič ustvari či
sto nov rezultat.

Predstava se začne v temi 
s tem ačnim i zvočnim i efek
ti, ki preidejo kmalu v ponav
ljajočo m onotono glasbeno 
temo. Iz vrst občinstva vsta
nejo posamezniki, ki se v te

mi premaknejo na oder, kjer 
se začnejo gibati. Luč na od
ru se počasi dvigne in publiki 
se pokaže oder poln ljudi v 
vsakdanjih oblekah. Vsak se 
prem ika  po svoje, s č is to  
naključnim i gibi: eden hodi, 
drugi ponavlja sekvenco pre-

*

prostih gibov, tre tji leži na 
tleh. Prizorišče se ne spremi
nja, vse sloni na premikanju 
mase po odru. Publika gleda 
to maso, kot če bi bila na ce
sti, kjer si vsak utre svojo pot 
skozi množico. Če izvzame
mo nekaj skupnih trenutkov, 
ko vsi ponovijo istočasno isti 
gib, predstavlja drugače vsak 
nastopajoči svet zase. Do 
konca predstave.

Publika je bila osupla, šo
kirana. Običajnih plesnih kom
binacij in koreografij ni bilo.

Ni bilo ne zgodbe, ne čustev, 
pa niti kake tematske niti, ki 
bi peljala publiko do kakega 
sporočila, zaključka. M orda 
je bil smisel tokrat kje dru
gje... M arsikdo je zapustil 
dvorano med predstavo, sama 
sem s težavo zdržala do kon
ca. Publika ni navajena na 
take predstave. Kasneje sem 
imela priložnost, da sem iz
menjala vtise z drugim i iz ob
činstva in marsikdo je rekel, 
da bi b il rad zakriča l, ali 
zbežal iz dvorane, ker so bili 
gibi ponavljajoči, počasni in 
nepovezani. Stopila sem tudi 
do nastopajočih, ki so mi raz
ložili s trukturo dela. Imeli so 
vaje s plesno skupino. Prvo 
srečanje je bila plesna impro
vizacija, iz katere je kasneje 
vsakdo moral izbrati samo 2 
m inuti gibanja, kar je  zelo 
malo. Ti dve m inuti plesa so 
morali raztegniti na 20 m i
nut. Gibe, ki so prvič trajali
2 m inuti, so torej potem po
navlja li 20 m inu t. Tako so 
ustvarili pojem počasnosti. 
Predstava je  imela tri sklope 
po 20 m inut in še 10 m inut 
zaključka. Vse je  b ilo  zelo 
preračunano, matematično. 
Vsi nastopajoči, s katerim i 
sem govorila, so mi zagoto
vili, da je bilo izredno težko 
izvesti kratko plesno sekven
co tako počasi in to trikrat za
poredoma. To je  seveda ra
zum ljivo, tud i ker nastopa
jo č i niso b ili pro fesiona ln i 
plesalci.

Toda predstava je bila pre
cej utrujajoča tudi za publi
ko. Po njej je bila debata, pri 
kateri so sodelovali koreo
g ra fin ja  p ro jek ta  in njena

skupina. Vzdušje je  bilo kar 
razgre to , saj je  m ars ikdo  
imel kaj pripom niti. Marsik
do je izrazil misel, da je bila 
predstava le neokusna šala, 
in poudaril, da pravzaprav to 
ni bila niti prava predstava, 
pač pa poizkus neke ideje. 
O dprlo  se je torej več vpra
šanj: kako daleč je  dovoljeno 
iti, ko se lahko postavi neko 
delo na oder, kje je  meja, ali 
se umetnik - v tem primeru 
koreograf - sploh zaveda, da 
ima odgovornost pred pub
liko, da pove nekaj s svojim 
delom? Ljudje na odru mo
rajo vedeti, kaj sporočajo, kak
šen pomen ima beseda ali gib. 
Nekdo je ocenil, da je "9x9" 
zanimiv eksperiment, a da ni 
za oder. Na tak način  je 
sprožil vprašanje, zakaj je tak 
projekt sploh prišel v gleda
lišče. O dgovor je  bil jasen; 
samo v gledališču točno veš, 
kaj lahko kom uniciraš, ker 
oder v gledališču daje jasno 
sliko tistega, kar se želi po
vedati z delom. Tu pa so spet 
prišla na dan nova vprašanja: 
kaj pomeni priti v gledališče? 
Zakaj grem v gledališče? Kaj 
pričakujem, da bom tam do
bil? Kakšno vlogo ima gleda
liški prostor v današnji druž
bi? Ali ima gledališko ustvar
janje še kak smisel? Ko go
vorim o o eksperimentalni in 
avantgardni plesno gledali
ški sceni, je  dopustno tudi 
vprašanje, če v umetnosti ob
staja kaka meja, kaj je, kaj pa 
ni več um etnost, ali koliko 
smo odprti za novosti in ka
ko jih  sprejemamo.

Predstava "9x9" deluje na 
podlag i koncepta mase in 
hoče spodbud iti pub liko k 
razmišljanju; kdo sem jaz, ki 
sem prišel v gledališče, sem

del mase tudi jaz? Kaj je  ma
sa? V tistih 70 minutah poča
snih gibov in ponavljajoče se 
glasbe je gledalec prisiljen, 
da začne razmišljati, in to je 
tudi smisel take odrske po
stavitve. Sama koreografinja 
je na debati rekla, da je  bilo 
delo pravzaprav živa slika, 
saj je  vsebovala prave ljudi 
in, ko bo predstave konec, bo 
delo ostalo še naprej na Du
naju. To pa po zaslugi tistih 
živih ljudi, ki so bili na odru, 
kot živ del slike.

Sodelujoči na debati so 
prišli do zaključka, da ust
varjati v 21.stoletju - ko je  vse 
lahko umetnost ali pa nič, ko 
je  meja med um etnostjo in 
ostalim tako tanka, da jo  je 
včasih težko zaznati - ni lah
ko, a da je mogoče. Treba je 
imeti točno določen cilj, na
tančno vedeti, kaj se želi po
vedati, imeti jasno idejo. M i
slim, da je  predstava "9x9" 
vse to imela, saj je  stresla in 
presenetila ljudi, jih  prebudi
la in porin ila  iz varn ih ko
tičkov navade in povprečnih 
del ter jih je  ob vrnitvi domov 
prisilila k razmišljanju.

Vprašanj in izzivov je to 
rej še in še. Tudi ta članek želi 
b iti izziv in startna točka za 
razmišljanje. Seveda je o tej 
temi veliko nasprotujočih si 
teorij, ki so lahko vse tehtne. 
Tako v id im o na m arsikate
rem odru tudi veliko neum
nosti, k ijih  predstavijo kot ne 
vem kakšno umetnost in jo  
p ro d a ja jo  za d rag denar. 
Skušajmo slediti zdravi pa
meti in sledimo lastnemu na
ravnemu občutku za lepo in 
popolno. Po tem bomo laže 
prepoznali pravo umetniško 
delo.

POTOPIS

O D  NO VE G O R IC E  D O  S A N T IA G A  (8)

CAMINO FRANCES
%

NACE NOVAK

Za prvo silo sem se zado
voljil s klepetom v pokritem 
delu pred vhodom v stavbo, 
kjer se nas je zbralo kar nekaj 
mlajših. Na novo sem spoz
nal Belgijca Jana in Avstral
ca Scotta, ves čas pa so pri
hajali novi in novi premoče
ni pohodniki. M lad nemški 
par je pripešačil v spremstvu 
več jega  psa, podob n e g a  
nemškem u ovčarju . Sprva 
sem m islil, da je njihov, in 
sem si še belil glavo s tem, 
kje ga bodo, reveža, pustili 
čez noč, saj je  psom vstop v 
zavetišča prepovedan, po
tem pa sta povedala, da sta 
nanj naletela v vasi deset ki
lometrov stran. Od tam jih  je 
zvesto spremljal, kot bi sku
paj živeli že leta, tako da jima 
ni b ilo  č is to  jasno, kaj in 
kako. Se kar tako, na en dva 
tri posloviti od tako zveste
ga spremljevalca, ali kaj ?

M edtem  ko smo izmenič
no božali premočenega pri
tepenca in sta Nemca še na
prej glasno razmišljala o tem, 
kaj naj naredita, se nam je 
pridružila debelejša ženska,

domačinka, ki je bila v zave
tišču zadolžena za čiščenje. 
Prišla je na čik pavzo in takoj, 
ko je videla, kako se skriva
mo pred dežjem, je  pogleda
la v sivo nebo, potem pa rek
la: "Kaže, da bo deževalo do 
večera, celo noč in najverjet
neje tudi ju tr i z ju tra j". To je 
rekla, potem pa je v tišini do 
konca pokadila cigareto in se 
umaknila prav tako neslišno, 
kot je  prišla.

Zaradi slabega vremena 
je bila skupinska soba zvečer 
polna. Največja atrakcija v 
njej je bil prav gotovo ogro
men kamin, ki je skrbel, da 
nas ni zeblo. Zraven njega 
smo postavili dva raztegljiva 
sušilca za perilo, ker pa sta 
bila kmalu polna, je  marsik
do oblačila sušil kar ročno. 
Tako da je nekaj m inut stal 
čim bliže kaminu in majico, 
hlače, nogavice ali karkoli že 
vrtel na podoben način, kot 
se v gostilnah nad ognjem vr
tijo  nič krivi jančki ali prašički.

Eni smo se pogovarja li, 
brali ali pisali, drugi so peli, 
tre tji so igrali karte. Bilo je

prije tno in čas je h itro  bežal. 
Ko sem se odpravil v posteljo, 
je zunaj še vedno deževalo.

Č istilkina napoved se je 
uresničevala, kar me ni vese
lilo.

8. V Kraljestvu blata
Ko sem se zjutraj zbudil in 

pogledal skozi ok
no, je  z neba še 
nap re j ka p lja lo .
Zavetišče sem za
pustil med zadnji
mi in že kmalu po
tem, ko sem pustil 
Puente la Reinoza 
sabo, seje izkaza
lo, da bom vsako 
m inu tko  po leža
vanja drago pla
čal. Zakaj ? Zato, 
ker se je po t ob 
izhodu iz mesta 
spremenila v blat
no brljuzgo. Vsak, 
ki je  s top il nanjo ozirom a 
vanjo, je  stanje samo še po
slabšal, tako  da sem imel 
pred seboj nekaj kilometrov 
terena, ki je  b il potacano- 
pocast, zahrbtno zdrsljiv in 
globoko udirajoč se. Res en
kratno. Brez pohodniških pa
lic bi bil pečen, saj je  bila 
spolzka brljuzga med vzponi 

| in spusti še posebej nevarna.
Zdrizasta pot se je slabe 

tri k ilom etre  vzpenjala do 
vasice Cirauqui (na sliki), po

dobne našemu Štanjelu. Za
pom nil si jo  bom predvsem 
po im enu, ki v izv irn e m , 
baskovskem jeziku pomeni 
"kačje gnezdo". Sredi vasi 
sem si privoščil kratek od
mor. Prepričan sem bil, da je  
najhuje mimo, a sem se krep-

meril vsega skupaj nekaj de
set kvadratnih metrov, so bili 
umazani kot prašiči. Blatni 
do kolen, pa tudi višje, saj je 
marsikoga od njih spodneslo 
na spolzki podlagi, večina pa 
s seboj ni imela pohodniških 
palic, na katere bi se lahko

ko zm otil. Blato me je čaka
lo takoj po izhodu iz vasi in 
potem  je  spet ob vsakem 
koraku reklo "čo fl" .

N aslednja  vas, v kateri 
sem se ustavil, je bila Lorca, 
do tja pa sem ves čas hodil 
med ž itn im i polji v različnih 
odtenkih zelene barve, vino
gradi in sadovnjaki. Romarji, 
ki so počivali na Plaza Mayor, 
g lavnem  trg u  m alega s tr
njenega naselja, ki bi si bolj 
zaslužil ime " trg ič " , saj je

ujeli. Sam sem jo še dobro od
nesel, saj sem si hlače med 
hojo potegnil gor do kolen, 
tako da so trpeli le pohod
niški čevlji, ki so bili na po
gled povsem nerazpoznavni. 
Med hojo so se namreč ob 
vsakem koraku pogreznili tja 
do gležnjev in bili zato ujeti 
v debel blaten oklep. Tudi 
med nadaljevanjem poti so 
bili zaradi debelih plasti bla
ta, ki so se lepile na podpla
te, še enkrat težji, napredo

vanje pa je bilo počasno in 
vse prej kot prijetno.

Dež m e je  spremljal vse 
do Estelle. Čeprav sem hodil 
počasneje kot sicer, sem do 
Estelle prehitel večino romar
jev, ki so z ju tra j š ta rta li v 
Puente la Reina. Pred vsto

pom v mesto sem 
ujel tudi Belgijca 
Jana, ki me je že 
prejšnji večer pre
pričeval, naj grem 
z njim  še devet ki
lom etrov naprej, 
do vasice V illa - 
mayor, kjer naj bi 
b ilo  o d ličn o  za
vetišče, ki ga vodi 
nizozemski par.

Še e n k ra t je  
vprašal, ali se mu 
pridružim , a sem 
vidno utrujen od 
bo rbe  z b la tom  

odgovoril, da m e je  današnji 
teren preveč izmučil in da se 
bom  ustav il kar v Estelli. 
"O .K ." je rekel in z odločnim  
korakom  nadaljeval m im o 
zavetišča, pred katerim sem 
se p rid ruž il skupini osmih, 
m ogoče desetih p o h o d n i
kov, ki so čakali, da oskrbnik 
odpre vrata, in se nadejali 
čimprejšnjega skoka pod tuš 
te r zasluženega poč itka  v 
suhih oblačilih.
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